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Les pluges dels últims dies han permès 
triplicar el volum del pantà de Sau, que 
ara està al 20% de la seva capacitat. 

Tot i això, des de l’ACA consideren que 
encara cal mantenir les restriccions en 
l’ús de l’aigua. Els pescadors del pantà 

de Sau reclamen que s’aixequi la prohi-
bició que des de fa dos mesos els impe-
deix pescar a la zona.
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Els pescadors volen tornar al pantà de Sau

(Pàgines 16 i 17) Xavier Martínez i Carles Royo, aquest dimecres reunits per EL 9 NOU al pantà

L’alcaldessa de Vic, 
Anna Erra, serà la nova  
presidenta del Parlament
Junts ha apostat per ella com a substituta de Laura Borràs al capdavant de la cambra catalana

Hermetisme i 
negociacions fins 
a última hora per 
tancar els pactes 
als ajuntaments

(Pàgines 4 a 8)

Sara Manjón, 
gerent del CHV: 
“El que més urgirà 
ara és reformar les 
consultes externes”

Es graduen els primers metges de la UVic   
Un total de 47 estudiants van rebre dilluns el títol de graduats 
de la Facultat de Medicina de la UVic-UCC. Són la primera 
promoció de metges formats entre Vic i Manresa.

(Pàgina 12)

“M’he tornat a sentir futbolista”   
La futbolista de Borgonyà Bruna Vilamala va aixecar 
dissabte la seva segona Champions amb el Barça. En una 
entrevista a EL 9 NOU fa balanç d’una temporada difícil.

(Pàgines 43 i 44)

Jutgen un intent de 
violació a Vic en què 
la víctima va frenar 
l’agressor agafant-lo 
pels testicles

(Pàgina 14)

Anna Font, de 
Bon Preu: “El meu 
pare ha sigut molt 
exigent amb mi. I 
jo també ho soc”
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(Pàgines 2 i 3)

(Pàgines 10 i 11)

(Pàgines 36 i 37)
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Aquest dimarts a la tarda, dirigint-
me a l’Ajuntament per presidir la 

darrera Junta de Govern Local d’aquest mandat, 
vaig escoltar per ràdio la notícia que feia dies cir-
culava de forma oficiosa: Anna Erra seria escollida 
presidenta del Parlament de Catalunya, el segon 
càrrec institucional més important del nostre país. 
Haig de dir que me’n vaig alegrar de tot cor i imme-
diatament li vaig enviar un missatge de felicitació, 
ànims i coratge.

Amb l’Anna ens vam conèixer el 2011, en l’èpo-
ca en què tots dos érem regidors d’Educació de les 

dues ciutats més importants de la comarca. Dei-
xant de banda l’eterna disputa sobre quin dels dos 
municipis havia estat pioner en la implantació 
d’un model de repartiment equilibrat de l’alumnat 
amb necessitats educatives especials entre totes 
les escoles –segueixo reivindicant que l’anomenat 
Model Vic beu i s’emmiralla del precursor Model 
Manlleu–, de seguida va emergir una complicitat 
sincera, política i personal entre nosaltres. Parlà-
vem de l’educació en uns termes similars i els nos-
tres càrrecs ens van portar a compartir múltiples 
espais de debat i reflexió sobre el model i les políti-
ques educatives des d’una visió municipalista.

Ja el 2015, just després de les eleccions que ens 
van convertir en batlles de Vic i Manlleu, ens 
vam trobar en un restaurant de la capital del Ter 

per afermar la relació cordial que ens unia –amis-
tat, fins i tot– i, sobretot, per traçar estratègies de 
futur i projectes de col·laboració en benefici de les 
dues poblacions i, per extensió, de tota la comarca. 
Amb l’Anna teníem molt clar que el treball conjunt 
ens enfortia com a territori i d’ençà d’aleshores 
aquest lligam no ha fet sinó créixer. I el que és més 
important, les voluntats i la bona sintonia s’han 
traduït en projectes que han tingut, tenen i tindran 
impactes transformadors en la nostra comarca. 
Em refereixo, a tall d’exemple, al desplegament de 
la Universitat pel territori –la ciutat de Manlleu 
inclosa–, l’estratègia comarcal de l’FP, la defensa 
a ultrança d’un model assistencial diferencial i 
de qualitat per a la gent gran, el treball conjunt i 
d’intercanvi d’experiències en matèria de segure-

Anna, presidenta, molta sort i encerts
Àlex Garrido 
Alcalde de Manlleu (2015-2023) per 
ERC

“Em vaig posar en política 
per ajudar la meva ciutat, 
Vic; ara ho faré pel país”
L’alcaldessa en funcions Anna Erra assumirà aquest divendres la 
presidència del Parlament, el segon càrrec més important a Catalunya

Vic

Guillem Freixa

Lluís Companys, Heribert 
Barrera, Ernest Benach, Joan 
Rigol, Núria de Gispert o 
Carme Forcadell formen part 
de la història de Catalunya 
després d’haver presidit el 
Parlament. Des d’aquest 
divendres, en una llista que 
compta amb 17 noms –quatre 
d’ells exercint des de l’exili 
durant l’època franquista–, 
hi apareixerà una vigatana: 
Anna Erra, qui ha estat alcal-
dessa de la ciutat els últims 
vuit anys. Erra arriba al 
càrrec després d’uns mesos 
amb les aigües mogudes a la 
cambra legislativa: el juliol 
de l’any passat, la presidenta 
Laura Borràs va ser apartada 
del càrrec a instàncies de la 
Junta Electoral Central (JEC) 
i el Tribunal Suprem un cop 
es va obrir el procés judicial 
per fraccionament de con-
tractes quan dirigia l’Institut 
de les Lletres Catalanes. 
Aquest mes de maig, ja amb 
una sentència –que encara 
no és ferma– de quatre anys 
i mig de presó i 13 d’inha-
bilitació, la JEC va insistir 
en la retirada de l’escó de 
Borràs, una situació que al 
final va acceptar la mesa del 
Parlament en aplicació de 
l’article 25.4 del reglament. 
Així doncs, conscient de la 

situació, Erra es mostrava 
aquest dimecres “gratifica-
da per la confiança rebuda” 
per part del partit. I és que 
l’elecció del seu nom no ha 
estat una bassa d’oli, però sí 
que finalment ha unit dues 
famílies dins de Junts: la vin-
culada al secretari general, 
Jordi Turull, d’una banda, 
i de l’altra, l’associada a la 
presidenta Laura Borràs, 
que apostava d’entrada per 
altres noms més de la seva 

corda com Aurora Madaula o 
Antoni Castellà. Amb un con-
tundent “tots els diputats de 
Junts són els meus diputats”, 
Borràs tancava files aquest 
dimarts al vespre.

L’encara alcaldessa de Vic 
en funcions, Anna Erra, no 
ha aparegut a la primera línia 
política d’un dia per l’altre. 
Hi ha arribat picant pedra 
des de la figura de regido-
ra d’una ciutat mitjana, i 
superant reptes i obstacles 
a través de la proximitat, 
la cordialitat, les habilitats 

socials i el coneixement en 
àmbits concrets. De fet, com 
a regidora d’Educació (2007-
2015), va haver de gestionar 
un moment complex a la ciu-
tat, amb l’arribada d’un gran 
gruix d’alumnat immigrant. 
Hi va respondre amb la cre-
ació de les aules d’acollida, 
però sobretot amb el desple-
gament del Projecte Educatiu 
de Ciutat. 

També va acabar sent una 
alcaldessa de consens tot i 
que la seva elecció va generar 
un terratrèmol polític en l’ex-
tingida Convergència i Unió: 
la direcció convergent a la 
ciutat –amb Lluís Coromines 
al capdavant– va expressar la 
voluntat de recuperar el cap 
de llista a Vic per la seva for-
mació. A Unió –amb Ramon 
Espadaler com a home fort– 
no es van quedar de braços 
plegats, i l’aposta va ser Josep 
Arimany. En l’estira-i-arronsa 
es va imposar Erra, i lluny 
d’una trencadissa que en 
l’àmbit nacional sí que es va 
acabar produint, l’alcaldessa 
i el doctor Arimany han tre-
ballat colze a colze durant 
13 anys, i per les paraules 
expressades per ells mateixos 
en públic, amb una relació de 
total respecte.

Aquesta capacitat de tei-
xir complicitats fins i tot en 
situacions complicades va 
tenir una derivada política: la 

majoria absoluta de Junts a 
Vic aconseguida l’any 2019. 

Diputada al Parlament 
des del 2018, assegura que 
va entrar en política “per 
ajudar la meva ciutat”, i que 
ara, des de la presidència del 
Parlament, “ho faré pel país”. 
I apunta que ho farà “amb el 
tarannà que vol Junts”, una 
recepta que passa per uns 
ingredients que ha sabut 
combinar bé en el seu rol 
d’alcaldessa: donar impor-
tància a la institució fent 
tasques de representació, 
“tenir diplomàcia”, per fer 

que la cambra i l’entesa entre 
les formacions polítiques 
“funcioni”, i mantenir el con-
tacte amb la gent. A Vic, “l’he 
pogut tenir sobretot a través 
de les entitats i les associa-
cions”, i ara caldrà traslladar 
aquest savoir faire “a un 
nivell més gran”. 

Dimarts al vespre, Borràs va 
explicar que Junts ha volgut 
recuperar la presidència del 
Parlament per ser “actius” 
en la defensa dels drets dels 
diputats, “inflexibles” contra 
els discursos d’odi de l’extre-
ma dreta que ja han entrat a 

L’aposta de Junts per acabar amb la 
situació d’interinatge en la presi-
dència del Parlament de Catalunya 
és Anna Erra. Qui ha sigut alcal-

dessa de Vic els últims vuit anys 
assumirà aquest divendres les 
funcions de dirigir i representar la 
cambra legislativa del país.

A dalt, Anna Erra entre l’exalcalde Josep Maria Vila d’Abadal i Josep Arimany el novembre de       2014, en ple estira-i-arronsa per escollir candidat de CiU a Vic. A la dreta, Erra amb el primer consistori vigatà que va encapçalar. A sota, 
l’alcaldessa en el moment de confirmar la majoria absoluta en les eleccions del 2019 i a la dreta,    acompanyant la consellera Teresa Jordà i el president Aragonès durant el passat Mercat del Ram de Vic

Fa un any va 
ser escollida 

vicepresidenta 
de Junts amb un 

ampli suport  
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tat ciutadana, entenent que les dues ciutats tenien 
problemes similars que requerien d’accions coor-
dinades. I, ja més recentment, l’aposta ferma per a 
la creació d’una escola de noves oportunitats –Fun-
dació Albir– amb l’objectiu de combatre els elevats 
índexs d’abandonament escolar que tenim a Osona.

Amb l’Anna hem dialogat, dissenyat i executat 
projectes. I haig d’admetre que ha estat molt sen-
zill gràcies al seu tarannà constructiu, receptiu i 
afable. Uns ingredients que conformen la seva per-
sonalitat política i que l’ajudaran a desenvolupar 
amb èxit la seva nova tasca al capdavant del Parla-
ment de Catalunya. Malgrat la nostra militància en 
projectes polítics i ideològics diferenciats, l’Anna 
sempre ha prioritzat l’interès comú i del territori. 
És precisament per això que l’encoratjo –ho farà, 
no en tinc cap dubte– a aplicar aquesta mateixa 
premissa en l’àmbit parlamentari i també de país, 
contribuint a sanar ferides obertes, a teixir ponts i 
a enfortir la col·laboració de totes aquelles embar-
cacions, que amb estructures, tripulacions i rutes 

diferenciades naveguen cap al mateix port: la futu-
ra independència del nostre país. Un objectiu que 
tots considerem irrenunciable. L’acceptació de la 
diversitat no ha d’estar renyit amb entrellaçar les 
mans per assolir metes compartides. Així ho hem 
fet Manlleu i Vic per la comarca. I aquesta recepta 
també és vàlida pel conjunt del país. 

Ara fa unes setmanes amb l’Anna vam tancar 
aquests anys d’amistat i col·laboració amb un 
dinar, aquest cop al nucli antic de Vic. Ens vam 
desitjar sort pel futur i ens vam alegrar per les 

fites aconseguides. El seu nom aleshores ja sonava 
com a futura presidenta del Parlament i malgrat 
que el tema no va emergir en la conversa, per dins 
vaig pensar que si el seu partit optava per ella, l’en-
certaria. Amb tot, no podria acabar aquest escrit 
sense referir-me a l’únic episodi traumàtic que 
hem viscut conjuntament al llarg de tots aquests 
anys. Traumàtic per mi, no pas per ella, tot s’ha de 
dir. El desembre de 2015, en el marc de La Mara-
tó de TV3, vam enfrontar-nos a un 21 de bàsquet 
(esport que ens apassiona a tots dos) i l’Anna em 
va derrotar amb solvència a casa meva, davant del 
meu públic, al pavelló de Manlleu. Haig de con-
fessar que encara no he estat capaç de superar 
aquella derrota i he llançat reiterades súpliques de 
revenja. Fins al moment no han estat ateses i ara 
precisament és el millor moment per demanar-li 
que em concedeixi una nova oportunitat sobre el 
parquet. Serà un orgull poder guanyar la presiden-
ta del Parlament. Bromes a part, Anna, et desitjo 
moltíssima sort i grans encerts!

Divendres, 9 de juny de 2023 3Erra, presidenta del Parlament de Catalunya

“La bona sintonia s’ha traduït 
en projectes que han tingut, 

tenen i tindran impactes 
transformadors a Osona”

la cambra i per “mantenir la 
dignitat de les institucions 
catalanes sense vassallatges”. 
Erra recull el guant, recor-
dant que en temes de país 
“Vic sempre hi ha sigut i ara 
al Parlament no m’arrugaré”.

La proposta de Junts 
perquè Anna Erra sigui pre-
sidenta del Parlament no 
és l’única que es portarà a 
votació aquest divendres. Des 
dels socialistes, presentaran 
Assumpta Escarp, mentre que 
En Comú Podem també farà 
una aposta posant sobre la 
taula el nom de Joan Carles 

Gallego. Erra ja sap que no 
aconseguirà la majoria abso-
luta de la cambra, perquè la 
CUP ha anunciat que s’abs-
tindrà. En segona votació, i 
a través dels vots de Junts i 
Esquerra –hi ha el compromís 
d’un vot favorable–, l’alcal-
dessa de Vic en funcions asso-
lirà la majoria simple i passa-
rà a dirigir el Parlament.

Erra, de 57 anys, es conver-
tirà d’aquesta manera en la 
segona autoritat política de 
Catalunya –just per darrere 
del president de la Generali-
tat–, i en la figura osonenca, 

ripollesa i lluçanesa de més 
volada institucional en l’eta-
pa democràtica. Fins ara, les 
tres comarques havien tingut 
consellers de la Generalitat 
com Ramon Espadaler, Carles 
Mundó, Joan Manuel del 
Pozo o, en l’actualitat, Teresa 
Jordà.

Com a professora d’Histò-
ria, Erra de ben segur que va 
explicar un munt de vegades 
la importància d’una insti-
tució parlamentària que té 
els orígens al segle XI, i d’un 
edifici que data del 1889. Ara 
la presidirà.  
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A dalt, Anna Erra entre l’exalcalde Josep Maria Vila d’Abadal i Josep Arimany el novembre de       2014, en ple estira-i-arronsa per escollir candidat de CiU a Vic. A la dreta, Erra amb el primer consistori vigatà que va encapçalar. A sota, 
l’alcaldessa en el moment de confirmar la majoria absoluta en les eleccions del 2019 i a la dreta,    acompanyant la consellera Teresa Jordà i el president Aragonès durant el passat Mercat del Ram de Vic

Dimarts saltava la notícia que Junts havia pro-
posat Anna Erra com a candidata a presidir el 
Parlament de Catalunya. La notícia no és menor 
perquè presidir el Parlament representa en l’àm-
bit institucional esdevenir la segona autoritat 

del nostre país. Aquest fet resulta important, no només per ella 
a títol personal, sinó també és important en l’àmbit de ciutat i 
de comarca. Històricament hem tingut representants de casa 
nostra a diferents institucions, però mai fins ara havíem tingut 
una presidenta del Parlament. És evident que és bo per a Vic i 
per a la comarca tenir algú al Parlament que sigui coneixedor de 
les nostres mancances i de les nostres possibilitats. Si bé és cert 
que aquesta és una tasca que pot fer un conseller o un diputat, 
què voleu que us digui, el principi d’autoritat és el principi d’au-
toritat, i la presidenta del Parlament en té molta, d’autoritat.

Però com és que Anna Erra arriba a ser proposada per al càrrec 
de presidenta? Perquè possible ho és, però probable segur que 
no. Tot comença l’any 2007. Anna Erra era mestra a l’escola Sant 
Miquel de Vic, i algú que va pensar que tenia un perfil interes-
sant per ser regidora li va proposar d’anar a llistes. Tot i algun 
dubte inicial, acceptà. Al cap de vuit anys com a regidora d’Edu-
cació i Cultura estava convençuda que el seu pas a la política 
s’havia d’acabar, entre d’altres pel pacte no escrit que li feia pen-
sar que una persona no havia d’estar en un mateix càrrec més de 
vuit anys seguits. Tot i així, algú va tornar a pensar en ella com 
la persona idònia, aquesta vegada per ser l’alcaldessa de Vic. I a 
finals del primer mandat com a alcaldessa, algú considera que 
el seu perfil és l’ideal per ser al Parlament de Catalunya. I final-
ment, abans-d’ahir, algú altre va considerar que Anna Erra, pel 
seu tarannà i la seva trajectòria, havia de ser la candidata a la 
presidència del Parlament. 

Així doncs, durant un període de 16 anys, Anna Erra ha estat 
fent política, i ha anat assumint tasques i responsabilitats de 
major complexitat i representativitat. No perquè ella s’hagi anat 
postulant per cap càrrec en concret, sinó perquè ha estat pro-
posada, i perquè la proposta ha obtingut un suport majoritari. I 
tot pel seu estil de fer política, proper i honest, un estil que no 
ha creat enemistats o desconfiances ni amb uns ni amb altres. I 
perquè no ha deixat de ser la persona que era quan era mestra, 
i continua sent planera i propera a la gent que l’envolta, però 
decidida i determinada quan la situació ho requereix. 

El dia que li deixem fer, Anna Erra plegarà de fer política, 
perquè ella va començar tot aquest periple entenent que feia 
un servei puntual, i que un dia tornaria a exercir de mestra. No 
fa pas gaire mesos, lluny de sospitar que la proposarien com a 
presidenta del Parlament, em comentava que estava una mica 
neguitosa per deixar de ser alcaldessa; que s’havia acostumat 
a la responsabilitat i a prendre decisions i que li convenia un 
temps per adaptar-se i reciclar-se per tornar a fer de mestra. 

Em sap greu, Anna, però tot i que els càrrecs de la mesa del 
Parlament estan molt exposats, em temo que si més no de 
moment el teu retorn a l’escola haurà d’esperar un temps. Molts 
ànims i moltes gràcies per afrontar aquest repte en un moment i 
en un país en què ocupar llocs de responsabilitat no resulta gens 
senzill.

Anna Erra, una proposta 
de suport majoritari

Lluís Coromines 
Expresident de CDC i PDeCAT a Vic
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Compte enrere per a la constitució dels 
ajuntaments el dissabte 17 de juny, i el 
més calent és a l’aigüera en la majoria 
de municipis on caldran pactes per go-

vernar. L’hermetisme en les negocia-
cions és un denominador comú a Vic i 
Manlleu, on Junts busca el millor soci 
per consolidar la seva victòria a les ur-

nes. A Ripoll, Aliança Catalana reclama 
governar com a força més votada, però 
es continua explorant un front ampli 
de partits per contrarestar-ho. 

Trobada per frenar els discursos 
feixistes en la política vigatana
Vic Després d’unes eleccions en què han 
tornat a entrar a l’Ajuntament formacions 
com Som Identitaris i es van presentar par-
tits com Vox, Unitat Contra el Feixisme i el 

Racisme d’Osona va convocar dilluns passat 
una trobada per marcar una estratègia con-
junta davant dels discursos d’extrema dreta. 
A la reunió hi van assistir representants de 
Junts, ERC, la CUP i En Comú Podem, així 
com membres d’entitats socials de la ciutat.
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Vic

Guillem Freixa

Són dies que els mòbils tre-
uen fum. Sobretot els dels 
periodistes, en l’intent de 
fer un marcatge individual 
als representants polítics i 
descobrir un acord que ha de 
consolidar el govern munici-
pal a Vic. De moment, però, 
la feina només ha donat com 
a resultat la confirmació que 
hi ha un festeig entre forma-
cions. Després de gairebé 
dues setmanes de contactes 
informals –sobretot a partir 
de trucades–, en el tram final 
d’aquesta setmana Junts ha 
mogut fitxa i ha convocat 
les opcions amb qui veu més 
factible arribar a acords per 
formar un govern sòlid: el 
PSC, Ara Pacte Local i ERC. 
I és que tot i la possibilitat 
real de governar en mino-
ria –Anna Erra va iniciar el 
seu mandat l’any 2015 amb 
aquesta fórmula–, el cap de 
llista de Junts i candidat a 
l’alcaldia, Albert Castells,  
confirma que “no és la 
voluntat”, ja que arribar a 
aquest escenari significaria 
“no haver estat capaços de 
crear pactes, tal com ens va 
demanar la ciutadania en les 
eleccions”.

La trobada amb el grup 
socialista va tenir lloc aquest 
dijous al vespre, i sobre la 
taula hi va haver explorar la 
possibilitat d’un pacte per 
formar govern. Al voltant 
de la taula, però, no hi hau-
ria hagut els caps de llista 

–Albert Castells i Miquel 
Ylla–, sinó equips negocia-
dors de les dues formacions.

Tot i que no es va concretar 
una nova data per debatre 
projectes, des del PSC espe-
ren que hi pugui haver noves 
trobades, “ja que serà senyal 

que hi pot haver acord”. La 
fórmula de pactar amb els dos 
regidors del PSC donaria a 
Junts un total de 10 regidors. 
Tot i que no s’assoliria la majo-
ria absoluta –està situada en 
els 11–, sí que quedaria un 
govern més sòlid i amb capa-

citat de buscar complicitats 
en grans temes. Sense estar 
lligats de mans i peus per 
governar, caldria veure quina 
reacció generaria en l’electo-
rat de Junts un acord amb els 
socialistes en una ciutat de 
perfil sobiranista com Vic. 

El torn per parlar amb ERC 
serà dilluns, tot i que des dels 
republicans els ha sorprès la 
fórmula de trobar-se davant 
d’un equip negociador on, 
segons els han comunicat, 
no hi haurà Albert Castells. 
Els republicans hi aniran 
amb els regidors d’aquest 

mandat “i amb propostes per 
la ciutat”. L’entesa entre els 
vuit regidors de Junts i els 
tres d’ERC sí que els alçaria 
fins a la majoria absoluta. 
També forma part del joc de 
les negociacions –la CUP i En 
Comú Podem s’han descar-
tat, i no s’ha sondejat Josep 
Anglada– Ara Pacte Local. 
Xavier Farrés remarca la seva 
voluntat “d’explorar possibi-
litats de pactes” i creu que en 
molts punts dels respectius 
programes electorals “ens 
podem entendre”. Pel que fa 
a Junts, aquest divendres a la 
tarda hi ha prevista una reu-
nió del grup municipal “per 
comentar les negociacions”, 
explica Castells.

Prats de Lluçanès

Anna Gorchs

Aquesta setmana s’han ini-
ciat les trobades formals per 
parlar de pactes postelecto-
rals a l’Ajuntament de Prats 
de Lluçanès. Junts per Prats 
s’ha reunit, per separat, amb 
Movem Prats i també amb 
ERC. De moment, no hi ha cap 
acord i tots els escenaris con-
tinuen oberts quan queda una 
setmana per a la constitució.

“No hi ha res decidit ni lli-
gat amb ningú”, assegurava 
aquest dijous Jordi Bruch, 
líder de Junts per Prats i alcal-
de en funcions, que explicava 
que dimarts el seu grup s’ha-
via trobat amb Movem i dime-
cres, amb ERC. Segons Bruch, 

tant podria ser possible un 
pacte amb Movem, amb qui 
ha governat conjuntament els 
últims quatre anys, com amb 

ERC, “o un govern unitari 
d’onze”. A l’hora de tancar 
edició hi havia prevista una 
reunió del grup de Junts per 
tal d’analitzar la situació.

Des de Movem, la cap de 
llista, Montserrat Juvanteny, 

ha confirmat que han comen-
çat a parlar amb Junts però 
que no s’ha tancat cap acord. 
Per part d’ERC, Montse Bola-
deres ha explicat que es van 
trobar amb Junts però que no 
hi va haver concrecions. Afir-
ma que des del seu grup no 
tanquen cap porta i que pen-
sen “en el millor per Prats”. 
En els pròxims dies hi haurà 
noves trobades.

Els resultats de les eleccions 
municipals del passat 28 de 
maig han deixat un escenari 
obert, amb Junts per Prats 
com a primera força i quatre 
regidors però amb només 10 
vots més respecte a ERC, que 
també ha aconseguit quatre 
regidors. Movem Prats ha tret 
tres regidors.

A Prats, continua tot obert La CUP s’autodescarta per a 
un possible pacte a Torelló 

Torelló

G.R.

ERC-JpT, que va guanyar 
les eleccions municipals a 
Torelló i va sumar un regidor 
respecte al 2019 –en tin-
drà 8–, s’ha reunit aquesta 
setmana amb les altres tres 
formacions polítiques que 
tindran representació al con-
sistori. “Cadascú ha exposat 
la seva visió” i valoració dels 
resultats, explica l’alcaldable 
republicà, Marçal Ortuño, 
que ja tindria assegurada 
l’alcaldia amb vuit regidors. 
La CUP, la segona força, que 
ha perdut dos representants 
amb els resultats electorals 
i es queda amb tres, s’ha 
autodescartat per entrar a un 

possible govern de coalició. 
Segons la cap de llista, M. 
Àngels Casals, a diferència 
de fa quatre anys quan van 
fer un pas endavant per 
intentar pactar, aquest cop 
“valorem que no hem tin-
gut el suport necessari” i es 
quedaran a l’oposició, sense 
descartar donar suports pun-
tuals si s’entenen, com han 
fet els darrers quatre anys. 

Els republicans valoraran si 
volen mantenir un govern en 
minoria o si pacten amb PSC 
i Junts, que tenen tres regi-
dors cadascun. D’entrada, 
com confirmen socialistes i 
postconvergents, ERC-JpT 
s’ha emplaçat a tornar-se a 
reunir, per separat, els pro-
pers dies.

Junts s’ha trobat 
per separat amb 
Movem i ERC, i 

de moment no hi 
ha cap acord 

Castells fia a l’última setmana 
formar un govern sòlid a Vic 
Aquest dijous hi va haver una trobada amb el PSC i dilluns la reunió serà amb ERC

Governar en 
minoria no està 
descartat, però 

“no és la voluntat” 
de Junts  

ERC-JpT s’ha reunit amb totes les formacionsA les urnes, Junts i ERC van obtenir quatre regidors i Movem Prats, tres
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En els darrers anys els sistemes sani-
taris d’arreu del món han sofert grans 
transformacions, sobretot després de 
la pandèmia de la covid-19, que ha 
provocat una acceleració del procés 
de digitalització del sistema sanitari. 
En aquesta evolució, els professionals 
administratius sanitaris han estat claus, 
perquè han hagut d’ampliar les seves 
funcions per esdevenir assistents clínics, 
assumint tasques de gestió de salut 
pública, o portant a terme processos ad-
ministratius i de suport a pacients, a les 
seves famílies o a altres professionals 
clínics. El procés de canvi ha constatat 

que aquests professionals són una peça 
clau de l’engranatge i aporten molt de 
valor al sistema de salut. Per això cal 
acompanyar aquestes noves responsabi-
litats amb les eines formatives necessà-
ries per portar-les a terme.
En aquest context, la seu del Cam-
pus Professional de la UVic a Manlleu 
començarà la seva primera formació ofi-
cial el curs que ve amb un cicle formatiu 

de grau superior en Documentació i 
Administració Sanitàries. Es tracta d’una 
aposta conjunta de la Universitat de 
Vic - Universitat Central de Catalunya 
(UVic-UCC) i l’Ajuntament de Manlleu, 
en col·laboració amb els principals 
agents del sistema de Salut de la Cata-
lunya Central i d’arreu del país, com el 
Consorci Hospitalari de Vic, Althaia o el 
Servei d’Atenció Primària de l’Institut 

Català de la Salut a la Catalunya Cen-
tral, entre altres.
Aquest nou cicle oferirà als adminis-
tratius sanitaris, tant per a aquells que 
estan en actiu com per als que hi veuen 
una bona sortida laboral, una formació 
teòrica i pràctica que s’adapta a les 
noves necessitats de les organitzacions 
sanitàries, en el seu procés d’incorporar 
noves tecnologies, com la telemedicina, 
la intel·ligència artificial i l’analítica de 
dades. Segons la directora del Campus 
Professional de la UVic, Montse Fontar-
nau, “aquest és un sector amb una 
demanda d’ocupació molt alta, sobre-
tot si es té en compte que el personal 
administratiu sanitari cada vegada 
s’incorpora més a equips multidisci-
plinaris, al costat de personal mèdic i 
d’infermeria”.

La UVic-UCC oferirà 
a Manlleu el nou 
CiCLe forMatiU de 
graU sUperior en
doCUMentaCió i 
adMinistraCió 
sanitàries

Més informació a: uvic.cat/info-dias tota l’oferta de Cfgs UVic a: uvic.cat/cp

el personal administratiu sanitari,
una professió en alça

Per tal de poder explicar aquest nou 
cicle i veure les noves instal·lacions 

situades al carrer
Baixa Cortada, 1, de Manlleu,

el dia 14 de juny tindrà lloc una
jornada de portes obertes
per a totes les persones interessades.
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L’última fotografia  
del mandat 2015-2019
Vic Els alcaldes i alcaldesses 
del mandat 2015-2019 es van 
trobar dimecres, en l’última 
sessió de l’òrgan que els 
aplega i que presideix Marc 
Verdaguer (Calldetenes). 
Dels 51 d’Osona, el Lluçanès 
i l’EMD de Sant Miquel de 
Balenyà, en plegaran com a 
mínim la meitat, 21. Carles 
Valls (Balenyà) va tenir 
unes paraules de record per 
a Ferran Teixidó, del Brull, 
que va morir el juny de l’any 
passat en un accident amb el 
tractor.
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ERC i Junts aposten per reeditar 
un pacte ampli al Consell d’Osona
Després de l’empat tècnic entre tots dos partits, la presidència cauria ‘a priori’ de la banda dels segons

Vic

Txell Vilamala

L’empat tècnic entre ERC i 
Junts pel que fa a resultats 
comarcals després de les 
eleccions del 28 de maig ha 
obert una dimensió desco-
neguda al Consell d’Osona. 
Tots dos partits hi estaran 

representats aquest mandat 
amb la mateixa quantitat 
de consellers –11– i, global-
ment, cap s’ha imposat amb 
prou contundència a l’altre 
ni en vots ni en regidors. 
D’una banda, sembla que la 
presidència hauria de caure 
de la banda de Junts, però 
per mil·lèsimes de diferència 

en aplicar la fórmula, i tant 
Enric Roca, coordinador del 
grup a Osona i el Lluçanès, 
com Jordi Fàbrega, el seu 
homòleg a ERC, advoquen 
per la prudència a l’espera 
dels resultats finals que ha 
de validar i oficialitzar la 
Junta Electoral.

Malgrat aquest escenari 

d’incertesa, sí que totes dues 
forces apostarien a priori per 
evitar l’estira-i-arronsa polí-
tic i reeditar un pacte ampli 
com els dels últims mandats. 
“El Consell ha de ser un ins-
trument encarat a pensar i 
preparar el futur d’Osona”, 
apunta Roca, “ens hem de 
marcar l’objectiu que tothom 

s’hi senti implicat”. Fàbrega 
hi afegeix que “les converses 
estan encara en una fase 
molt inicial, però veiem bé 
un acord ampli en tractar-se 
d’una administració que té 
com a màxima estar al servei 
dels ajuntaments i manco-
munar serveis”.

En qüestió de noms, matei-
xa tònica. Tot i que Roca 
admet que han començat 
a pensar en figures per a 
una possible presidència de 
Junts, “abans hi ha alcaldies 
importants pendents de tan-
car. Els graus d’implicació 
als consistoris seran claus 
per veure si hi ha opcions de 
compatibilitat o no amb res-
ponsabilitats al Consell”. 
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ES TRASPASSA
PER JUBILACIÓ
TALLER MECÀNIC
A TORELLÓ
EN PLE FUNCIONAMENT
I MOLT BEN SITUAT

Contacte:

93 859 33 54 - 690 69 28 03
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Teixeixen una entesa d’esquerres 
mentre Sílvia Orriols reclama el 
dret a governar Ripoll

ERC, el PSC i la CUP són la fórmula més factible per articular una alternativa a Aliança

Ripoll

Jordi Remolins

Els partits que van perdre les 
eleccions de Ripoll estan bus-
cant una fórmula per evitar 
que ho faci Aliança Catalana, 
el partit de Sílvia Orriols, que 
va aconseguir majoria simple 
amb sis regidors. La intenció 
és formar una aliança d’es-
querres després que Orriols 
no els hagi fet cap proposta i 
que Junts ja hagi manifestat 
la seva intenció de quedar-se 
a l’oposició. Dijous al ves-
pre va haver-hi una reunió 
al local d’ERC que cap dels 
partits diu haver convocat, 
on no hi va haver cap avenç 
significatiu. 

El candidat del PSC, Enric 
Pérez, afirma que encara està 
tot obert: “Anem explorant un 
escenari per evitar una parà-
lisi i la ingovernabilitat que 
seria el pitjor que podria pas-
sar-li a Ripoll”. Per assolir-ho 
busquen teixir una majoria 
prou sòlida i estable per fer 
front al moment d’intranquil-
litat que ara mateix s’ha 
instal·lat en la política ripolle-
sa. El principal maldecap dels 
partits que formarien part 
d’aquest acord és la percepció 
que tindria sobre els vilatans, 
i com pot enrarir encara més 

la situació al municipi, tant 
ara mateix com d’aquí a qua-
tre anys.

Esquerra, PSC, Alternati-
va per Ripoll-CUP són ara 
mateix la fórmula més fac-
tible per articular un equip 
de govern que es quedaria 
a un regidor de la majoria 
absoluta. La candidata de 
Junts, Manoli Vega, va dir des 
d’un primer moment que no 
posaria pals a les rodes a un 

govern “amb cara i ulls” tot i 
que es mantindrà a l’oposició. 
Un entrebanc per votar-hi 
a favor seria la presència de 
Joaquim Colomer (Indepen-
dents pel Ripollès), que tot 
i formar part de l’equip de 
Junts durant gairebé vuit 
anys, va ser-ne cessat fa tres 
mesos acusant-lo d’haver 
difamat els seus companys 
a través d’un perfil anònim 
a les xarxes socials. Junts no 

l’accepta i de fet no va ser 
convidat a la reunió de dijous. 
El mateix Colomer té assumit 
que serà regidor a l’oposició.

Sílvia Orriols, en canvi, ha 
reclamat el seu dret a gover-
nar en tant que llista més 
votada, i afirma que “treballa-
rem de valent per aconseguir-
ho”. A més ha sentenciat que 
si hi ha una unió de diversos 
grups –ella cita ERC, la CUP 
i el PSC amb el suport de 

Junts, però no hi inclou Colo-
mer– suposarà un abans i un 
després en la política ripo-
llesa “perquè hauran traït la 
voluntat popular”. També ha 
definit aquest possible pacte 
com a “anticatalà”.

En cas que hi hagi un qua-
dripartit o tripartit al davant 
de l’Ajuntament, es repetirà 
un escenari similar al que ja 
es va viure a Ripoll durant 
2003 i 2011. En les eleccions 

La lingüista Carme 
Junyent es desmarca 
d’Aliança Catalana

Ripoll La lingüista Carme 
Junyent ha acusat Sílvia 
Orriols a les xarxes socials 
de “manipuladora i covar-
da” per no haver rectificat 
el vídeo promocional 
d’Aliança Catalana que 
utilitzava la seva imatge. 
Després de desmarcar-
se’n i afirmar que el vídeo 
“m’ha perjudicat molt”, 
ha explicat que després 
d’adreçar-se a la líder 
identitària per demanar-li 
que la tragués dels con-
tinguts del partit no hi ha 
hagut cap rectificació, dis-
culpa ni tan sols resposta.

de 2003 Eudald Casadesús 
(CiU) va imposar-se després 
d’haver sigut alcalde dels 
dos anteriors mandats, però 
la unió d’ERC, PSC i ICV va 
donar l’alcaldia a Teresa Jor-
dà. El 2005, amb Jordi Munell 
al capdavant de CiU, va tor-
nar a haver-hi majoria simple 
dels convergents, però ERC i 
PSC van poder formar bipar-
tit després que ICV perdés la 
seva única regidoria.
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Cartells electorals de la campanya de les municipals a Ripoll

La formació de govern continua oberta

Aixequem inicia contactes “per 
aspirar a l’alcaldia de Tona”
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Josep Salom, de Tona Avança
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Lluís Ges, d’Aixequem

Tona

G.F.

La setmana política a Tona 
ha estat marcada per les tro-
bades convocades per Tona 
Avança –la llista encapçalada 
per Josep Salom– amb les 
altres tres formacions que 
seran al consistori: Aixe-
quem, ERC i Junts. Salom res-
salta el “to cordial” de totes 

les reunions i la voluntat de 
tornar a parlar d’un possible 
pacte de govern més enda-
vant: “És d’hora, i encara està 
tot molt obert”, apunta qui va 
ser alcalde del municipi entre 
el 2007 i el 2019.

La roda es va iniciar 
dimarts amb Junts. La regido-
ra Berta Gonzàlez coincideix 
a qualificar la reunió com a 
“cordial”, i de nou va expres-
sar la voluntat de prendre’s 
aquest període de negoci-
acions “amb molta calma, 
serenor i escoltant totes les 
formacions”. Gonzàlez també 
recorda que la seva formació 
va fer una campanya “cons-
tructiva”, i que en aquests 
contactes per trobar punts 
d’acord “volem continuar 
amb aquesta actitud”. Això 
provoca que a dia d’avui no hi 

hagi cap porta tancada, però 
tampoc res encarrilat. Junts 
es marca el cap de setmana 
“per valorar i afrontar noves 
trobades per escoltar les pro-
postes”. 

Pel que fa a Esquerra, la tro-
bada es va fer dimecres, “amb 
la voluntat de posar les cartes 
sobre la taula pel que fa a les 
línies genèriques del progra-

ma”, explica Judit Sardà. Tam-
bé citant a la cordialitat –tot 
i que Sardà no hi va poder 
participar directament–, la 
cap de llista dels republicans 
comenta que es van detectar 
algunes desavinences “en 
temes importants”. Un, per 
exemple, seria el futur del 
servei d’aigua, “que nosaltres 
el volem públic i Tona Avança 

ha dit que no”, o amb els nous 
emplaçaments de les festes 
i fires al mig del municipi. 
Sardà no tanca la porta, però 
per formar govern “hem de 
buscar el company amb qui 
tinguem més coincidències 
d’idees i de programa”.

Amb Aixequem també hi 
ha hagut trobada, “però en 
la línia de demanar-nos que 
facilitem la investidura”, 
apunta el cap de llista, Lluís 
Ges. En aquest sentit, Ges 
comenta que han esperat 
dues setmanes “a veure si 
la força més votada aconse-
guia un pacte de govern”, i 
que sense notícies d’aquest 
fet “nosaltres aspirem a 
governar”. Aquesta situació 
passaria per fer valer els seus 
quatre regidors i convèncer 
els dos d’ERC i la regidora de 
Junts. Entre tots tres partits 
sumarien set regidors, supe-
rant els sis que va aconseguir 
Tona Avança. Ges confirma 
que aquest divendres ja 
mouran fitxa per a una nova 
ronda de contactes amb ERC 
i Junts. 
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Rovira diu que l’alcaldia està “ben encaminada”, però impera la consigna general de discreció

Hermetisme total a Manlleu, 
on s’endevina difícil un govern 
tripartit de Junts, ERC i PSC

Arnau Rovira (Junts) Eva Font (ERC) Marta Moreta (PSC)

Manlleu

T.V.

Després de guanyar les elec-
cions municipals a Manlleu 
amb vuit regidors, Junts té 
“ben encaminada” l’alcaldia, 
però continua en converses 
amb la resta de partits per 
definir com apuntalar-la. 
Arnau Rovira, el cap de llista, 
no vol avançar ni descartar 
cap escenari i es limita a dir 
que “tot està obert”. 

Tal com recollia l’edició 
d’EL 9 NOU de divendres de 
la setmana passada, el seu 
grup apostaria a priori per 
un govern a tres bandes amb 
ERC i PSC –les segones for-
ces més votades a la ciutat–, 
però ara per ara sembla una 
opció lluny de materialitzar-
se. Això és el que es pot intu-
ir, almenys, per les reserves 
que expressaven d’entrada 
republicans i socialistes, ja 

que aquesta setmana s’ha 
imposat la consigna de 
negociar de manera sigil-
losa i, com reconeixen els 
mateixos candidats, defugir 
els mitjans de comunicació. 

“Veurem si l’acord va per 
bon camí o no, però un tema 
tan important exigeix parlar 
i debatre amb discreció”, 
apunta Marta Moreta (PSC). 
En el cas d’ERC, que el 28-M 

va baixar en vots i passarà 
dels nou regidors d’aquest 
mandat a quatre, EL 9 NOU 
no havia aconseguit contac-
tar aquest dijous al vespre 
amb l’alcaldable Eva Font.

El model 
urbanístic, clau 
per arribar a 
tancar un acord 
a Calldetenes

Calldetenes

T.V.

Calldetenes consta també 
entre els 14 municipis d’Oso-
na, el Ripollès i el Lluçanès 
on l’escenari va quedar obert 
després de les eleccions 
del 28 de maig. Tant Irene 
Puigdesens (ERC) com 
Miquel Riera (Junts) expli-
quen que aquesta setmana hi 
ha hagut –i hi haurà– reuni-
ons entre els tres partits que 
es presentaven als comicis, 
però “de moment, res tancat”. 
Que l’acord de govern s’està 
cuinant a foc lent ho demos-
tra, de fet, que cap dels grups 
s’autodescarta en preguntar-
los sobre un possible pacte. 
Al moll de l’os per arribar a 
rubricar-lo hi ha la confronta-
ció de programes i, sobretot, 
el debat sobre el model urba-
nístic del poble. “Per enten-
dre’ns l’hem de compartir”, 
destaca Puigdesens. La seva 
candidatura va ser la més 
votada el 28-M, amb un 35% 
dels vots i quatre regidors.
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Campdevànol

Isaac Muntadas

El pacte de govern a 
Campdevànol encara no està 
tancat, però s’està acostant al 
seu desenllaç. De fet, és molt 
probable que dilluns a tot 
estirar s’anunciï un acord de 
govern. Les converses entre 
Sumem per Campdevànol, la 
llista associada a Junts, amb 
100% Campdevànol (PSC) i 
ERC s’han intensificat aques-
ta setmana. 

Dimecres es van reunir 
Sumem i els socialistes, 
mentre que al tancament de 
l’edició hi havia una reunió 
decisiva entre els republicans 
i la llista encapçalada per Ori-
ol Lázaro. “Hem acostat molt 
les posicions i estem a prop de 
tancar un acord amb el PSC o 
ERC i concretar-lo en els prò-
xims dies”, explica Lázaro, que 
té tots els números de ser el 
pròxim alcalde del municipi. 

També apunta que se sen-
ten “còmodes” amb els dos 
partits, però que continuen 

prioritzant el PSC perquè 
Campdevànol “va dir que el 
poble necessitava un canvi” i, 
a més, té “bona sintonia per-
sonal amb Xavier Capdevila”.

Tot i això, l’acord amb ERC 
també seria molt “factible”. 
La idea de Sumem és primer 
“lligar un equip de sis perso-
nes i, si ens posem d’acord, 
anar-lo augmentant”. Lázaro 
creu que és bo que hi hagi 
sensibilitats diferents dins 
el govern, perquè “hi ha més 

riquesa a l’hora de prendre 
decisions, però també cal tro-
bar un encaix i un equilibri 
perquè no hi hagi problemes”. 

Sumem també veuria amb 
bons ulls la incorporació a 
l’equip de govern de Mari-
ona Baraldés, la regidora de 
la CUP. Un fet que tampoc 
no seria un impediment pel 
PSC. “Caldria veure quina és 
la seva postura, però com a 
mínim que hi entrés i, si no 
s’hi trobés còmoda, podria 
sortir-ne més endavant”, 
subratlla Lázaro. 

El cap de llista del PSC, 
Xavier Capdevila, es va 
reunir amb ERC dimecres i 
amb Gent de Poble dilluns. 
També va haver-hi una tro-
bada entre Sumem i el partit 
independent liderat per l’al-
caldessa en funcions, Dolors 
Costa, que va servir per 
rebaixar la tensió durant la 
campanya, però on va quedar 
clar que no donaran suport a 
Lázaro en la investidura. 

En les pròximes hores està 
previst que es desencalli tot.  

Sumem per Campdevànol 
encarrila un acord amb el 
PSC, però no descarta ERC 
La prioritat és pactar amb els socialistes, però hi ha altres possibilitats

Santa Eugènia de Berga

C.F.

Poques novetats a Santa 
Eugènia de Berga sobre qui 
ha de comandar l’Ajunta-
ment els propers quatre 
anys. Aquesta setmana han 
continuat les trobades entre 
els tres partits que van pre-
sentar-se a les municipals 
i van aconseguir represen-
tació: Junts (amb 6 dels 11 
regidors i a sis vots de la 
majoria), Som Santa Eugènia 
de Berga, vinculat a ERC (3) i 
Independents (3). 

Sembla ser que té qui la 
clau de volta és la formació 
republicana, encapçalada 
per Cristian Parras, i que va 
situar-se com a segona força 
als comicis de maig. Inicial-
ment, Junts va fixar-lo com a 
soci preferent mentre que els 
Independents aposten més 
per un pacte d’esquerres. Des 
de la formació republicana 
confirmen que s’estan reu-
nint amb tots dos partits i no 
descarten res. Junts i Inde-
pendents també s’han trobat.

Continuen les 
negociacions 
per l’alcaldia a 
Santa Eugènia 
de Berga

És probable que 
s’anunciï un 

acord de govern 
abans de dilluns

La idea de 
Sumem és lligar 
un equip i anar-
lo augmentant

La proposta que hi ha ara mateix sobre la taula és repartir-se l’alcaldia dos anys i dos anys

Cristina Suñén (AVV-AM) Marta Cornellas (Compromes@s)

Sant Julià de Vilatorta

T.V.

Acord per Vilatorta i Vilalle-
ons-AM, amb un 42% dels 
vots i cinc regidors, va ser la 
força més votada a les elecci-
ons municipals a Sant Julià. 
Tot i això, Compromes@s, sota 
paraigua de Junts, va treure el 
mateix nombre d’electes i té la 
clau de govern al poble perquè 
AVV-AM i els independents 
de La Veu del Poble (una regi-
dora) s’autodescarten a l’hora 
de pactar. Les converses han 
continuat durant tota la set-
mana partint d’aquesta base 
i a hores d’ara, malgrat no 
tenir-ho firmat sobre paper, 
l’equip liderat per Marta Cor-
nellas fixa els republicans com 
a soci prioritari. 

El principi d’acord es va 
començar a cuinar en una 
trobada a soles entre les 
dues caps de llista dimarts, i 

aquest dijous a la tarda n’hi 
va haver una altra amb 9 dels 
10 regidors que entraran al 
consistori per part de totes 
dues formacions.

Segons l’alcaldable de 

Compromes@s, el seu 
grup manté la màxima de 
“fer moltes coses. Estem 
il·lusionats, tenim ganes de 
treballar i, sent responsables, 
pensem que el millor per 

Sant Julià i Vilalleons és pac-
tar amb AVV”. 

L’escull per acabar de 
rubricar l’aliança rau en el 
repartiment de l’alcaldia. 
La proposta que hi ha actu-
alment sobre la taula són 
dos anys i dos anys. Cristina 
Suñén, l’alcaldable d’AVV-
AM, destaca, en aquest 
sentit, que “nosaltres ja no 
podem oferir res més. La 
nostra llista va obtenir el 
major nombre de vots i con-
sidero que tot i això estem 
sent molt generosos”. Al seu 
entendre, un traspàs de vara 
“no és la millor fórmula”: 
“Dubto que amb mig mandat 
tant l’una com l’altra apren-
guem a fer d’alcaldessa, però 
és l’única manera que hem 
trobat de continuar l’obra de 
govern dels darrers mandats, 
amb projectes importants, i 
que la gent del nostre equip 
n’aprengui”. 

Acord per Vilatorta i Vilalleons-
AM i Compromes@s, a prop del 
pacte de govern a Sant Julià

El candidat de 
Junts plega 
enmig de les 
negociacions 
a Roda de Ter

Roda de Ter

C.F.

Albert Aguilar, el candidat 
de Junts a l’alcaldia de Roda 
de Ter, ha fet un pas al costat 
enmig de les negociacions 
per formar govern. En decla-
racions a EL 9 NOU, Aguilar 
remarca que plega “per temes 
personals”. “No té res a veure 
ni amb el partit ni amb les 
negociacions que continuen 
en marxa”, puntualitza. 

Precisament, ara fa una 
setmana aquesta formació i 
Independents per al Progrés 
de Roda (IPR) van fer una 

proposta conjunta per for-
mar govern amb Esquerra, 
la força més votada el 28-M. 
A les municipals els republi-
cans, encapçalats per Toni 
Mas, van aconseguir tres 
regidors, empatant amb Ara 
Roda de l’excalcalde Albert 
Serra. A darrere seu, i amb 
dos regidors cadascun, s’hi 
van situar IPR de Yolanda 
Tristancho, Junts i Sumem 
per Roda d’Elisabet Contre-
ras. Joan Moreno va treure’n 
un amb Rodem!. Davant 
d’aquest escenari, és indis-
pensable aliar-se.

Més enllà de la proposta 
d’IPR i Junts, actualment, 
és ERC qui pilota el comboi 
de les negociacions per fer 
govern. “Amb qui hem pogut 
anar avançant més és IPR i 
Sumem”, reconeix Toni Mas, 
subratllant que “amb Junts 
no s’ha tancat cap porta, però 
s’ha anat a un ritme diferent”. 
De fet, els republicans han 
temptejat aquestes formaci-
ons demanant-los com es veu-
rien governant junts i “hi ha 
bon feedback”. Per tot plegat, 
es respira cert optimisme, 
encara que la constitució de 
l’Ajuntament sigui cada vega-
da més a prop.

Això significa, per tant, 
que ni Serra d’Ara Roda ni 
Moreno de Rodem! entren 
en els plans de governabilitat 
dels republicans. Tot i això, 
Mas subratlla que seguiran 
conversant amb tothom: 
“Algú haurà d’estar a l’opo-
sició i hem de buscar punts 
d’acord per tirar endavant el 
consistori”.

ERC ha avançat 
més amb IPR i 
Sumem en les 

negociacions per 
governar
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Estalviar-ne és cosa de tothom.

El canvi climàtic provoca l’absència de pluja i períodes 
de sequera que seran cada cop més freqüents al nostre país. 
Això significa que hem de gestionar l’aigua millor que mai. 

El Govern de Catalunya impulsarà la inversió de més de 
2.400 milions d’euros en el Pla de gestió de l’aigua per augmen-
tar-ne la producció, duplicar-ne la capacitat de la dessalinització
i la regeneració, i modernitzar l’eficiència del regadiu.
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Sara Manjón, aquesta setmana davant l’Hospital Universitari de la Santa Creu

“El que més urgirà 
reformar ara són les 
consultes externes”
Sara Manjón, gerent del CHV i la Fundació Hospital de la Santa Creu

Vic

Txell Vilamala

Al setembre farà dos anys 
que exerceix com a gerent 
del Consorci Hospitalari 
de Vic (CHV). Fins ara no 
havíem tingut oportunitat 
d’entrevistar-la. Com ha 
estat aquest temps? 

Intens. Vaig assumir la 
gerència encara en pandèmia. 
Des del Consorci s’havia fet 
un esforç important per man-
tenir un volum elevat d’activi-
tat al marge de la covid, però 
l’arribada va ser de planificar. 
Tot i que els fonaments eren 
bons, calia definir cap on 
créixer. Sis mesos més tard, 
poc després de començar el 
2022, el patronat de la Santa 
Creu i el consell de govern del 
CHV decidien unificar sota 
un mateix paraigua totes dues 
entitats. Cadascuna ha man-
tingut el caràcter indepen-
dent, però les gestionem amb 
visió de conjunt per oferir un 
contínuum assistencial d’hos-
pital d’aguts, dos sociosanita-
ris, salut mental, residències... 
Prioritzar una atenció de qua-
litat i centrada en el ciutadà. 

El doctor Pere Soley, que 
la va precedir en el càr-
rec, era recelós a l’hora de 
parlar amb els mitjans de 
comunicació. Sara Manjón 
té un altre perfil?

Les coses, si no s’expli-
quen, s’interpreten. Entenc 
la comunicació com un 
element fonamental de les 
responsabilitats de gestió, 
tant la que puguem portar a 
terme la mateixa entitat com 
a través d’altres potes.

Amb el relleu a la gerèn-
cia, també canvia el plan-
tejament sobre com dirigir 
el CHV i la Santa Creu? Són 
dues institucions que neces-
sitaven una sacsejada?

Al Consorci s’havia anat 
fent, per les jubilacions i el 
recanvi generacional dels 
últims temps entre els matei-
xos professionals. El que ens 
toca ara és definir què volem 
consolidar i cap on créixer. En 
el cas de la Santa Creu, genera-
cionalment també arribava el 
moment d’aquest relleu i es va 
veure la necessitat, potser per 
efecte de la pandèmia, d’asse-
gurar un contínuum assisten-
cial a Osona: que la percepció 
de la ciutadania sigui de 
coordinació i un flux constant 
independentment de si fa ús 
dels recursos sanitaris entrant-

hi per l’Hospital Universitari o 
els sociosanitaris. 

Però de professionals com-
partits abans ja n’hi havia, 
per exemple. 

Sí, sí, ja es treballava en 
xarxa, però hem posat una 
marxa més. Sense renunciar 
al caràcter propi de cada ins-
titució, compartim sistemes 
d’informació i pla estratègic, 
o podem aplicar economies 
d’escala a l’hora de comprar. 
Insisteixo que la nostra raó 
de ser és la ciutadania. Tre-
ballar sota un mateix parai-
gua ens permet saber molt 
ràpid d’on ve, què li ha passat 
i fins i tot mantenir o estar 
en contacte amb els seus pro-
fessionals de referència.

Al pla estratègic fan èmfa-
si que la gent d’Osona s’ha 
de sentir orgullosa dels seus 
hospitals. No passa això?

No és una qüestió d’Osona, 
sinó que hi ha un descon-
tentament general envers la 
sanitat. Semblem un sistema 
massa tècnic i tancat. Per 
això és important explicar-
nos. 

L’Hospital de Vic ha per-
dut prestigi?

Tot el sistema sanitari, no 
Osona en concret. Els temps 
han canviat. Com a societat 
exigim immediatesa i tenir 
tota la informació. Amb 
aquesta idea, nosaltres hem 
creat una direcció de comuni-
cació i experiència ciutadana: 
no volem tractar el pacient i 
el seu entorn amb paternalis-
me, sinó que siguin actius en 
la presa de decisions.

El CHV, la Santa Creu i 
els serveis que en depenen 
disposen dels professionals 
necessaris?

Com més ens allunyem 
de Barcelona i la seva àrea 
metropolitana més ens cos-
ten de trobar. Tot i això, les 
noves generacions estan can-
viant l’estil de vida, valoren 
molt més el teletreball. La 
gent es comença a moure per 
projectes. Al pla estratègic 
parlem de ser magnètics; en 
la captació de professionals 
amb voluntat de deixar lle-
gat aquí, em sembla que ens 
n’estem sortint.

Tradicionalment, però, 
els metges i infermeres dels 
hospitals d’Osona vivien i 
eren de la comarca. Ara fins 
i tot en contracten de l’altra 
banda de l’Atlàntic.

El concepte de treballar 
al costat de casa s’ha anat 
perdent, el món està ben 
connectat i és com si s’ha-
gués empetitit. Nosaltres 
prioritzem la contractació 
de gent de llocs propers. Si 
venen de lluny, intentem que 
s’integrin al projecte i s’im-
pregnin d’aquest esperit de 
creixement.

Poder oferir exercici de 
la professió en combinació 
amb docència a la UVic ha 
de ser un caramel.

Claríssim. Estant sols, la 
nostra capacitat d’atracció 
seria menor. L’IRIS tanca 
el cercle. Està actiu des del 
juliol de l’any passat i ens 
permet oferir assistència, 
docència i recerca. 

Va ser dilluns a la gradua-
ció dels primers estudiants 
de Medicina?

Sí.
Ja es podrien incorporar 

al CHV o la Santa Creu?
El primer pas és que facin 

el MIR. A partir d’aquí, hau-
ran d’escollir, però nosaltres 
els hem explicat que tenen 
les portes completament 
obertes. 

Feia referència a l’Institut 
de Recerca i Innovació en 
Ciència de la Vida i de la 
Salut (IRIS). Què és i en què 
treballarà?

Abans, els instituts de 
recerca estaven a dins dels 
hospitals, però ja fa anys que 
es va plantejar que una cosa 
era la recerca i l’altra, l’activi-
tat. Tenir un centre d’aquestes 
característiques a Osona ens 
servirà per accedir a finança-
ment europeu en investigació, 
assajos clínics... Tant genera-
rem coneixement com millo-
rarem tecnologia, productes i 
atenció als pacients.

S’especialitzarà en algun 
àmbit? 

Ja s’està treballant molt en 
pneumologia o cardiologia, 
per exemple. A Osona també 
som referents en atenció a 
la cronicitat. Enfortir-nos en 
recerca i vincular projectes 
d’investigació en salut amb 
indústria és el futur. 

Com van les obres d’ur-
gències?

Complirem els terminis 
d’acabar a la tardor i, a banda 
d’augmentar la capacitat en 
un 30%, a partir de llavors 
les tindrem segmentades. 
La pedra que s’havia de 
foradar finalment no va ser 
tan problemàtica com ens 
pensàvem. Agraeixo l’esforç 
dels professionals d’aguantar 
sorolls i vibracions durant 
tot aquest temps.

Les urgències de nit de 
l’atenció primària tornaran a 
l’hospital o es quedaran inde-
finidament al CAP Vic Nord?

N’estem parlant amb el Cat-
Salut. Hi ha bona voluntat, 

però de moment res tancat. 
El CHV és partidari de 

recuperar-les al seu mateix 
edifici, però?

Sí.
A l’hospital hi ha proble-

mes d’espai? S’ha quedat 
petit?

En algunes coses. Treba-
llem de bracet amb el CatSa-
lut per definir prioritats en 
qüestió d’inversions.

Com ara?
La planta de salut mental, 

la tercera, la part d’interven-
cionisme, l’àrea quirúrgica, 
el laboratori... Les hem fet 
noves i estan realment molt 
bé. Ara treballem en les 
urgències. El que més urgirà 
els propers anys seran les 
consultes externes. 

Fa falta un nou edifici?
Temps enrere s’havia 

plantejat, però jo aposto per 
créixer en l’emplaçament 
actual. Els temps ens dema-
nen ser sostenibles. Home, 
si la població que atenem es 
duplica en tres anys, potser 
ens ho haurem de plantejar 
[riu], però si l’increment va 
sent progressiu, com fins ara, 
preveiem condicionar les 
instal·lacions existents i créi-
xer amb nous espais a dins 
del mateix recinte. 

L’heliport ja està a punt 
per a vols de nit?

Per part nostra, sí. Falta 
algun permís administratiu.

El finançament que reben 
de part del Servei Català de 
la Salut és el que toca? 

El sistema sanitari català 
no disposa dels recursos que 
li convindrien, perquè, si no, 
prestaríem el servei i no exis-

“Més que un nou 
recinte, apostem 

per millorar i 
redimensionar 

l’actual”

“Reivindicar 
un major 

finançament? 
Sí, però basat en 

dades objectives”

“El problema no 
és a Osona. Hi 
ha un desencís 
general envers  

la sanitat”

“Els professionals 
es comencen 
a moure per 

projectes. N’hem 
d’atreure”
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Sara Manjón, aquesta setmana davant l’Hospital Universitari de la Santa Creu

tiria diferència entre pressu-
post i despesa. Insisteixo un 
altre cop que el problema no 
és d’Osona, sinó generalitzat.

Tot i això, quan mirem 
les dades desglossades per 
habitant, a la Catalunya 
Central mateix la Funda-
ció Althaia (Manresa) rep 
majors aportacions que el 
CHV. 

Hem d’intentar créixer 
fent aquí tot el que ens per-
toca. Aquesta estratègia és 
possiblement la que ja han 
desplegat altres territoris. 
El CatSalut determina, com 
a planificador, qui assumeix 
què. Si tenim els professi-
onals i les condicions tèc-
niques, com més activitat 
puguem oferir, millor. És 
atenció a la ciutadania i anirà 
acompanyat de més finança-
ment. A partir d’aquí, no soc 
partidària de comparar reali-
tats. Parlem de poblacions de 
referència diferents.

En quins serveis hi ha 
marge per créixer? 

El d’oftalmologia, per 
exemple, abans el prestàvem 
mitjançant professionals 
d’una altra entitat. El 2019 
vam decidir internalitzar-lo. 
Ens va costar trobar personal, 
perquè és una especialitat 
amb molta sortida en clíni-
ca privada, però gràcies a 
això hem pogut sumar a les 
revisions i les operacions de 
cataracta les de glaucoma i 
retina, és a dir que hem millo-
rat. Els pacients que tenen 
aquesta necessitat ja la poden 
resoldre a la comarca, no se 
n’han d’anar. Quan diem que 
hem de créixer en processos 

ens referim a això. L’obesitat 
mòrbida és un altre exemple. 
El CatSalut ens la va reco-
nèixer per tractar a finals del 
2021 i aquest any ja arriba-
rem als màxims del contracte.

Des que va accedir al càr-
rec, quants cops s’ha reunit 
amb els consellers Argimon 
o, ara, Balcells?

Amb l’Argimon ens hi vam 
reunir, sí. Amb el Balcells, de 
moment no, però ens n’hem 
trobant amb representats del 
CatSalut.

Els polítics osonencs han 
sigut desperts a l’hora de 
lluitar pels interessos de 
l’hospital?  

Nosaltres ens sentim acom-
panyats. No els demanem 
que reivindiquin per rei-
vindicar, sinó que presentin 
dades objectives que ens aju-
din a carregar-nos de raons.

Osona contra el Càncer 
sovint ha suplit mancances 
de l’administració.

És una entitat excepcional. 
No és només que vetlli pel 
Consorci Hospitalari de Vic 
i la Santa Creu, sinó que hi 
pots entrar en diàleg i buscar 
junts com finançar el que 
convingui. Més enllà d’Oso-
na contra el Càncer, que tot 
són meravelles, sí que tenim 
l’assignatura pendent d’en-
fortir la nostra xarxa social.

Què vol dir?
Entre els objectius del pla 

estratègic hi ha convertir-nos 
en un motor econòmic de la 
comarca. Hem d’incrementar 
la col·laboració amb empre-
ses locals. No només per 
trobar finançament quan cal 
comprar x, sinó buscar pro-

jectes conjunts. Als hospitals, 
per exemple, generem molts 
residus, amb qui podem esta-
blir sinergies i que hi sortim 
guanyant totes dues parts? I 
en mobilitat dels professio-
nals? I en atenció a l’infant? 
La pandèmia ens va ensenyar 
que remar compartint un 
mateix objectiu acaba sent la 
millor estratègia.

Les llistes d’espera la pre-
ocupen?

Més que preocupar-me, soc 
d’ocupar-me. Hem de treballar 
perquè disminueixin, sí, però 
entenent que arribar a zero és 
pràcticament impossible. Tot 
i la pandèmia, el CHV va man-
tenir una activitat quirúrgica 
molt elevada. Hem de conti-
nuar en aquesta línia. També 
enfortir-nos en el contínuum 
assistencial amb l’atenció 
primària, o saber explicar als 
pacients què toca i què no, a 
vegades esperen de nosaltres 
proves que en realitat no són 
les que més necessiten.

De la presentació del pla 
estratègic en vam treure 
també la lectura que el CHV 
tornarà a ser la institució 
de referència per als veïns 
del Ripollès en els serveis 
que no presta l’Hospital de 
Campdevànol. Han avançat 
més?

Bastant. És una decisió que 
pren el planificador, el CatSa-
lut, amb bon criteri, basant-se 
en els fluxos de mobilitat i 
realitats com on es desplaça la 
gent a l’hora d’anar a comprar. 
Les relacions entre l’Hospital 
de Campdevànol i el Consorci 
són històriques. En reorientar-
lo cap a la regió sanitària de 
Girona, en la part més mèdica 
tampoc es van trencar.

Aterri l’aliança, però. Què 
suposa a efectes pràctics?

Veure’ns com una xar-
xa. El que es pot fer a 
Campdevànol, es fa a 
Campdevànol. Si allà no 
s’ofereix, es baixa a Vic i si 
no, al Trueta. Compartir caps 
de servei també implica aten-
dre tothom amb el mateix 
criteri, que els pacients 
només s’hagin de familiarit-
zar amb unes quantes cares, 
o moure’ns sense problema 
amb motiu de formació o 
si s’han de portar a terme 
intervencions. Primer es va 
constituir com un únic servei 
traumatologia i l’1 de juny va 
començar el de cirurgia.  

Replicar el model Rosa 
Maria Morral, una mateixa 
directora assistencial a tot 
arreu, seria el desitjable?

Totalment. Equival a una 
mateixa visió. 

La tardor del 2019, quan 
es va reorientar els pacients 
ripollesos cap al vessant 
gironí, el doctor Pere Soley 
hi treia ferro. Va dir que 
permetria reduir les llistes 
d’espera per als osonencs.

Són mirades i situacions del 
moment. Desconec els detalls 
de l’acord que es va tancar lla-
vors. I és cert que menys mas-

sa crítica pot suposar reduir 
impacte. De tota manera, 
l’escenari d’ara no és el d’ales-
hores. Ens hem dimensionat. 
El 2018 o el 2019 teníem n 
metges i, actualment, n+x. 

Només l’alcaldessa de 
Campdevànol s’ha atrevit 
a dir que va ser una decisió 
política, per dotar de més 
activitat el nou hospital 
d’Olot. Vostè que en pensa?

Gestionar és prendre deci-
sions. D’aquesta no en vaig 
formar part, però no dubto 
que es va valorar el millor 
per a la ciutadania. Altra cosa 
és que posteriorment s’im-
posi la lògica de les relacions 
històriques, els fluxos de 
compra i el treball, el traçat 
de la C-17... La realitat actual 
és que hi ha molt bona ente-
sa entre gerències i entitats, 
i que volem sumar per oferir 
una bona atenció a la pobla-
ció d’Osona i el Ripollès. 

I de l’activitat privada dins 
de tot el conglomerat del 
CHV, quina valoració en fa?

La tenim perfectament 
separada. La pública es des-
plega als matins i algunes 
tardes. La privada, només a 
les tardes. No hi ha una doble 
llista. I una cosa important: 
la privada acaba repercutint 
positivament a tot el conjunt.

Què aporta?
No tenim un edifici separat. 

Tot passa dins del mateix. Són 
ingressos que s’acaben rein-
vertint al sistema públic. 

Però preferiria estar prou 
dotats econòmicament i que 
no hi fos?

No. La realitat de les mútu-
es, com les obligades laboral-
ment, existeix. Està bé que hi 
donem sortida. Si no, la gent 
d’aquí la buscarà a fora.

Amb el consultori Bayés 
sumen o es miren de reüll?

Som complementaris. Hem 
tingut bona relació i n’hem 
de continuar tenint. 

Hi ha un corrent majori-
tari de gent que s’està plan-
tejant, o fent, de mútues. A 
què ho atribueix?

La població de Catalunya 
ha crescut fins arribar a 
gairebé els 7,8 milions 
d’habitants. S’ha accentuat 
l’envelliment, la cronicitat, 
l’exigència d’una atenció 
immediata... Tot i això, el 
nostre sistema públic conti-
nua sent dels més solvents a 
escala mundial. El que neces-
sita és finançament. No nega-
ré cap tendència, les dades 
corroboren l’interès creixent 
per la sanitat privada, però 
tampoc cauré en el discurs 
fàcil que “és perquè la públi-
ca no funciona”. 

I que famílies d’Osona 
decideixin no parir aquí, 
en pro de clíniques de 
Barcelona, quina lectura en 
fa?

Estem treballant amb 
l’atenció primària en un 
servei territorial de gine-
cologia per abordar, entre 
altres temes, aquest. L’any 
passat vam atendre més parts 
públics que l’objectiu que 
teníem marcat, per tant, sí 
que n’hi ha que marxen, però 
a mi el que em preocuparia 
és que la gent deixés de tenir 
fills perquè aquí no li oferim 
el que necessita. Si al final 
és una decisió personal, vin-
culada amb les instal·lacions 
o la disponibilitat d’una 
habitació privada, parlem de 
coses diferents. Això no treu 
que hem engegat una campa-
nya per saber què funciona, 
què no... I visualitzar tant el 
nostre saber com els espais.

Sara Manjón ja havia 
estat directora de Recursos 
Humans del CHV entre el 
2016 i el 2019. Com sorgeix 
la possibilitat de tornar?

Vaig deixar el CHV per 
anar-me’n al Servei Català 
de la Salut. La veritat és que 
hi estava molt bé, en pro-
jectes de creixement i con-
solidació interessants. Però 
la pandèmia va ser un punt 
d’inflexió. Necessitava un 
canvi. Tot i variar de respon-
sabilitat, tornar al Consorci 
m’il·lusionava, era terreny ja 
conegut. I Osona m’agrada 
molt. Té una potencialitat de 
creixement espectacular en 
termes socials, econòmics, de 
projectes, d’atreure talent...

Amb què s’ha notat l’arri-
bada de l’equip encapçalat 
per Sara Manjón?

En continuar mantenint un 
rigor en l’activitat, que ja hi 
era, i certa obertura de cara 
enfora. Dir “som aquí, fem 
això, però és que a més volem 
consolidar tal cosa i incor-
porar tal altra”. Els mateixos 
professionals estan engres-
cats amb el creixement.

Als hospitals encara s’ha 
d’anar amb mascareta. Ja no 
hi haurà marxa enrere?

Diria que en determinades 
àrees i moments no ens la 
traurem.

“Els ingressos 
de l’activitat 

privada s’acaben 
reinvertint al 

sistema públic”

“Vincular 
investigació 
en salut amb 

indústria és el 
futur”

“L’any passat 
vam atendre 

més parts que 
l’objectiu que 

teníem marcat”
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Els primers metges de la UVic-UCC
Els 47 graduats de la primera promoció de la Facultat de Medicina van rebre el títol en una emotiva cerimònia 

Vic

Jordi Vilarrodà

A partir d’ara, hi haurà cada 
any una graduació d’es-
tudiants de la Facultat de 
Medicina, i tot entrarà en la 
normalitat acadèmica. Però 
cap altra cerimònia no tindrà 
el mateix significat que la 
que dilluns va acollir la Sala 
Ramon Montanyà de L’At-
làntida. Els 47 estudiants que 
hi van rebre el títol eren els 
de la primera promoció de 
metges formats entre Vic i 
Manresa, en una Facultat de 
Medicina llargament espera-
da que va començar a funci-
onar el curs 2017-2018. Per 
això l’acte va estar carregat 
d’emotivitat.

A les 30 noies i 17 nois que 
representen molt bé la femi-
nització creixent del grau de 
Medicina se’ls van entregar 
uns diplomes situats cada un 

d’ells sota d’un degotador 
com els que es fan servir als 
hospitals per subministrar 
el sèrum. Una cuidada esce-
nografia en què hi apareixia 
també un piano, amb el qual 
Magalí Sare va esquitxar de 
música la cerimònia. Una 
escenografia cuidada a la 
vista de les vuit-centes per-
sones que omplien la platea, 
entre estudiants i famílies, 
professorat de la facultat i 
representants institucionals. 
Com que la procedència dels 
nous graduats és diversa, 
amb estudiants catalans 
i espanyols, la cerimònia 
conduïda per la periodista 
Cristina Riba va ser acurada-
ment bilingüe. Excepte en el 
moment en què van parlar 
quatre nous graduats, tots 
ells en castellà. 

Els futurs metges van 
marxar carregats de consells 
amb el títol a la butxaca, 

però sabent que és només el 
primer pas en la seva llarga 
formació. La majoria estan 
preparant ja el temut examen 
del MIR per a principis de 
2024. “És només un examen, 
un més”, els va dir el rector 
(metge) Josep Eladi Baños. 

La cursa de fons, la impor-
tant, serà la d’“aprendre l’ofi-
ci de fer de metge”. Jaume 
Padrós, president del Col·legi 
de Metges de Barcelona, els 
va convidar “a cultivar-vos 
en l’humanisme” a més de la 
ciència, i es va mostrar crític 
amb unes barreres de notes 
per accedir a la carrera que 

“semblen per formar astro-
nautes i no metges”, que 
posen una barrera important 
per a l’accés al grau en un 
moment en què “falten pro-
fessionals”. Laura Vilagrà, 
consellera de Presidència 
(el conseller de Salut, Manel 
Balcells, no hi va assistir per-
què aquests dies és de viatge 
als Estats Units), va recordar 
que aquesta primera promo-
ció s’havia trobat a mitja car-
rera amb una pandèmia i que 
“la gestió de les incerteses 
ajuda a madurar”. 

La graduació de dilluns era 
el comiat no només dels estu-
diants sinó també de Ramon 
Pujol com a primer degà de 
la facultat, que aquest any ja 
ha conviscut amb el nou degà 
electe, Roberto Elosua, amb 
el qual dilluns vinent EL 9 
NOU publicarà una extensa 
entrevista. Pujol va destacar 
la metodologia innovadora 

amb què va néixer la facultat, 
a partir de l’estudi de casos 
clínics, i va convidar els nous 
metges a ser ambaixadors 
de la facultat i “tornar per 
exercir aquí la medicina”. Un 
altre que deia adeu era Josep 
Arimany, president actual 
de la Fundació d’Estudis 
Superiors en Ciències de la 
Salut (FESCS) i regidor de 
l’Ajuntament de Vic. Però 
sobretot, ànima d’aquest pro-
jecte. La persona que “un dia 
va venir amb un somni”, va 
dir Padrós. I que va persistir 
fins a fer-lo realitat. Va voler 
estar al costat de l’alcaldessa 
Anna Erra i recordar que es 
va crear el grau “per formar 
metges i metgesses excel-
lents, amb una formació 
avançada i amb els valors de 
l’humanisme mèdic”. Els del 
jurament hipocràtic que tots 
els graduats, a cor, van pro-
nunciar. 
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Els graduats de la primera promoció de Medicina, al final de l’acte de dilluns a L’Atlàntida, amb els doctors Joan Carles Trullàs i Jordi Aligué (a l’esquerra), que van ser padrins de la promoció

Jaume Padrós 
va recordar que 
falten metges       
a Catalunya

Alberto Cano, de Màlaga

Alberto Cano va arribar a Vic des de Màlaga 
gairebé per casualitat. “Les notes de tall 
estan molt disparades, aquí al ser una facul-
tat nova era més baixa.” Ell és un dels molts 
estudiants de diversos llocs de l’Estat que 
van acabar a la nova Facultat de Medicina, 
on ara ha finalitzat el grau. Al principi, 
recorda que el factor de l’idioma va ser “una 

mica complicat”. Però a mesura que passa-
ven les setmanes, s’hi va anar adaptant sense  

problemes. Reconeix que la primera promoció 
fa una mica “de conillet d’índies”, però s’ha trobat bé 

en una facultat on hi ha molta proximitat amb els professors. I li va agra-
dar Vic, “una ciutat universitària amb molta altra gent jove”. Va viure dos 
anys a la Residència Universitària (RUVic) i la resta ha estat en un pis amb 
altres companys de carrera. Ell és un cas clàssic de metge vocacional: sense 
tenir-ne cap precedent a la família, tenia molt clar “des de primer d’ESO” 
que el seu futur havia de ser aquest. I ara ja està preparant els exàmens del 
MIR, amb la idea d’especialitzar-se en traumatologia si va tot bé. A Vic, hi 
deixa el record d’una promoció “en què tots hem estat molt units”. 

Marina Puig, de Cardedeu

Marina Puig va entrar a la Facultat de Medi-
cina de la UVic-UCC quan aquesta iniciava 
el segon curs. Havia fet dos anys d’estudis a 
Costa Rica i va traslladar l’expedient aquí, no 
gaire lluny de casa seva. Amb el títol a la mà, 
i mirat amb perspectiva, no es penedeix gens 
d’haver optat per aquella jove facultat, de la 

qual valora sobretot haver pogut treballar en 
grups reduïts. Això significava tenir a prop uns 

professors amb els quals els era fàcil preguntar a 
les classes. “A vegades eres conscient que et tiraves a 

la piscina, però ens animaven a parlar, i dels errors sempre se n’aprèn”, 
explica. Això era el que volia, aprendre, des que a Batxillerat s’havia deci-
dit a optar per Medicina. “Jo volia ajudar la gent, i era ser mestra o ser 
metgessa... vaig pensar que amb la segona opció també podria fer classes 
a una facultat.” El seu padrí és anestesista de l’Hospital de Sant Joan de 
Déu i li va servir de referent. També reconeix que, en alguna mesura, això 
la va influir per triar l’especialitat a la qual vol dedicar-se: pediatria. Sap 
que amb els preus de la UVic-UCC, és un esforç per a les famílies pagar la 
matrícula, però ara té clar que “és una molt bona inversió”. I ho repetiria. 
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Vic

G. Freixa / I. Moreno

“Jo compto que passat l’es-
tiu ja no tindrem el Mercat 
Municipal obert.” Ho deia 
dilluns a EL 9 FM la regidora 
de Comerç en funcions de 
l’Ajuntament de Vic, Bet 
Piella (Junts), després de fer-
se públic que l’Ajuntament 
havia activat la maquinària 
per recuperar la concessió 
de l’equipament. Després de 
no rebre resposta al requeri-
ment enviat a la concessio-
nària, Mermuvic, en el qual 
l’Ajuntament li demanava 
una pòlissa d’assegurança i 
els comptes de les tres darre-
res anualitats, la recuperació 
de la concessió és qüestió 
de setmanes. Abans, però, 
caldrà constituir el nou ajun-
tament –acte previst per al 
17 de juny– i aprovar-ho en 
un ple muni-
cipal, que 
podria ser el 
de juliol o ja 
de cara al nou 
curs polític 
que arrencarà 
al setembre. 
“És l’única 
manera de 
poder mirar 
al futur”, 
insistia 
Piella, que 
assegurava 
que “el 99% 
dels para-
distes estan 
d’acord” amb 
aquesta afir-
mació. Amb 
tot, entén que els comerci-
ants del mercat “hauran de 
passar un procés de dol”.

Superat aquest tràmit i un 
cop l’Ajuntament recuperi 
el mercat serà el moment 
de debatre quin ha de ser 
el model d’un futur Mercat 
Municipal a Vic. Mentres-
tant, “el que hem de fer 
quan acabi aquesta concessió 
és assegurar que l’edifici 
queda completament tapat 
i endreçat perquè els veïns 
dels voltants estiguin com-
pletament tranquils”. Des 
del grup municipal de Junts, 
afegia Piella, “tenim cla-
ríssim que el futur Mercat 
Municipal de Vic no ha de 
ser un mercat convencional 
com el que teníem. Quan es 
va pensar, fa 50 anys, tenia la 
funció d’abastir la població. 
Ara, aquesta necessitat ja la 

tenim coberta”. Per tant, es 
pensa més en una proposta 
“més gastronòmica, que esti-
gui obert el cap de setmana 
i accessible a peu pla. Hem 
vist molts models i creiem 
que aquest és el camí”. 

Com es va fer amb la 
Biblioteca Pilarin Bayés, diu 
Piella, s’ha de pensar en un 
mercat mirant al futur, “per-
què els models de consum i 
el comerç de proximitat han 
canviat molt en els últims 50 
anys”. El que també assegura 
l’encara regidora de Comerç 
és que a l’hora de definir 
“la missió que ha de tenir el 
Mercat Municipal dins de 
tota l’estratègia comercial 
de la ciutat”, que passa per 
“enfortir el comerç”, es vol 
comptar amb “el consens de 
tot el comerç de la ciutat”.

Des dels grups municipals 
que en aquest mandat que 

ara es tanca 
han seguit de 
ben a prop 
tot el procés, 
tenen clar un 
diagnòstic: 
“Era la cròni-
ca d’una mort 
anunciada”, 
ressalta la 
portaveu 
d’ERC, Maria 
Balasch, tot 
recriminant 
al govern de 
la ciutat que 
ho ha deixat 
caure “per 
ells no haver 
de fer res”. 
En aquest 

sentit, la republicana recorda 
el “caramel enverinat”, que 
suposaven “els dos milions 
d’euros que es van oferir per 
reformar-lo”. Balasch apunta 
que els comerciants “havien 
de tornar els diners, però no 
se’ls hi ampliava la conces-
sió”, que finalitza l’any 2030.

Des de la CUP, Carla Dina-
rès lamenta que la situació 
“real” del mercat no s’hagi 
explicat a tota la ciutadania, i 
fa una dura crítica “al costum 
de concessionar-ho tot que té 
aquest govern”. La portaveu 
de la CUP assegura que una 
concessió “a 50 anys i sense 
cap mena de control” ha por-
tat el Mercat Municipal “a la 
degeneració actual”. Dinarès 
creu que des de fa anys “s’es-
tà estafant l’Ajuntament”, 
ja que no s’han presentat els 
comptes. A més, afegeix, ara 
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Vista d’una de les façanes del Mercat Municipal de Vic

“Passat l’estiu no 
tindrem el Mercat 
Municipal obert”
La regidora de Comerç en funcions de Vic, Bet 
Piella, posa data al tancament de l’equipament

que hi ha un deute important 
“l’haurà d’assumir la ciutat”.

En clau de futur, Dinarès 
es mostra “a favor sempre 
del Mercat Municipal”, però 
que el projecte que s’enge-
gui “es pensi bé i no es torni 
a concessionar”. Des d’ERC, 
Balasch coincideix amb Piella 
que el mercat “s’ha de man-
tenir al lloc que és”. Pel que 
fa als passos a seguir, primer 
de tot, “que ningú prengui 
mal”, en el sentit que hi ha 
paradistes que han fet inver-

sions en els seus negocis i 
han apostat pel negoci. Tot 
seguit, Balasch demana un 
full en blanc “i que cap par-
tit imposi les seves opcions”. 
La republicana fa una crida 
a parlar amb els paradistes, 
“els actuals i els que poden 
ser de futur”, per dissenyar 
el nou Mercat Municipal.  

L’actual edifici del Mercat 
Municipal es va inaugurar el 
març del 1980, i tenia espai 
per instal·lar-hi 153 parades. 
Alguns dels locals no s’han 

arribat a ocupar mai. L’any 
1994 es va fer una primera 
reforma de l’equipament 
arran de les queixes dels 
paradistes, i el 2009 es va 
plantejar un nou Mercat 
Municipal a la zona del 
Sucre. Aquesta opció es va 
descartar dos anys després. 
En els últims anys, el dego-
teig de negocis que han abai-
xat la persiana per diversos 
motius ha sigut constant. En 
l’actualitat hi ha una desena 
de parades obertes.

L’Ajuntament 
ha engegat la 

maquinària per 
recuperar la 

concessió 

ERC i la CUP 
critiquen la 

inacció del govern 
per arribar al 

tancament



NOTICIESNOU9EL Divendres, 9 de juny de 202314

Hi va haver importants defectes processals durant la instrucció del cas 

Vic

EL 9 NOU

L’Audiència de Barcelona ha 
absolt per defectes de forma 
l’home acusat d’haver abusat 
de set menors –d’entre 5 i 9 
anys– en un centre islàmic 
de Vic mentre els feia classes 
d’àrab. La fiscalia i l’acusació 
particular li demanaven més 
de 42 anys de presó per abu-
sos i exhibicionisme. Tal com 
recull l’Agència Catalana de 
Notícies (ACN), la sentència 
resol que hi va haver impor-
tants defectes processals 
durant la instrucció del cas, 
el primer dels quals va ser 
que la pròrroga de la instruc-
ció es va fer quan ja havia 
caducat el primer termini.

L’obertura del procés va ser 
el 13 de gener de 2017, però 
la pròrroga es va acordar el 
21 de juliol del mateix any, 
vuit dies després d’expirar el 
termini i sense comunicar-
ho a l’investigat. A més, fins 
aleshores no s’havia comuni-
cat l’obertura de la investiga-
ció a l’afectat, cosa que va fer 
que el seu advocat no pogués 
participar en l’interrogatori 

de les víctimes. 
No va ser fins l’octubre 

del 2017, quan ja feia deu 
mesos que s’havia obert la 
causa, que es va comunicar 
a l’investigat i se’l va citar a 
declarar. Per tot això, el tri-
bunal considera nul·les totes 
les diligències fetes des del 

13 de juliol de 2017. Com 
que l’acusat no havia estat 
notificat ni interrogat, ha de 
ser absolt, diuen els magis-
trats.

El ministeri fiscal sosté que, 
en tres ocasions diferents, 
l’abril del 2016, l’acusat va 
buscar contacte físic amb 
set nenes i nens guiat per un 
“ànim libidinós” aprofitant 
que s’hi acostaven per resol-
dre dubtes durant la classe. 
Segons l’escrit, l’acusat s’as-

seia els infants a sobre les 
cames i els premia amb força 
contra el seu cos; també els 
feia petons, els abraçava i for-
çava “tocaments innecessaris” 
de caràcter sexual per sobre la 
roba. L’acusat també s’hauria 
tocat davant els menors. Les 
sospites d’alguns pares van 
fer que s’instal·lessin càme-
res on es feia la classe, que 
segons la fiscalia eren “molts 
clars” i acreditaven la intenció 
d’apropar-se als menors. 

Durant el judici, l’acusat 
va negar sentir cap satisfac-
ció sexual quan abraçava els 
infants, els feia petons o se’ls 
asseia a la falda i va dir que 
era la seva manera d’actuar a 
les classes. “Els tractava com 
els meus fills”, va dir. També 
va assegurar que els infants i 
les famílies li tenien afecte i 
va atribuir les denúncies que 
van presentar a la “pressió” de 
la junta del centre, amb qui 
mantenia discrepàncies, i fins 
i tot va parlar de “muntatge”.

La defensa celebra l’abso-
lució perquè s’ha “respectat 
la legalitat” i això ha “preval-
gut per davant d’altres consi-
deracions”.

Vic

C.F.

L’Audiència Provincial de 
Barcelona acull la setmana 
vinent el judici contra un 
home acusat d’un delicte 
d’agressió sexual a una dona 
a Vic. Segons les diligències 
prèvies de la fiscalia, durant 
el trajecte amb cotxe d’ell cap 
a la feina l’home va intentar 
violar la seva companya.

Els fets van succeir l’1 
de juliol de 2021 al voltant 
de 2/4 de 5 de la matinada. 
Tal com recull el document 
del ministeri fiscal, “amb 
ànim libidinós i sense el seu 
consentiment va començar 
a tocar-la per sobre els pan-
talons a la cama i l’engonal”. 
Malgrat que ella va apartar-li 
la mà, ell va desviar la trajec-
tòria fins arribar a un des-
campat a prop de la feina.

Allà va bloquejar els panys 
del cotxe, va col·locar-se a 
sobre d’ella, va agafar-la amb 
força pels braços i va aixecar-
li samarreta i sostenidors 
per tocar-li els pits. Mentre 
intentava fer-li petons, també 
va descordar-li la cremallera 

dels pantalons. Ella va resis-
tir-se intentant mossegar-li 
el coll i l’orella, fins que va 
aconseguir obrir la porta del 
copilot. En sortir va caure de 
bocaterrosa i ell va aprofitar 
per tornar-se a posar sobre 
d’ella. La víctima va poder 
agafar el mòbil, però el pre-
sumpte agressor va arrabas-
sar-li i va tirar-lo lluny.

Llavors, es va abaixar pan-
talons i calçotets, i ella va 
aconseguir defensar-se aga-
fant-lo pels testicles. Només 
així va aconseguir que parés.

A conseqüència d’això, la 
dona va patir diverses lesi-
ons, per rascades i hemato-
mes, així com danys morals.

Al judici de la setmana que 
ve, ell s’enfronta a un delicte 
d’agressió sexual i la fiscalia 
li demana una pena de cinc 
anys de presó, una ordre 
d’allunyament de 500 metres 
per un temps de quatre anys 
a la víctima, i que durant 
aquest temps tampoc pugui 
comunicar-s’hi. A les diligèn-
cies, el ministeri fiscal també 
li requereix uns 6.170 euros 
pels danys morals i les lesi-
ons patides. 

Li demanen cinc anys  
de presó per intentar violar  
una companya de feina a Vic

La dona va defensar-se agafant-lo pels testicles

Com que l’acusat 
no havia estat 

notificat ni 
interrogat ha de 

ser absolt

Taradell

Laia Miralpeix

Un home va acabar ferit per 
arma blanca dimecres a pri-
mera hora de la tarda per una 
baralla en un bar del centre 
de Taradell. Segons alguns 
testimonis, un veí del muni-
cipi va entrar a l’establiment 
i va començar a increpar gent 
del bar. 

Tot plegat va acabar amb 
una batussa i amb una 
punyalada contra un dels 
clients d’aquest establiment. 
Aquesta l’hauria propiciada 
un segon implicat contra la 
víctima. Tot apunta que vícti-
ma i agressor es coneixien.

Els Mossos d’Esquadra 
van rebre l’avís al voltant de 
2/4 de 3 del migdia i quan 
van arribar al lloc dels fets 
només van trobar-se amb el 
ferit. L’home va ser atès per 
una ambulància del Sistema 
d’Emergències Mèdiques 
(SEM) que va traslladar-lo 
a l’Hospital Universitari de 
Vic. Concretament, va rebre 
dues ganivetades a la zona de 
l’esquena. Hores més tard, 
van donar-li l’alta.

Davant d’això, els Mossos 
d’Esquadra han obert una 
investigació per tal d’esclarir 
els fets i continuen buscant 
l’home que hauria apunya-
lat el client. Se l’acusa d’un 
delicte de lesions. 

L’incident va tenir lloc al 
Bar Taradell, al passeig Sant 
Genís, a tocar de l’església 
parroquial. Fins allà, a més 
de l’ambulància del SEM 
i els efectius dels Mossos, 
també s’hi van desplaçar i 
van intervenir-hi els agents 
de la Guàrdia Municipal de 
Taradell.

Incendi en una indústria de Centelles
Centelles Els Bombers de la Generalitat van haver de des-
plaçar-se dimarts al vespre al polígon de la Gavarra per un 
incendi en una nau. Tal com informa el cos d’emergència, 
el fosc es va produir en el forn d’una indústria de dipòsits 
d’envàs. Van rebre l’avís al voltant d’1/4 de 8 del vespre. Tot 
i que al cap de mitja hora la flama es va donar per extingida, 
van esperar fins al cap d’una hora perquè baixés la tempera-
tura de la nau i que també estigués del tot ventilada. No hi 
va haver ferits per l’incident. Fins al lloc dels fets van des-
plaçar-s’hi sis dotacions. 

Els Mossos han obert una investigació i busquen 
l’autor de la punyalada, que va ser en un bar

Un home acaba ferit per 
arma blanca a Taradell

Taradell

Jordi Remolins

Uns desconeguts van entrar 
la nit de dimarts passat a un 
establiment kebab de Ripoll 
que hi ha a la confluència 
entre els carrers de Mossèn 
Cinto Verdaguer i de les 
Vinyes. 

L’establiment de menjar 
ràpid no va poder obrir ni 
dimecres ni dijous pels des-
perfectes que van causar 
al cablejat dels electrodo-
mèstics, a banda d’altres 
destrosses en el mobiliari. 
Fonts policials creuen que 
es va tractar més aviat d’una 
venjança que no pas d’un 
robatori. 

El Magnolia Kebab està 
situat al barri vell, molt a 
prop de la plaça Sant Eudald, 
on en l’última setmana hi ha 
hagut tres nits amb episodis 
de baralles. Precisament, hi 
han hagut d’acudir diverses 
unitats del cos de Mossos 
d’Esquadra.

Entren de nit 
a un kebab 
de Ripoll i hi 
malmeten 
l’equipament

La víctima va 
rebre dues 

ganivetades 
a la zona de 

l’esquena

Absolt l’acusat d’abusar de set 
menors en un centre islàmic de Vic
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A dalt, l’esllavissada a l’escola Estel i la zona del Sucre, inundada. A baix, branques caigudes davant la Divina Pastora i el riu Ter, crescut, al seu pas per Roda

Mig dia sense 
tren, entre 
Torelló i Vic

Torelló/Manlleu

EL 9 NOU

La pluja de dimarts a la tar-
da també va fer estralls a la 
catenària de la via del tren, 
a 500 metres de l’estació 
de Torelló. Això va provo-
car l’aturada del servei, el 
mateix dimarts a la tarda, 
entre Torelló i Manlleu i fer 
aquest tram en transport 
alternatiu per carretera. La 
incidència va afectar dos 
trens, un que era a l’estació i 
l’altre al punt de l’incident, a 
tocar de Puigbacó. Els Bom-
bers van haver d’evacuar més 
d’un centenar de persones 
del tren i els van traslladar 
amb autocar fins a l’estació. 

La provisionalitat, entre 
Torelló i Vic, es va allargar 
fins dimecres a primera hora 
de la tarda, perquè després 
de reparar l’avaria a la cate-
nària, dimarts al vespre, va 
fer falta retirar el tren ava-
riat de Puigbacó. Això va fer 
que durant tot dimecres al 
matí, el servei entre les dues 
estacions es fes amb trans-
port alternatiu per carretera. 

Des del col·lectiu d’usuaris 
de la línia de Rodalies R3 
Perquè no ens fotin el tren 
denunciaven un “maltracta-
ment de les institucions” cap 
als usuaris de la línia a qui 
“no garanteixen un servei 
bàsic en condicions”. Des 
d’aquest grup d’usuaris, tor-
nen a denunciar el que per 
ells és la clau, la falta d’in-
versió i manteniment en les 
últimes dècades. 

Quan la pluja no sap ploure
El xàfec intens de dimarts a la tarda provoca riuades, caigudes de branques i inundacions

Vic

I.M.

Els Bombers van fer dimarts 
a la tarda, només a Vic, 26 
sortides a causa de les inci-
dències provocades per la 
pluja: fonamentalment a 
causa de petites inundaci-
ons, acumulació d’aigua als 
carrers i algunes branques 

caigudes. La principal afec-
tació la van patir a l’escola 
Estel, on una esllavissada va 
afectar el pati. Amb tot, des 
de Sant Tomàs explicaven 
l’endemà que l’activitat s’ha-
via reprès amb normalitat 
i les classes i les estones de 
pati es van poder fer tal com 
estava previst. La tempesta, 
en forma de pluja intensa, 

va afectar també Manlleu, la 
Gleva i Roda i sobretot es va 
notar en un creixement sob-
tat de rius i rieres i inunda-
cions de carrers i carreteres, 
fins i tot en trams de la C-17, 
a les Masies de Voltregà, Vic 
i Gurb, però també a la car-
retera de Manlleu a la Gleva 
o la recta de Manlleu a Vic 
que, fins i tot, es va arribar a 

tallar durant una estona per 
treure l’aigua que inundava 
la calçada. Una de les zones 
on va caure més aigua va ser 
Vic i Gurb, com van notar els 
conductors que circulaven 
per l’Eix Onze de Setembre i 
la carretera de Prats, que van 
trobar aigua acumulada a la 
seva confluència, davant la 
gasolinera Movilsa. 
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Estació (mm)

Vic 44,8

Roda de Ter 37,7

La Guixa 36,1

Gurb - La Cabra 35

Montesquiu 26,5

Borgonyà 24

Beget 23,1

Ciuret 21,1

REGISTRES DE PLUJA 
DIMARTS 6 DE JUNY
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Carles Royo, Xavier Martínez i Mònica Mateo, amb el pantà de Sau al fons 

El pantà de Sau 
comença a refer-se
Les pluges tripliquen les reserves, però lluny de pal·liar la sequera

Vilanova de Sau

Carles Fiter

El campanar de Sant Romà 
de Sau és un bon indicador 
de la reserva d’aigua existent 
a l’embassament. Aquests 
dies, amb les últimes pluges 
registrades, es pot veure com 
el nivell del pantà s’ha anat 
acostant a aquesta marca 
de la situació de la sequera. 
I no només això, també s’hi 
pot observar com la verdor 
de l’entorn ha anat guanyant 
pes al marró desèrtic dels pri-
mers mesos de l’any.

Més enllà de la sequera 
que fa uns tres anys que 
arrossega Catalunya –des 
de finals del 2020 que s’ha 
constatat un règim de pluges 
per sota la mitjana–, una de 
les causes d’aquesta buidor 
es deu al transvasament de 
l’aigua del pantà de Sau cap 
al de Susqueda. L’Agència 
Catalana de l’Aigua (ACA) 
va prendre aquesta decisió 
a principis de març per asse-
gurar la qualitat de l’aigua 
de Susqueda, que abasteix 
la major part de la població 
de les comarques gironines 
i l’àrea metropolitana de 
Barcelona. Durant unes set-
manes, es va alliberar entre 
0,5 i 1 hm3/dia.

Durant aquest procés de 

buidatge, l’ACA també va 
posar en marxa un operatiu 
per reduir la densitat de 
peixos de l’embassament. 
Amb la baixada del nivell del 
pantà es produeix el feno-

men d’estratificació, és a dir, 
la làmina de l’aigua és tan 
escassa que es barreja amb els 
llots del fons del pantà. Això 

provoca que aquesta capa es 
quedi sense oxigen i que els 
peixos acabin morint ofegats. 
Durant l’operatiu de l’ACA 
es van retirar 2,6 tones de 
peixos, la gran majoria d’es-
pècies invasores. Dels 4.000 
exemplars extrets, que es van 
acabar sacrificant, hi havia 
silurs, rutils, carpins, alburs o 
sandres. 

Les maniobres per des-
embassar cap a Susqueda es 
van allargar fins a la primera 
quinzena d’abril. De fet, 
aleshores el pantà va arribar 
al 6,5% de la seva capacitat 
(10 hm3 de volum), a tocar 
del mínim històric del 5,77% 
registrat l’abril de 1990. 

Actualment, que es trans-
vasa al voltant d’1 m3/s, 
els nivells al pantà de Sau 
s’han incrementat conside-
rablement, sobretot per les 
pluges de dimarts. I així ho 
constaten les dades de l’ACA. 
Dijous, l’embassament frega-
va el 20% de la seva capacitat, 
cosa que significa que des 
que va acabar el transvasa-
ment fins ara s’ha triplicat el 
volum. Concretament, s’ha 
passat dels 10 hm3 als 33.

De fet, tal com informa 
l’ACA, Sau ha estat un dels 
embassaments que ha rebut 
més aportacions d’aigua. Però 
tot i que aquestes últimes 

pluges han ajudat “no han 
estat suficients”, subratllen 
des de l’Agència. “Caldrien 
episodis de pluges més exten-
ses, continuades i de diversos 
dies. Per tant, cal que seguim 
fent un consum responsable”, 
conclouen. 

De fet, tant Osona com 
el Ripollès continuen amb 
restriccions d’alguns usos de 
l’aigua per la situació d’ex-

cepcionalitat que es va acti-
var a principis de maig.

I una mostra de tot això, 
que no estem tan bé, con-
tinua sent el campanar de 
Sant Romà de Sau. Ara fa un 
any es trobava al 60% de la 
seva capacitat, amb 97 hm3 
de volum d’aigua, i en fa cinc 
n’hi havia uns 132. Llavors, 
també es podia arribar a tocar 
el campanar, però amb caiac.

El cabal dels rius, 
també

Vic/Ripoll Les pluges de 
les últimes setmanes són 
les més rellevants que 
hi ha hagut en un any a 
Catalunya. Una mostra 
d’això és el riu Ter, que 
fa uns dies que baixa amb 
força des del Ripollès fins 
a Osona. A finals de maig, 
el cabal que passava per 
Ripoll era d’uns 6 m3/s, 
però a principis de juny 
ja va començar a superar 
els 10. Els últims ruixats 
s’han notat sobretot a 
Osona. A la cua de maig, 
el Ter passava amb 9 m3/s 
de cabal pel pont Vell de 
Roda de Ter, a principis de 
juny superava els 20 m3/s i 
aquest dimarts va arribar 
als 34 m3/s de cabal.

L’abandonament és la principal problemàtica a què s’exposen

Més d’un centenar de fonts de les 
Guilleries i Savassona, amb lupa
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La font de Rifà, a Sant Sadurní d’Osormort

Vilanova de Sau

C.F.

La Càtedra de l’Aigua, Natu-
ra i Benestar de la UVic-UCC 
i la UdG ha elaborat un estu-
di en el qual ha analitzat, 
durant el període 2021-2022, 
124 fonts de l’Espai Natural 
de les Guilleries-Savassona 
i els pobles que en formen 
part, com són Folgueroles, 
Sant Julià de Vilatorta, 
Sant Sadurní d’Osormort, 
Tavèrnoles i Vilanova de Sau. 
Aquesta recerca ha valorat 
l’estat de les fonts per tal 
d’abordar-ne la gestió, la con-
servació i la millora.

Tal com explica David Soler, 
professor de la UdG i codirec-
tor de la Càtedra, en aquest 
actualitzat inventari de fonts 
s’hi ha trobat “de tot”, “des 

de la font supercuidada fins 
a la que està perduda”. Per 
tant, “hi ha una disparitat” 
entre aquest centenar. Segons 
Soler, es divideixen entre dos 
nivells: el valor sociocultural 
i l’interès natural. Certament, 
aquelles que són més cone-
gudes, turístiques o a prop 
de les zones urbanes tenen 
un valor més sociocultural, 
mentre que en l’entorn rural 
tenen un paper ambiental.

En aquest segon cas, la 
principal problemàtica a la 
qual s’enfronten és l’abando-
nament. Algunes d’aquestes 
fonts “han perdut la funció 
que tenien quan eren utilit-
zades per la gent de pagès”. 
A conseqüència d’aquest 
abandó de la vida rural tam-
bé hi ha hagut una expansió 
dels boscos, que també acaba 

impedint el flux de l’aigua 
fins a les fonts. A tot això, s’hi 
suma que “la gestió forestal 
és lluny de ser òptima”.

“Hi ha algunes fonts que 
s’han perdut per l’abandona-
ment del territori”, afegeix. 
Precisament, l’estudi ha per-
mès situar i caracteritzar 124 
fonts de manera completa 
o parcial, mentre que 57 no 
s’han pogut descriure per ser 
inaccessibles o bé perquè han 
desaparegut. Tot i això, també 
hi ha hagut alguna sorpresa 
i se n’ha trobat alguna d’in-
èdita, després de conversar 
amb pagesos o propietaris 
forestals. Ara bé, “dir-ne font 
és forçar la definició”, perquè 
són més brolls d’aigua.

Pel que fa a la qualitat de 
l’aigua, “és ben conegut el 
problema dels nitrats”, diu 

Soler, destacant que mentre a 
Savassona “no és una proble-
màtica de tanta envergadu-
ra”, al sector de les Guilleries 
no hi ha aquest problema.

A més d’inventariar-les, 
aquest treball també ha pro-
posat pautes de gestió. Com 
a actuacions, doncs, l’estudi 
indica que caldria “prioritzar 
els esforços per mantenir les 
fonts” que es troben en bon 

estat, millorar les que neces-
sitin intervencions i restau-
rar les que estiguin malme-
ses i puguin fer créixer el 
valor natural i/o cultural de 
l’entorn. En segon pla, tam-
bé s’apunta que convindria 
recuperar fonts perdudes, 
que poden contribuir a la 
qualitat ambiental del lloc on 
es troben. Això ja “requereix 
més esforços”. 
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Carles Royo, Xavier Martínez i Mònica Mateo, amb el pantà de Sau al fons 

Vilanova de Sau

C.F.

Xavier Martínez, de 
Taradell, fa anys que va 
a pescar al pantà de Sau. 
Aquesta afició va començar a 
practicar-la des de ben petit. 
“Vaig deixar-ho un temps i 
m’hi vaig tornar a enganxar 
fa uns cinc anys”, explica. 
Com que li queda a mitja 
hora en cotxe, s’apropa fins 
a aquest embassament quan 
té “una estona a les tardes o 
els caps de setmana” i prova 
sort “des de Roda de Ter fins 
a la mateixa presa”. Hi pes-
ca sandres, silurs o carpes. 
“Desconnecto de la feina i 
gaudeixo de la natura i de la 
petita adrenalina de la pes-
ca”, afegeix.

Ara, fa un parell de mesos 
que no pot anar-hi. Quan 
es va iniciar el desembas-
sament de Sau a Susqueda, 
la Direcció General d’Eco-
sistemes Forestals i Gestió 
del Medi, que penja del 
Departament d’Acció Climà-

tica, va prohibir la pesca a la 
zona. Durant aquest temps, 
Martínez, doncs, ha hagut 
d’anar a altres embassa-
ments “no tan propers”, com 
el de Sant Ponç, a Clariana 
de Cardener (Solsonès).

Es va decidir prohibir la 
pesca per les consideracions 
que va fer l’ACA sobre la 
perillositat de les vores del 
pantà pel fang que hi havia. 
“Ara la situació és totalment 
diferent”, explica Carles 
Royo, remarcant que l’em-
bassament està per sobre 
sis punts i “les vores estan 
seques, no hi ha vegetació i 
no representa cap perill per 
als pescadors”. 

Per tot plegat, aquests pes-
cadors, agrupats en el Movi-
ment d’Acció per a la Pesca 
Esportiva i la Biodiversitat 
(MAPEB), demanen “tornar 
a pescar com fèiem abans” al 
pantà. De fet, fa uns deu dies, 
van fer una petició oficial a 
la Direcció General d’Ecosis-
temes Forestals i Gestió del 
Medi. La van fer conjunta-

ment amb altres afectats per 
la prohibició, com els negocis 
de caiac al pantà. De moment 
no han obtingut resposta. 
EL 9 NOU, que s’ha posat 
en contacte amb el Departa-
ment, encara tampoc.

L’entitat, que té uns 300 
socis, va néixer arran del 
transvasament i el buidat-
ge de peixos a Sau. “Va ser 
l’excusa per unir-nos. No hi 
ha cap entitat a Catalunya 
que defensi els pescadors 
recreatius i era necessari que 
existim com a associació”, 
remarca Royo, que és secre-
tari de MAPEB. General-
ment, la pesca s’organitza a 
través de clubs o societats de 
pesca local que tenen el seu 

tram particular i també hi ha 
la Federació de Pesca Catala-
na, que abraça més la branca 
competitiva. “Entre aquests 
dos nivells cal que fem un 
front comú.” 

D’altra banda, l’entitat 
també vol treure de sobre la 
mala imatge que tenen els 
pescadors recreatius, asso-
ciada als furtius. Tal com 
explica Mònica Mateo, pes-
cadora habitual a Sau, “ens 
engloben a tots al mateix 
sac quan no és així”. “Quan 
venim a pescar, volem el 
nostre entorn net i per això, 
moltes vegades, netegem, 
recollim i ens emportem els 
residus a casa.”

Com tothom, cada vegada 
que veuen ploure, s’alegren 
que els rius tornin a baixar 
plens i el pantà de Sau recu-
peri el seu estat. Ara només 
els falta que els deixin tor-
nar-hi a pescar. “Esperem 
que sigui al més aviat possi-
ble i així poder tornar a gau-
dir d’aquest embassament”, 
conclou Martínez.

Els pescadors demanen aixecar la prohibició de l’activitat a l’entorn del pantà

“Volem tornar a pescar com abans”

“La situació és 
diferent. Les 
vores estan 

seques i no hi ha 
perill”

    PUBLICITAT Serveis
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Centelles supera el 80% de 
recollida selectiva en el primer 
any amb contenidors tancats

S’han assolit els objectius de millorar la puresa de la fracció orgànica i minimitzar el rebuig

PE
P 

PA
R

É

Un contenidor amb obertura intel·ligent a Centelles

Centelles

G.F.

La fracció rebuig són tots 
aquells materials que no es 
poden reciclar, o en el cas 
d’aparèixer entremig de 
deixalles a les quals es pot 
donar una segona vida cal 
retirar en una planta de tri-
atge amb l’elevada despesa 
que això comporta. És per 
aquest motiu que la tipologia 
de recollida de residus que 
s’aplica en els municipis té 
tanta importància: separar 
bé en l’origen permet ser 
més eficient en el reciclatge, 
i en conseqüència reduir les 
tones que s’acaben enterrant 
als abocadors, un espai finit i 
amb un elevat cost econòmic 
de manteniment. 

Tot plegat ho han pogut 
comprovar en l’últim any a 
Centelles, el primer municipi 
d’Osona a aplicar el sistema 
de recollida de deixalles 
amb contenidors tancats i 
obertura a través d’una tar-
geta personal. La xifra més 
destacada és que en aquests 
primers 12 mesos la recolli-
da selectiva al municipi ha 
passat del 58% al 82%. “Hem 
superat les expectatives”, 
assegura la regidora de Medi 
Ambient de Centelles, Neus 
Verdaguer. I és que en l’inici 
del nou model s’apuntava a 
l’objectiu ambiciós del 70%, 

i en el pitjor dels casos “acos-
tar-se a la mitjana comarcal 
del 2021”, que era del 65%, 
explica el tècnic en Medi 
Ambient de l’Ajuntament 
Marc Martín.

Entre el multiproducte –el 
paper i el cartró que es pot 
recollir i reutilitzar–, a Cen-
telles han passat de les 65 
tones mensuals de mitjana 
a les 89 actuals. Verdaguer 
posa el focus sobretot en la 
fracció orgànica –que proce-
deix del menjar dels domici-
lis–, on s’ha passat de les 23 
tones mensuals de mitjana a 

les 63. Més enllà de la quan-
titat recollida, la regidora 
de Medi Ambient ressalta la 
puresa del material, ja que 
en la caracterització –l’acció 
per analitzar la qualitat de 
la fracció orgànica– “només 
s’hi van detectar un 0,06% 
d’impropis”.

Una tercera variable que 
mostra que el pas al model de 
recollida de residus amb con-
tenidors intel·ligents va per 
bon camí és la disminució de 
les tones de rebuig, o sigui 
la fracció que ja no es pot 
valoritzar i cal portar a l’abo-

cador. En aquesta àrea hi ha 
hagut una caiguda de les 168 
tones mensuals de mitjana el 
2022 a les 54 d’aquest 2023. 
Aquesta tipologia de residus 
representa el 18% del total. 

Més enllà de les bones 
xifres, al llarg d’aquest pri-
mer any de funcionament 
també s’han hagut de retocar 
coses per millorar el servei. 
Verdaguer explica, per exem-
ple, que en alguns barris els 
contenidors “s’omplien molt 
ràpid” i això feia que no es 
poguessin tancar amb els pro-
blemes que això comportava. 

“Si en algun lloc s’ha detectat 
que faltava algun contenidor 
més, s’ha posat”, explica. Tot 
i que és una situació “pun-
tual”, des de l’Ajuntament sí 
que han detectat la presència 
de bosses al terra, “o perquè a 
algú no se li obre el conteni-
dor o per incivisme”. Davant 
d’aquesta situació, “estem 
treballant per millorar-ho”, 
conclou Verdaguer. 

En el camí de fomentar un 
millor reciclatge, Centelles 
treballa en l’esborrany “per 
implementar una taxa justa”, 
explica Martín. Així doncs, 
qui faci aportacions als con-
tenidors “de manera correcta 

i regular” es podrà acollir a 
una bonificació, i en canvi 
qui no ho faci bé o les perso-
nes que tinguin actituds incí-
viques “se’ls pugui penalit-
zar”. Lligada a una subvenció, 
l’Ajuntament treballa amb 
l’horitzó que aquesta taxa 
justa pugui entrar en funcio-
nament de cara al 2024.

Els objectius de reciclatge 
de la Unió Europea marquen 
que de cara al 2030 s’haurà 
d’arribar al 60%, una fita que 
Centelles ja hauria assolit 
en aquest primer any de nou 
model. També Osona, on el 
2022 es va arribar al 68,5%, 
sent la tercera comarca que 
més recicla de Catalunya. Un 
altre repte al qual caldrà fer-
hi front és la normativa que 
reclama que a partir del 2035 
no es podran enviar a l’aboca-
dor més del 10% dels residus 
generats.

Abans d’aplicar 
el nou model de 
recollida la xifra 
de reciclatge se 
situava al 58% 

Rupit ampliarà l’itinerari de 
vianants entre el pont dels 
Tres Ulls i el camí de la Sala
Les obres aniran a càrrec de la Diputació
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Estat actual de la carretera on es farà l’itinerari per a vianants

Rupit i Pruit 

EL 9 NOU

Rupit podrà donar continuï-
tat a l’itinerari de vianants ja 
existent que va de l’aparca-
ment d’entrada al nucli urbà 
fins al pont dels Tres Ulls. 
L’ampliació del camí perme-
trà arribar fins al camí de la 
Sala pel voral de la carretera, 
en un tram de 430 metres de 
longitud. Les obres aniran 
a càrrec de la Diputació de 
Barcelona i tindran un ter-
mini d’execució de sis mesos. 
Pel que al pressupost de lici-
tació de l’obra és de 577.148 
euros.

El projecte d’ampliació de 
l’itinerari de vianants té com 
a objectiu millorar la segure-
tat viària a la carretera, tant 
per als vehicles com per als 
vianants que hi passen cami-
nant. En concret, es farà un 
vial al marge dret de la cal-
çada i aquest estarà protegit 
amb barreres evitant així la 
cohabitació que es produeix 
en l’actualitat entre el trànsit 
rodat i el trànsit de vianants.

L’itinerari per a vianants 
tindrà una amplada d’1,80 
metres i al terra s’hi col-
locarà aglomerat amb pavi-
ment bituminós. La barrera 
de contenció combinarà la 

fusta i l’acer entre la calçada i 
el vial per a les persones.

També s’aprofitarà l’actu-
ació per millorar la connexió 
amb la zona esportiva. Pel que 
fa al paisatge per on passa, es 
buscarà una ràpida recupera-
ció del terreny a través de la 
tècnica de la hidrosembra.  

El primer tram de l’itine-
rari de vianants –amb una 
llargada d’uns 300 metres– es 
va inaugurar el setembre 
del 2019 amb l’objectiu de 
gestionar millor l’arribada de 
turistes que o van a caminar 
o aparquen carretera amunt i 
han d’arribar al poble. 

El consistori infantil 
de Torelló alerta 
sobre l’escassetat 
d’aigua 

Torelló Aquest curs, el con-
sistori infantil de Torelló ha 
treballat el tema de la neces-
sitat de l’estalvi d’aigua. En 
aquest sentit, ha centrat els 
seus esforços a buscar estra-
tègies per fomentar el canvi 
d’hàbits entre la població 
i reduir el consum d’aigua 
en un escenari d’escassetat 
d’aquest recurs natural. Amb 
aquest objectiu, els regidors 
i regidores infantils de les 
cinc escoles de Torelló han 
creat uns vídeos on es fan 
recomanacions per gastar 
menys aigua i aconseguir 
un major estalvi. Tots els 
vídeos formen part d’una 
campanya que s’està difo-
nent des d’aquesta setmana a 
través de les xarxes socials de 
l’Ajuntament de Torelló.
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Cuberta Serveis Funeraris, al seu costat.
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Uns 800 alumnes d’Osona  
i el Lluçanès fan la selectivitat

Del Ripollès en són cap a un centenar que s’examinen a Olot

Estudiants fent la selectivitat a les instal·lacions de la UVic

Vic/Ripoll

EL 9 NOU

Magisteri, Comunicació 
Audiovisual, Enginyeria 
Química o Medicina. Són 
algunes de les carreres a les 
quals aspiren a entrar els 
estudiants d’Osona, el Ripo-
llès i el Lluçanès que des de 
dimecres i fins aquest diven-
dres fan la selectivitat. Els 
osonencs i lluçanesos –entre 
800 i 900– fan les proves en 
tres espais de la UVic-UCC; 
els ripollesos –cap a un cen-
tenar– s’han agrupat amb els 
estudiants de la Garrotxa a 
Olot.

Dimecres al matí, la matè-
ria encarregada d’obrir l’ava-
luació va ser llengua castella-
na i literatura. A la sortida, 
la sensació de satisfacció 
dominava entre els alumnes, 
que ho expressaven assegu-
rant que havia estat “més 
fàcil del que ens pensàvem”, 
o reconeixent que els dubtes 

inicials “amb calma els hem 
pogut resoldre bé”.

Precisament la gestió dels 
nervis era una de les tasques 
principals que havia de fer 
Cristina Alsina, presidenta 
d’un dels tribunals de les 
proves d’accés a la univer-
sitat (PAU). I és que Alsina 
qualificava la selectivitat 

com “una prova molt com-
petitiva”, sobretot per a 
aquells qui volen entrar a 
carreres “amb notes de tall 
molt altes”. Les PAU acaba-
ran aquest divendres amb 
llengua catalana com a assig-
natura de la fase general. Les 
notes es faran públiques el 
22 de juny.
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Campuzano, entre el rector, Josep Eladi Baños, i la regidora Núria Homs

Campuzano inaugura el 
Congrés de l’Acció Social

Vic

EL 9 NOU

El conseller de Drets Socials, 
Carles Campuzano, va inau-
gurar aquest dijous el quart 
Congrés de l’Acció Social  
Inclusió. Està organitzat pel 
Departament de Drets Socials 
i la UVic-UCC i se celebra a 
L’Atlàntida durant dos dies. 
Hi assisteixen 380 partici-
pants, entre professionals, 
entitats, acadèmics, investi-

gadors, responsables polítics, 
estudiants i altres experts. 
Campuzano assegurava que 
“el tercer sector és un genera-
dor d’inclusió i comunitat, així 
com un aliat imprescindible 
perquè Catalunya continuï 
sent la nació oberta i inclusiva 
que és”, en referència a la llei 
de concertació social en què 
està treballant el govern. El 
conseller també va visitar els 
nous serveis territorials del 
Departament, al Portalet.

    PUBLICITAT Serveis
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A l’esquerra, Xevi Pujol i Alexandra Jorquera amb l’‘Oir, ver y callar’ d’ell. A la dreta, el mateix missatge plasmat des de la perspectiva d’ella
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Dimecres “terapèutics”

Vic

T.V.

El refranyer popular ha fet 
bona la frase d’estar al mig, 
com el dijous, però tenint 
en compte que la majoria 
de catalans i catalanes ja no 
treballen els dissabtes, el dia 
que cau just a l’equador de la 
setmana és el dimecres. Per 
Xevi Pujol i Alexandra Jor-
quera, que han participat a la 
17a edició de Parelles Artísti-
ques d’Osonament, s’ha con-
vertit en una jornada també 
especial perquè, més enllà 
de representar el tombant de 
la setmana, des de finals de 
l’any passat s’han trobat sí o 
sí gairebé cada dimecres. El 
motiu, Oir, ver y callar, l’obra 
que presenten a l’exposició 
col·lectiva que es pot veure 
des de divendres passat a 
l’Albergueria de Vic.

La iniciativa replica la 
mecànica habitual: convidar 
un artista de la comarca i 
una persona vinculada als 
serveis d’Osonament a treba-
llar colze a colze. El resultat, 

també, tothom n’acostuma 
a sortir content. Però Pujol i 
Jorquera han elevat la conne-
xió a una volta més. S’han fet 
amics, han parlat molt i han 
compartit l’un amb l’altre 
el moment que travessaven 
personalment. Això queda 
plasmat en un quadre que 
en realitat en són dos. D’una 
banda, a la cara A, l’obra de 
Jorquera, tres figures cridant 
amb les mans a la cara tot i 
tenir la boca i els ulls tapats; 
de l’altra, a la B, la creació de 
Pujol, menys figurativa i que 
dona peu a la interpretació, 
ja que capitalitzen el prota-
gonisme una orella, una boca 
i un ull –en al·lusió al títol–, 
però el dibuix el complemen-
ten elements aparentment 
descontextualitzats, des d’un 
globus aerostàtic de cap per 
avall fins a una fruita a mig 
camí entre una pera i una 
poma. Ell explica, responent 
la pregunta sobre el sentit, 
que es tracta de motius que 
d’una manera o altra “reme-
ten a l’Àlex”, com ara la seva 
data de naixement.

en el resultat. Treballant amb 
en Xevi he après a gaudir del 
procés i entendre que si hi ha 
un error és perquè hi ha de 
ser”, explica Jorquera, “això 
és un aprenentatge de vida”.  
A Pujol, que participava per 
quart cop a les Parelles Artís-
tiques d’Osonament, la conne-
xió també li ha reportat ense-
nyances: “Deia a l’Àlex que el 
sol surt sempre per tothom, 
però ella em va contestar que 

no escalfa igual. Aquesta frase 
m’ha fet pensar. Una expe-
riència artística brutal, però 
també en termes emocionals”. 
Després de treballar conjun-
tament també s’ha motivat a 
reprendre, per exemple, les 
classes d’ortografia pictòrica. 

El procés de dibuixar l’han 
executat cadascú per separat, 
justament perquè vol temps, 
però coincideixen que els 
dimecres de trobada acabaven 
sent “terapèutics”. No per 
pintar, esculpir... sinó per 
compartir conversa. L’obra, 
un vehicle més.

En el primer cas, el mis-
satge queda menys velat. 
“És com m’he sentit a vega-

des. Aquella frase d’If I lose 
myself, I lose it all” (Si em 
perdo a mi, ho perdo tot)”, 
apunta Jorquera. La consigna 
coincideix amb el leitmotiv 
d’Oir, ver y callar de la cara 
B, però és evident que des 
d’una altra aproximació, ja 
que l’obra de Pujol convida a 
fer volar la imaginació i avi-
va, per tant, la subjectivitat 
de qui es para a contemplar 
la peça. En aquest joc hi ha 
la màgia d’un mateix títol 
plasmat en dues representa-
cions. Una idea que reforça 
el suport del quadre: els 
artistes han tallat les làmines 
en porcions iguals i les han 
enganxat seguint una tècnica 
que construeix el dibuix de 
Jorquera o el de Pujol segons 
la banda des d’on es mira.

Una altra particularitat de 
l’obra rau en el material. L’han 
pintat de principi a fi amb 
bolígraf. I això, que equival 
a moltes hores, tampoc és 
casual: a diferència del llapis o 
altres eines, no permet esbor-
rar. “Jo soc molt perfeccionis-
ta. Abans sempre em centrava 

A l’Albergueria 
de Vic fins per 
Sant Joan
Vic L’exposició col·lectiva 
de la 17a edició de Parelles 
Artístiques d’Osonament 
fa parada a l’Albergueria 
de Vic fins al 24 de juny, 
el dia de Sant Joan. La 
conformen una desena 
d’obres que es tradueixen 
en formats i missatges ben 
diversos, des d’abordar les 
cicatrius fins a la imagina-
ció o la primavera. La mos-
tra va quedar inaugurada 
divendres de la setmana 
passada, en un acte en què 
els artistes van explicar en 
primera persona com la 
iniciativa “ajuda a trencar 
estigmes envers la salut 
mental, superar barreres i 
aporta aprenentatge mutu 
i autoconeixement”.

Maria Ramon
i Carbonell

Professora i exalumna

Tota la comunitat educativa de La Salle Manlleu vol expressar 
el seu suport a la família en aquests moments de desconcert. 

Ens unim al seu dol i preguem per ella.
El seu testimoni de dedicació i bondat continua essent

un exemple per a tots nosaltres. 

 Manlleu, juny de 2023 

Maria Ramon
i Carbonell

Exalumna, professora de La Salle i mare de la Berta.

Estem al costat d’en Jordi i de tota la família
en aquests moments tan difícils.

La tindrem present ara i sempre.

Manlleu, juny de 2023

Plorem la pèrdua de
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EL 9 TV bat el 
rècord històric 
d’audiència per les 
municipals

Vic Durant el mes de maig, 
EL 9 TV ha batut el rècord 
històric d’audiència. Més de 
16.000 Smart TV amb con-
nexió a internet han vist en 
el moment del mes el canal, 
la dada més alta registrada 
fins ara. És degut princi-
palment al seguiment de la 
precampanya i campanya de 
les eleccions municipals amb 
les entrevistes als candidats, 
els vuit debats emesos i el 
programa especial de la nit 
electoral del 28-M.

“Deia que el sol 
surt sempre per 
tothom. Ella em 
va contestar que 
no escalfa igual”

Xevi Pujol i Alexandra Jorquera ressegueixen la seva experiència en el marc de les 
Parelles Artístiques d’Osonament, una iniciativa que aquest 2023 arriba a la 17a edició
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Intentem sempre satisfer les necessitats
dels nostres residents amb un somriure!
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SALUT

Vic

Natàlia Peix

Què és la menopausa? 
M’agradaria diferenciar 

el terme menopausa del de 
climateri. La menopausa és 
la data en què la dona té la 
seva darrera menstruació. Ha 
d’estar 12 mesos sense mens-
truar per poder dir que té la 
menopausa. El climateri seria 
tot el període de transició, 
anys abans i després d’aques-
ta data.  

El climateri té, per tant, 
diferents fases i una d’elles 
seria la menopausa? 

Sí. Es considera que la 
menopausa pot arribar entre 
els 45 i els 55 anys. La mit-
jana a Catalunya és dels 50 
anys. Però els canvis corpo-
rals i els canvis en els àmbits 
emocional i psicològic no són 
el dia de la menopausa, sinó 
que són anys abans. Per això 
és un període més llarg.

Que arribi abans o després 
de l’habitual condiciona?

 Podria ser més condicio-
nant si la menopausa arribés 
a la dona quan és més jove de 
40 anys. Llavors es considera 
una insuficiència ovàrica pri-
mària, els ginecòlegs ho han 
d’estudiar i en alguns casos 
s’ha de suplementar amb 
teràpia amb hormona subs-
titutiva per evitar d’aquesta 
manera problemes que poden 
arribar a llarg termini, com 
l’osteoporosi o l’afectació de 
la salut cardiovascular. 

Què implica cadascuna de 
les fases del climateri?

En la menopausa els ova-
ris deixen de funcionar i, 
per tant, no hi ha producció 
d’hormones ni d’estrògens 
ni de progesterona. Aquestes 
hormones són molt impor-
tants tant per a la fertilitat 
de la dona com per a la seva 
salut general. El nivell d’es-
trògens més alt que tenim les 
dones és al voltant dels 35 
anys. Després ja comencen 
a disminuir. Aquesta falta 
d’estrògens pot donar símp-
tomes com els típics fogots, 
sequedat de pell, a les muco-
ses, la sequedat vaginal, una 
distribució diferent del greix 
corporal, canvis en el pes, a 
vegades una mica d’alopècia. 
Aquests canvis són abans del 
cessament de la menstruació 
i alguns perduren a la post-
menopausa. 

Es concep encara la meno-
pausa com una malaltia? 

A vegades té un concepte 
pejoratiu. A la societat occi-

dental normalment estem 
molt preocupats per la nostra 
imatge personal, donem mol-
ta importància a la joventut i 
arriba un moment que l’apa-
rença física canvia, el guany 
de pes, la pèrdua de massa 
muscular... Tot això a vegades 
condiciona que la dona se 
senti, entre cometes, vella. És 
aquest concepte del culte a la 
joventut. 

Quins són els mites més 
habituals de la menopausa?

Doncs un mite seria que la 
dona sense menstruació ja 
no serveix per a la societat, ja 
no és atractiva físicament, no 
pot assolir nous reptes, tant 
en l’àmbit intel·lectual com 
professional. És com que per-
dem una mica l’estat social. 
És un mite, perquè la meno-
pausa arriba en un moment 
de calma, d’estabilitat profes-
sional, més independència, 

amb més temps per a ella. Cal 
eliminar l’estigma i conver-
tir-ho en un moment de rea-
firmació de la personalitat. 

Un altre mite és que amb 
la menopausa s’acaba el sexe. 

Acaba el fet de poder ser 
mare, però la vida sexual no 
acaba mai. El que passa és 
que a causa dels canvis a la 
mucosa vaginal, a la vulva, al 
plaer, al clítoris... a vegades 
s’ha de canviar la pràctica 
sexual, no sempre acabar amb 
penetració vaginal. A vegades 
els preliminars poden ser 
més llargs, per lubricar més. 
I si no es lubrica de manera 
natural, n’hi ha de farmàcia 
i de botigues de productes 
naturals que són totalment 
vàlids i eficaços. 

Els fogots són els símpto-
mes més habituals? 

Els fogots poden passar 
anys abans de l’última regla. 

És el símptoma més famós 
i el que més empipa. És una 
pujada sobtada de la tempe-
ratura corporal que pot anar 
acompanyada d’un canvi en 
el color de la pell. Normal-
ment, tòrax i cara. A vegades 
la dona pot suar durant el 
fogot o després, i també pot 
tenir calfreds. El motiu és 
que regula malament l’hipo-
tàlem, i llavors hi ha aquesta 
pujada de temperatura molt 
brusca del cos, que ha de suar 
per tal de perdre-la.

Poden arribar a represen-
tar un problema?

Sí, hi ha càlculs que diuen 
que el 80% de les dones ho 
pateixen, però d’aquestes, 
una de cada quatre ho mani-
festarà d’una manera molt 
exagerada, ho viurà mala-
ment i s’ha de comentar amb 
el metge i es pot tractar.

Hi ha altres símptomes 

“Cal eliminar l’estigma de la menopausa”
Maria Monreal, llevadora del Servei d’Atenció a la Salut Sexual i Reproductiva d’Osona

com l’insomni, la sequedat 
vaginal, la falta de concen-
tració, el cansament... Efec-
tes físics i emocionals. 

Hi ha receptors d’estrògens 
en gairebé tots els òrgans del 
nostre cos. I també afecta el 
cervell. Per això hi ha una 
manca de concentració, a 
vegades pèrdua de memò-
ria... La serotonina, que és 
un neurotransmissor, s’ali-
menta dels estrògens. Cauen 
els estrògens, la serotonina 
baixa, i llavors apareixen 
aquests petits problemes. Cal 
saber-ho, no és que estiguis 
malalta, i va bé aplicar-se tèc-
niques de relaxació, vigilar 
una mica l’alimentació, evitar 
els tòxics... Li hem de treure 
l’etiqueta de “malaltia”.

Quines altres recomanaci-
ons es podrien fer? 

Com deia, vigilar l’alimen-
tació, tenir cura de la pell, del 
cabell, fer esport, continuar 
amb els exàmens mèdics 
que per edat o per malalties 
cròniques toquen... I no obli-
dar mai les relacions socials, 
les de parella i tota la resta, 
perquè som éssers socials i 
moltes vegades compartint i 
parlant de la nostra situació 
fa que no ens trobem soles, 
perquè l’amiga o la veïna 
potser també està passant 
pel mateix. El fet de parlar 
moltes vegades relativitza el 
problema. 

Hi ha efectes també a llarg 
termini com l’osteoporosi, 
la debilitació dels ossos. 

El pic de massa òssia el 
tenim entre els 30-35 anys. 
Llavors, quan baixen els 
estrògens, que són els protec-
tors dels ossos, comença una 
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Maria Monreal, entrevistada al programa ‘... i bona lletra’ d’EL 9 TV

(Continua a la pàgina 22)
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Amb la nostra experiència estàs en bones mans
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• Sedació pacients especials 
i majors

Urgències tots els dies, 
inclòsos festius
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disminució de la massa òssia. 
Si tenies una càrrega molt 
bona, aquesta osteoporosi 
trigarà més a donar proble-
mes i a manifestar-se. Per 
això està molt bé cuidar-se en 
aquesta etapa, però també és 
important fer-ho abans. 

Augmenta el risc de malal-
ties cardiovasculars? 

Sí. Els estrògens són els 
grans aliats de les dones i 
en el moment en què cauen 
degut a la menopausa 
s’equipara el nivell de risc 
de malalties cardiovasculars 
entre dones i homes. Si abans 
no ens hem cuidat abans 
ni ens cuidem ara, tenim 
els mateixos riscos que els 
homes de patir infarts de 
miocardi o malalties trombo-
embòliques.

Quin tipus de tractaments 
hi ha dels símptomes? 

Hi ha la fitoteràpia, terà-
pies alternatives o comple-
mentàries, com l’acupuntura. 
Si aquestes no convencen o 
no li va bé, s’hauria de pas-
sar a una valoració per part 
del ginecòleg per si es pot 
fer teràpia hormonal subs-
titutòria que, si no hi ha cap 
contraindicació, els estudis 
diuen que és bastant eficaç 
en dones menors de 60 anys i 
en dones que no hagin supe-
rat els 10 anys de vida post-
menopàusica.

(Ve de la pàgina 21)

El projecte es va idear l’any 2019, però la pandèmia va impedir la seva posada en marxa fins ara

Acostar la lectura a les per-
sones grans o amb mobilitat 
reduïda. Aquesta és la inici-
ativa anomenada “Biblioteca 
de CAPçalera” que el CAP i 
la Biblioteca Municipal de 
Manlleu porten a terme, 
a través de voluntaris del 
centre, amb l’objectiu de 
millorar la salut i el benestar 
emocional de la ciutadania. 

Anna Rovira, infermera del 
CAP de Manlleu, explica que 
“va ser idea d’una infermera, 
que tenia gent a domicilis 
que els agradava molt llegir 
i que no podien desplaçar-
se a la biblioteca. Ella va 
posar-se en contacte amb 
el centre per si podien fer 
una col·laboració”. Ho fan a 
través d’algun voluntari, que 
permet acostar a casa dels 
usuaris els llibres que més 
els agraden.

Les visites al domicili, 
però, només són la meitat 
del projecte. L’altra part 
correspon a la promoció, per 
mitjà dels professionals del 
centre, d’uns tríptics que 
conviden els pacients a llegir 
i a participar en les activitats 
culturals que s’organitzen a 

la biblioteca. Una de les usu-
àries d’aquest servei és Pilar 
Ayats, que diu que serà una 
bona opció anar a la biblio-
teca i reprendre l’hàbit de 
llegir quan fa molta calor, o 
bé molt fred.

També s’hi ha agafat Maria 
Dolors Mayenco, que té 
previst participar, entre d’al-

tres, als clubs de lectura i als 
tallers que vagin desplegant-
se a partir d’ara al centre.

Núria Silvestre, directora 
de la Biblioteca Municipal de 
Manlleu, és clara sobre l’ob-
jectiu del projecte: “El que 
esperem és donar a conèixer 
el servei de la biblioteca de 
lectura pública i que servei-

xi per millorar el benestar 
emocional de les persones 
que viuen a Manlleu. El 
projecte es reprèn ara però 
la seva cocció data de l’any 
2019, quan es va incloure en 
el Pla Local de Salut. Llavors, 
però, l’esclat de la pandèmia 
va impedir la seva posada en 
marxa.

Llegir per millorar la salut 
El CAP de Manlleu i la biblioteca s’alien per fer arribar llibres a la gent gran
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Les persones grans, els nadons o qui prengui segons quin tipus de medicament han de tenir especial precaució

Tot i les pluges i les tempe-
ratures moderades de les 
darreres setmanes, estem 
a les portes de l’estiu, que 
comença el dia 21 de juny. 
Davant el risc de tempera-
tures extremes, com en els 
darrers estius, cal seguir tota 
una sèrie de recomanacions.  

Qui ha de tenir especial 
precaució amb la calor?

Les persones majors de 
75 anys i els infants menors 
de 4 anys.
Les persones amb malal-

ties cròniques, amb discapa-
citats físiques o psíquiques 
i limitacions de mobilitat o 
autocura, i/o problemes men-
tals i de conducta derivats 
del consum de substàncies 
psicoactives o d’alcohol.
Les persones que prenen 

medicaments amb efectes 
sobre el sistema nerviós cen-
tral o diürètics.
Les persones que rea-

litzen una activitat física 
intensa i les qui treballen en 
ambients calorosos.
Les persones que viuen 

soles o es troben en situació 
de pobresa. 

I com es pot ajudar a 
aquestes persones?
Els infants tenen una 

menor capacitat d’expressar 
la set i les persones grans, 
de percebre-la; per tant, és 
important que els oferiu 
aigua perquè estiguin hidra-
tats.
Al cotxe mai no hi deixeu 

infants, persones vulnerables 
o mascotes amb les finestres 
tancades.

Eviteu exposar els 
nadons al sol durant les esto-
nes més caloroses del dia. Si 
sortir al carrer és indispen-
sable, utilitzeu un para-sol 
que aturi l’efecte directe dels 
raigs, però mai no cobriu el 
cotxet amb algun teixit per-
què dificulteu la circulació 
de l’aire.
Si coneixeu persones 

grans o malaltes que viuen 
soles, manteniu-vos-hi en 

contacte freqüent i mireu de 
visitar-les almenys dos cops 
al dia. Si prenen medicació, 
reviseu amb el seu metge si 
aquesta pot influir en la ter-
moregulació. És molt impor-
tant seguir aquest consell, i 
més en aquesta època.

Com puc saber que algú 
pateix un cop de calor?

Els símptomes més 

Com combatre la calor?
Consells per evitar els efectes de les elevades temperatures

freqüents inclouen, entre 
d’altres, un augment de la 
temperatura corporal superi-
or a 40º, mal de cap, nàusees 
i vòmits, pell envermellida, 
calenta i no suada, respiració 
i freqüència cardíaca accele-
rades, i alteracions de l’estat 
mental o el comportament, 
com ara confusió, irritabili-
tat o deliri.

Què he de fer si algú 
pateix un cop de calor?

Allunyeu la persona de la 
font de calor.
Abaixeu la temperatura 

de l’entorn: obriu les fines-
tres o engegueu un ventila-
dor, traieu-li l’excés de roba 
i mulleu la persona afectada 
amb aigua.
Aviseu urgentment els 

serveis d’emergències (112).

Sabíeu que...

La temperatura interna 
del cos considerada normal 
oscil·la entre els 36,1º i els 
37,2º. Per mantenir-la cons-
tant, l’organisme disposa 
d’alguns mecanismes per 
equilibrar els guanys de 
calor, principalment origi-
nats per l’activitat muscular 
o les pèrdues, com ara l’eva-
poració de la suor o la respi-
ració. Quan fa molta calor, la 
temperatura s’eleva de forma 
contínua.

L’Atenció Primària Ribes-Campdevànol ha integrat nous rols professionals com el fisioterapeuta i
l’higienista bucodental, en el seu equip.

a l'Atenció Primària Ribes-Campdevànol

Fisioterapeuta 
Higienista Bucodental

La implantació dels fisioterapeutes té per
objectiu promoure i millorar el
funcionament i l’autonomia en persones
que pateixen problemes de salut crònics
de l'aparell musculoesquelètic. L’atenció es
fa mitjançant activitats grupals i tallers, a
través de la derivació per part del metge
de capçalera.

Els higienistes dentals s’integren a les unitats
d’odontologia, ampliant les activitats
preventives i millorant el seguiment de les
malalties bucodentals en grups de risc. La
seva funció és fer activitats de prevenció i
promoció de la salut bucodental, així com fer
el seguiment i tractament preventiu de càries
i patologies de baixa complexitat.H
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Si no hi ha cap sorpresa 
d’última hora, l’encara alcal-
dessa de Vic, Anna Erra, serà 
escollida aquest divendres 
presidenta del Parlament de 
Catalunya. Es tracta d’una 
notícia d’una gran rellevàn-
cia perquè es convertirà en 
la segona autoritat del país 
i una de les osonenques que 
ha ocupat un càrrec de més 
rang. D’aquesta manera, es 
posarà fi a prop d’onze mesos 
de provisionalitat després 
del processament i posterior 
condemna –a quatre anys i 
mig de presó i 13 d’inhabi-
litació– de Laura Borràs per 
irregularitats en la gestió 
quan estava al capdavant de 

la Institució de les Lletres 
Catalanes. Erra arriba al 
càrrec després d’haver estat 
alcaldessa de Vic durant vuit 
anys, els últims anys gover-
nant amb una majoria abso-
luta. Aquesta contundent 
victòria a les urnes li va obrir 
les portes a càrrecs rellevants 
a la nova formació de Junts. 
Primer, com a presidenta del 
Consell Nacional i posterior-
ment, com a vicepresidenta 

en una votació interna en 
què va obtenir més vots, 
fins i tot, que Laura Borràs, 
i només superada pel secre-
tari general, Jordi Turull. 
A Erra se li reconeix la seva 
trajectòria al capdavant de 
l’Ajuntament, el seu paper 
durant l’1-O i també l’habi-
litat per moure’s amb certa 
llibertat enmig de les dues 
ànimes en tensió de Junts. 
L’alcaldessa de Vic és l’aposta 

de Turull com a imatge del 
municipalisme de Junts, però 
no ho és de Borràs. Tot i que 
finalment li ha fet costat, 
en algun moment va apostar 
perquè Junts no presentés 
candidat per substituir-la 
com a forma de manifestar el 
rebuig pel qual ella conside-
ra una persecució contra la 
seva persona. A última hora, 
l’entorn de Borràs va posar 
sobre la taula un altre nom, 

el d’Antoni Castellà. Sigui 
com sigui, el repte que té l’al-
caldessa de Vic per davant és 
majúscul. Agafarà el relleu 
d’una presidenta que des 
del seu càrrec ha defensat 
amb vehemència l’herència 
de l’1 d’octubre i ha plantat 
cara als diputats d’extrema 
dreta a l’hemicicle. Però que 
també ha tensat al màxim les 
relacions d’ERC i Junts, que 
fa vuit mesos van trencar el 
seu acord de govern. Ara, 
serà investida perquè ERC 
ha mantingut l’acord malgrat 
que el pacte de govern ja és 
història i haurà d’aconseguir 
imposar criteri propi davant 
de les pressions dels dos 
sectors de Junts. És un repte 
difícil, però engrescador.

Divendres, 9 de juny de 202324 Editorial

Quan un parla d’una persona sàvia, 
d’un savi en un camp, un no sap 

exactament què imaginar-se. A mi em passa. O em 
passava. M’imaginava un home –sí, un home per allò 
de l’educació patriarcal i els referents– amb una bar-
ba llarga, rostre sorrut, més anys que Matusalem, 
molt capficat en les seves coses i allunyat de la vida 
terrenal, del món, dels pobres mindundis que no 
sabem res de cap cosa. Ara ja sé, gràcies a la meva 
meravellosa feina –que ja no sé si és d’assumptes 
culturals o vitals–, la veritat: la pinta que té un savi. 
O diferents savis. I sàvies també. 

Un savi, un erudit, és eminentment un enamo-
rat, un apassionat, una persona que estima sense 
límits una disciplina. L’estima tantíssim que hi 
dedica la vida. Des que se’n va enamorar –d’ordi-
nari un amor de joventut– fins ara ha estat la cosa 
que més temps l’ha ocupat, allò a què més pensa-
ments, moments, idees i hores ha dedicat. Un amor 
d’aquells profunds, transversals, omnipotents. 
Un amor que vessa energia, joia, passió, capacitat. 
Un amor genuí i que no busca ser correspost, que 
no és gens interessat i és sincer del tot. Un amor 
d’aquells que mouen el món. I, en el cas dels savis, 
és un moviment literal, real, possible, que es dona. 

I aquí hi ha la segona característica d’un savi: la 
seva passió, la seva lluita per aquesta disciplina que 
tant el belluga impulsa canvis al món real, acaba 
provocant una millora al món, es precipita en un 
canvi que repercuteix en la vida d’aquests mindun-

dis que no sabem res de cap cosa. 
I aquí entra en joc la tercera característica dels 

savis: quan han canviat el món –perquè és clar que 
ho han fet– són reconeguts. Quin remei ens queda 
a la resta de mortals que reconèixer les persones 
que amb la seva força de caràcter, amb el seu entu-
siasme, amb la seva dedicació, han fet del món un 
lloc una mica millor? Com si això fos fàcil, sabeu?

I quan els arriba el reconeixement, els savis –els 
savis de debò– es tornen humils. Quarta caracterís-
tica: en lloc d’engrandir el seu ego i fer-s’hi trajos a 
mida per a la seva nova dimensió emocional i real, es 
dediquen a repartir part del seu èxit entre cadascuna 

de les persones que els han acompanyat, poc o molt; 
i es dediquen a dir que el savi de debò és un altre; es 
dediquen a parlar dels seus mestres, dels seus alum-
nes, dels seus companys i, sobretot, es dediquen a 
continuar treballant. Incansablement, m’atreviria a 
dir, més encara. Conscients potser que el seu reco-
neixement i la visibilitat els permet impulsar encara 
més la lluita per aquest amor que no han abandonat. 

La cinquena característica crec que és que els 
savis tenen la capacitat de prendre’s les coses molt 
seriosament i, alhora, amb una lleugeresa merave-
llosa. La vida és complicada, ho saben. I profunda, 
ho comprenen. I per això entenen que la perspecti-
va, l’humor, la tendresa, la calma són fonamentals 
per tractar-la, per copsar-la, per compartir-la. 

Els savis parlen de macacos i cigonyes. De confe-
rències importantíssimes on no sabien què dir. De 
llocs del món on molt poques persones han pogut 
anar, i d’alegria, de joia, de riures. Els savis riuen i 
comparteixen els seus coneixements sense por, amb 
una generositat i una voluntat de compartir que 
els honora. Els savis són homes i dones enamorats i 
com a bons enamorats transmeten les virtuts d’allò 
que estimen d’una manera sincera i òbvia, que s’en-
comana. Parlen de la lluita pel seu amor com si no 
costés i dels avenços aconseguits com coses òbvies i 
fàcils que han fet més els altres que ells mateixos. 

Un dels savis amb qui he estat aquesta setmana 
afirma que entre la paraula viure i la paraula riure 
només hi ha una lletra de diferència. Un altre savi 
defensa que cal parlar amb les cigonyes perquè no 
facin soroll durant un concert. Un altre acceptarà 
errors que no ha comès pel benefici del poble que 
estima. Un altre afirma que per entendre la natura 
calen poemes. I tots ells celebren les coses petites 
de la vida gairebé més que les grans i dediquen més 
temps a parlar dels altres que d’ells mateixos. 

I aquesta és l’última característica dels savis: se’ls 
admira no pel que saben o han fet–que també– sinó 
per les persones que són.

Marina Martori  
Escriptora i gestora cultural  

@marina_martori

La Pilarín

El repte d’Anna Erra 
al Parlament 

Els savis 
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Marta Simon                          

La primera experiència autènticament revela-
dora de la meva filla de 6 anys en relació amb 
la lectura no va arribar precisament de la mà 
de cap dels clàssics de la literatura infantil: ni 
Maurice Sendak ni Gianni Rodari ni la nostra-

da Pilarín Bayés. Deu fer un any i mig d’allò. Baixàvem pel 
carrer Verdaguer de Vic, agafades de la mà, i de cop i volta la 
nena s’atura just al davant d’una botiga de roba i se la queda 
mirant concentradíssima. Llavors es gira i em diu, amb la seri-
ositat pròpia de qui acaba de descobrir la sopa d’all, “Mama! 
Aquesta botiga es diu Mango!”. I així és com, de la mà d’un 
dels grans referents capitalistes, a la Maria se li van eixam-
plar les costures de la realitat perquè va constatar que allò que 
estava aprenent a l’escola li servia també fora d’aquesta per 
situar-se millor en el món que l’envolta. 

Des de fa dies ens lamentem de la poca comprensió lecto-
ra dels nens i nenes catalans i reivindiquem la necessitat de 
promoure la lectura a casa, a les escoles, reclamem més bibli-
oteques escolars, proclamem les virtuts d’un bon hàbit lector, 
etcètera, etcètera, etcètera. I tant. No seré pas jo, llibretera, 
qui negui aquestes necessitats. “Llegir ens convida a pensar, 
a repensar-nos, a destruir-nos i a construir-nos permanent-
ment en alguns o molts aspectes de la nostra vida.” Ho diu el 
pedagog i escriptor Joan Portell a Llegim?, un llibre ple d’en-
tusiasme per la lectura i bones recomanacions, publicat ja fa 
temps per Publicacions de l’Abadia de Montserrat. No hi puc 
estar més d’acord, però em fa la sensació que, en aquest cas, 
la qüestió és una altra. Comprendre un text implica enten-
dre què ens està dient, més enllà de si ens agrada o no llegir-
lo. Implica, en primer lloc, dominar la mecànica de la lectu-
ra (saber llegir correctament, vaja) i, en segon lloc, tenir uns 
coneixements previs de vocabulari i d’informació que ens el 
posin en context, que ens ajudin a desxifrar-lo. I per a mi aquí 
rau realment el moll de l’os del problema. En els darrers anys 
des del Departament d’Educació s’està posant molt d’èmfasi 
a canviar la manera d’ensenyar i també, per tant, d’aprendre. 
Això seria fantàstic si s’acompanyés dels recursos econòmics 
suficients per implantar-ho correctament, però no és així i ens 
estem quedant amb un sistema educatiu de fireta on el més 
important és demostrar que les coses es fan diferent d’abans. 
La clau és la innovació. Res més. 

Volem una educació més global, més lúdica, per projectes? 
La veritat és que no sé si ens cal, però el que sí que necessitem 
és una educació amb continguts de qualitat i en quantitat, que 
valori i premiï l’esforç i la dedicació dels alumnes i que, sobre-
tot, els doti dels coneixements suficients per entendre el món 
i mirar-se’l amb esperit crític. Promoure la lectura reposada a 
classe o a casa d’un llibre mai és sobrer en un moment en què 
tots ens movem amb la urgència de les pantalles, però només 
amb mesures com aquestes no arribarem enlloc. Saber com-

prendre i analitzar un text correctament, sigui del tipus que 
sigui (la narració d’una història, una notícia en un mitjà de 
comunicació, una piulada a Twitter o el contracte de compra-
venda d’una casa) és un requisit imprescindible per moure’ns 
en una societat tan complexa com l’actual sense fer el prés-
sec o sense que ens estafin. Vull que la meva filla s’ho pas-
si bé a l’escola, però sobretot, sobretot, vull que hi aprengui 
coses que li puguin ser útils. I, enteneu-me, per a mi és tan 
útil saber-se les taules de multiplicar com qui era i què expli-
cava Aristòtil. Si avui en dia els alumnes ja no poden concen-
trar-se tant com abans pel mal ús que fem tots plegats de les 
noves tecnologies caldrà buscar noves maneres d’ensenyar, 
però sense anar reduint ni simplificant els continguts. I, si ja 
no és demanar massa, sense utilitzar més pantalles a l’escola, 
que l’únic que fem és anar afegint llenya al foc. 
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Saber llegir per no fer el préssec
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Es deixa 990 euros en un 
caixer, però els recupera 
gràcies a una veïna de 
Tona

Xàfecs intensos entre 
Manlleu i Vic

Tallada la C-17 a 
Tagamanent

Una quinzena d’avisos 
per inundacions i 
desperfectes a Vic per la 
tempesta

Els Bombers evacuen un 
centenar de persones 
d’un tren avariat entre 
Manlleu i Torelló
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El Keramik ha 
donat un tomb a 
la tradicional Fira 
del Tupí de Sant 
Julià de Vilatorta. 
Els tallers que es 
van fer dissabte 

passat mostren que la cerà-
mica pot ser atractiva per a 
tothom. I de fet, s’està posant 
de moda. 

PROTAGONISTES

La graduació de la 
primera promoció 
de Medicina de 
la UVic-UCC és 
una fita a la qual 
s’ha arribat per la 

contribució de molts. Però el 
projecte no hauria començat 
ni continuat sense l’empenta 
i tenacitat d’Arimany.

L’encara alcaldessa 
de Vic serà la nova 
presidenta del Par-
lament, en substi-
tució de Laura Bor-
ràs. Erra ha dit que 

la seva prioritat serà recuperar 
el prestigi d’una institució que 
considera “maltractada judici-
alment”. 

josep arimany                
Metge

anna erra              
Alcaldessa de Vic

Núria Nofrarias             
Directora del Keramik

Cap a 700 ciclistes 
van participar 
diumenge en la 
Marxa Jufré de 
Riuprimer. Una 
iniciativa impul-
sada per aquest 

exciclista professional per 
donar a conèixer el seu 
poble, que ha complert amb 
èxit total aquest propòsit. 

josep jufré               
Ciclista Volem una educació més global, més 

lúdica, per projectes? el que sí que 
necessitem és una educació amb 

continguts de qualitat i en quantitat, 
i que, sobretot, els doti dels 

coneixements suficients per entendre 
el món i mirar-se’l amb esperit crític

Jordi 
Vilarrodà

Dilluns, 4. A 

Dimarts, 6. 
Anna Erra 
serà la nova 

presidenta del Parlament, tot 
just deixar l’alcaldia de Vic. 
És un càrrec important des 
del punt de vista institucio-
nal –la segona autoritat del 
país–, però ha tingut una pro-
jecció pública més o menys 
notòria segons el tarannà de 
qui l’ha ocupat. Estic segur 
que Anna Erra li imprimirà 
el seu propi estil, diferent 
(ni millor, ni pitjor) que el de 
Laura Borràs. L’empatia serà 
el seu fort, i això quan sovint 
s’han de llimar tensions polí-

tiques no és pas poc impor-
tant. Aquesta proximitat que 
transmet ja la va portar a l’al-
caldia de Vic, i la va ajudar a 
revalidar-la, al cap de quatre 
anys, amb majoria absoluta. 
Espero que els maldecaps que 
inevitablement li comporta-
rà (ja deia en declaracions 
a EL 9 TV que la nova etapa 
política se la mirava amb 
“respecte”) no li facin perdre 
el somriure. 
Dimecres, 7. Continuen les 
negociacions a Ripoll entre 
els partits que haurien de 

decidir si articulen una 
majoria que barri el pas de 
l’alcaldia a Aliança Catalana. 
Veurem com s’acaben, i pot 
ser que fins al mateix 17 de 
juny al migdia no en tinguem 
una resposta. Aquest dia, una 
hora abans que es constituei-
xin els nous ajuntaments, ha 
sorgit una convocatòria anò-
nima per a una concentració 
de marcat to anti-Aliança. I 
no seria gens estrany que, a 
l’altra banda, hi hagués par-
tidaris de Sílvia Orriols, com 
els que es van concentrar 

als jutjats de Ripoll quan va 
haver de declarar, el juliol 
de 2020, en la demanda per 
un presumpte delicte d’odi. 
La tensió política que en 
els darrers anys es limitava 
gairebé als plens de l’Ajunta-
ment es trasllada ara –en més 
o menys mesura– al carrer. 
Potser és inevitable, a la vista 
dels resultats enverinats de 
les últimes eleccions. I pas-
sarà tant si Orriols és alcal-
dessa com si no. Millor ser-ne 
conscients des del principi, 
i intentar gestionar la situ-
ació tan bé com es pugui. 
I aquesta és una responsa-
bilitat que no li correspon 
només a l’Ajuntament sinó a 
la societat ripollesa en el seu 
conjunt. A les entitats i col-
lectius i a tota la ciutadania. 

D’Anna Erra i de la 
tensió política a Ripoll

A correcuita
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Al cap de poc de començar el 
curs escolar, els pares tenim 
la sort i la desgràcia de rebre 
una invitació del director 

de l’escola dels nostres fills, on se’ns indica 
un dia i una hora en què els professors ens 
explicaran el seu pla d’estudis. Sempre que 
rebo el correu electrònic amb la invitació, sé 
que m’he de preparar, no mentalment, sinó 
físicament, perquè és el més semblant a una 
marató que faig en tot l’any. Un cop arriba 
el dia, deixo els fills amb el sopar preparat i, 
esbufegant, me’n vaig cap a l’escola del meu 
petit, un edifici de Middle School gran i llarg 
i alt i gros com tres Sant Paus. Em costa apar-
car, perquè la majoria de pares han arribat 
més d’hora que jo i ja ocupen tot l’aparca-
ment i els espais adjacents. Mal aparco com 
puc desitjant que la policia s’apiadi dels pares 
tocatardans, i començo a córrer per arribar 
fins a l’entrada de l’escola, on el director ens 
rep amb un somriure i ens indica on agafar 
un fulletó amb el mapa de l’edifici. Jo ja por-
to imprès el seguit de classes on aniré a rau-
re. Amb un dels papers a la mà dreta i l’altre 
a la mà esquerra, intento dirigir-me al primer 
punt de trobada. Em perdo, evidentment, i 
busco la mirada d’una professora que m’indi-
ca amb un somriure cap on he d’anar. Arribo 
tard a la classe, però just a punt per escoltar 
l’explicació que la professora de matemàti-
ques ha preparat amb un PowerPoint breu 
i concís. Deu minuts més tard, sona el tim-
bre, i els pares sortim en desbandada pels 
passadissos, per tal de trobar la següent clas-
se, que conté una altra professora i una altra 
explicació. Deu minuts més tard, corro cap 
a una altra, i una altra, fins que, esgotada i 
esmaperduda, arribo a la darrera. He captat 
poc del pla d’estudis, però tots els professors 
m’han semblat trempats i decidits. Tornant 
cap a casa, contenta de veure que no tinc 
cap multa penjant del parabrisa, penso que 
aquesta corrua amunt i avall és la que fa cada 
dia el meu marrec, carregat amb una bossa 
pesadíssima a l’esquena. I l’admiro, mentre 
l’estimo profundament. Un a zero. La setma-
na vinent, la meva segona marató a la High 
School del meu plançó gran.

‘Back to school night’

DES DE BOSTON

L’economista suec Andreas Malm 
explica que l’elecció inicial del carbó 
com a combustible principal del capi-
talisme no va ser per eficiència ener-

gètica sinó perquè el carbó garantia tant la concentra-
ció d’obrers com el seu control dins la fàbrica a través 
de la màquina de vapor. Els humans, com qualsevol 
ésser viu, necessitem del medi natural per viure. Els 
científics han vist que abans de l’existència del capi-
talisme, l’alteració humana sobre el medi natural era 
sostenible. Com defensen molts científics, és amb el 
sorgiment de la indústria capitalista al segle XIX que 
es comença a emetre de forma massiva CO2, a conta-
minar rius, a talar boscos de forma incontrolada, etc. 
És aquí on neix l’arrel del problema. Fixem-nos en la 
greu contradicció del capitalisme, la gran riquesa crea-
da pel gaudi de l’aproximadament 20% de la humanitat 
blanca s’ha fet a costa històricament dels esforços de la 
resta de la humanitat, i pel que ens ocupa aquí, basant-
se en el consum insostenible del medi natural, base de 
l’existència de la humanitat sencera. L’escalfament glo-
bal és només la punta de l’iceberg. Podem parlar de la 
massiva desaparició d’espècies vegetals i animals, de la 
creixent presència de microplàstics en molts organis-
mes vius, de la contaminació de mars i rius, o de l’aug-
ment de problemes respiratoris fruit de la contamina-
ció, entre molts altres fenòmens. 

L’any 1972 a Estocolm va tenir lloc la Conferència 
de les Nacions Unides sobre el medi ambient. Va ser 
la primera gran conferència mediambiental mundial. 
L’any 1987, es va publicar l’informe Brundtland, un 
dels primers sobre qüestions mediambientals de les 
Nacions Unides. El 1997, es va firmar el protocol de 
Kyoto, que, vigent fins al 2005, tenia com a objectiu 
limitar les emissions de CO2, i així una llarga llista. 
No obstant, malgrat totes aquestes cimeres, el 2021, 
l’IPCC (el Panell Intergovernamental sobre el Canvi 
Climàtic de les Nacions Unides), un òrgan format per 
centenars de científics de tot el món, va alertar del rit-
me accelerat del canvi climàtic produït per l’home i les 
seves conseqüències. Què ha fallat perquè després de 
tantes cimeres estiguem on estiguem? El que explica 
per què el 2021 l’IPCC diu el que diu és que les cimeres 
que hem vist fins ara, tot i constatar el problema, no 
han anat a l’arrel d’aquest, que no és altre que el fun-
cionament del capitalisme. Per entendre com el capi-
talisme afecta el medi natural, cal entendre la relació 
entre capital, treball i natura. Els capitalistes ordenen 
què s’ha de produir i com als treballadors, basant-se en 

un criteri de benefici. Segons aquestes ordres, els tre-
balladors fent funcionar unes màquines (amb energia 
fòssil) fabriquen uns productes que s’han de vendre 
de forma constant i que tenen com a base uns recursos 
naturals que els capitalistes han considerat il·limitats. 
Fixem-nos que si els capitalistes ordenen què s’ha de 
produir i per què, com i amb què, amb el suport dels 
estats més poderosos del món des de fa 250 anys, no 
només podem veure on rau el problema sinó qui té 
més culpabilitat de la situació actual. La destrucció del 
medi natural no està causada per l’home en abstracte, 
sinó per les decisions d’uns homes (sobretot homes) 
que en un determinat moment de la història han creat 
una relació insostenible entre éssers humans i natura. 
La realitat és tossuda, i el capitalisme fossilitzat frena 
de forma permanent tota solució. Què cal fer per cap-
girar la situació? Alguns autors com Malm argumenten 
que en termes generals a hores d’ara la solució podria 
passar per reestructurar els sistemes productius de 
forma massiva, per fer-los sostenibles a través d’una 
intervenció pública que prengués forma d’economia de 
guerra, tal com van fer els Estats Units, el Regne Unit o 
l’URSS en la lluita contra l’Alemanya de Hitler. Tenint 
en compte, però, que a nivell intern han de ser els capi-
talistes els que facin un esforç més gran i a escala mun-
dial, els estats i empreses occidentals. 

Artur Rubinat  
Politòleg i sociòleg

Capitalisme fossilitzat
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La destrucció del medi està 
causada per les decisions d’uns 
homes que en un determinat 

moment de la història han creat 
una relació insostenible entre 

humans i natura

Roser Rovira 
@roserrovira1111

Els humans en som tan poc, d’hu-
mans, que hem estat capaços de cre-
ar plantes d’engreix i sacrifici animal 

pel simple fet que ens agrada més el gust d’una llan-
gonissa que el d’un espàrrec o un rovelló. Ens hem 
reproduït a un ritme inassumible pel planeta per 
permetre que l’infecte sistema econòmic que s’ha 
convertit en el gran dominador de les nostres vides 
no s’aturi en cap moment. Hem enviat coets a l’espai 
per saber si hi ha altres planetes habitables, mentre 
fèiem bastant inhabitable el nostre. Res, que vull dir 
que confio en el nostre gènere igual com confiaria 
en un turista de Magaluf abans de tirar-se a la pis-
cina des del balcó del cinquè pis d’un hotel, després 
d’haver ingerit una dotzena de combinats de Red 
Bull amb whisky i utilitzant un barret mexicà com 
a paracaigudes.

Fa mil anys Ripoll va transcendir a Europa gràcies 
a l’escriptori que durant tres segles va fer una tasca 
ingent de transcripció de manuscrits. Els monjos 
del Monestir usaven tinta de sutja aplicada amb 
plomes d’oca per omplir pergamins de contingut 
religiós, encara que algun pervertit va aprofitar 

també per fer anotacions al còdex miscel·lani 74, 
de caràcter amorós i eròtic. Aquest anònim és l’au-
tor dels Carmina Riuipullensia, considerat com el 
recull poètic escrit en llatí més important del patri-
moni literari català.

Si em demanéssiu ara quin és l’epicentre cultural 
de Ripoll us diria que la sala Comtal. Afortunada-
ment, encara tenim cinema cada cap de setmana, 

ni que sigui comercial. I periòdicament, sessions 
de cineclub. Les sales de cine estan desapareixent 
no només de pobles petits sinó també a ciutats més 
grans. A la comarca tenim la sort que també Cam-
prodon i Ribes de Freser en disposen, gràcies a ini-
ciatives públiques i també d’entitats que no volen 
deixar-se vèncer per la dictadura del 5G, les pla-
taformes i la cultura de masses. També disposem 
d’un museu i una biblioteca que funcionen perfec-
tament, però, en canvi, no recordo quant temps fa 
de l’últim concert que em va empènyer a sortir de 
casa.

Encara no fa dues setmanes de les últimes elec-
cions municipals, i m’he guardat els programes 
electorals dels diferents partits que hi van concór-
rer. M’agradaria estar equivocat o mentir, però cap 
d’ells tenia uns paràmetres culturals que engres-
quessin mínimament. El pitjor és que ni culturals ni 
tampoc de projecte global d’un municipi que se’ns 
escola cap a la claveguera. I clar, quan el conductor 
no sap on vol portar l’autobús, el més fàcil és que 
els passatgers acceptin fins i tot que el del barret 
mexicà sigui qui es posi al volant. I ara, tots a resar 
perquè en lloc de combinar el Red Bull amb whisky, 
ho hagi fet amb vodka del bo.

Paracaigudes ‘made in Mexico’
L’ESTERNUT

Jordi Remolins 
@jordiremolins

Cap dels programes electorals 
portava projectes culturals que 

engresquessin mínimament
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En una entrevista 
del periodista bri-
tànic Piers Morgan 

a la model i influencier Elle Brooke 
li demanava si li preocupava que 
algun dia els seus fills tinguessin 
accés a tots els continguts eròtics 
que està compartint a les xarxes 
socials. Sense pensar-s’ho gaire va 
respondre: “Ells poden plorar en 
un Ferrari”. És repugnant. Inde-
pendentment que tothom és lliure 
de fer el que vulgui amb el seu cos, 
només faltaria, però quins valors 
transmetem als fills quan creiem 
que pel fet de tenir diners tindrem 
la vida solucionada i estarem per 
sobre de les preocupacions terre-
nals? El món és ple de persones 
carregades de diners que acaben 
sent uns desgraciats. En trobem 
exemples en el món del futbol 
professional, de la música o de 
tota aquesta jet-set de les revistes 
de paper cuixé. És inevitable que 
acabin a l’abisme amb models de 
progenitors com aquests. Però al 
nostre entorn també estem creant 
petits monstres. Quan veus aquell 
pare que recrimina a l’entrenador 
quan canvia el seu fill durant el 
partit de futbol del cap de setma-
na, els que demanen hora per par-
lar amb el mestre perquè ha casti-
gat el seu fill o el que tracta amb 
superioritat el cambrer o la caixera 
del supermercat. Ara que tothom 
es mostra preocupat per quin món 
deixarem als nostres fills, ens hem 
oblidat del més important, pre-
guntar-nos quins fills deixarem al 
món. Tranquils, el més interessant 
és saber que les seves llàgrimes 
lliscaran per la tapisseria de pell 
d’un cotxe d’alta gamma.

Ferrari
L’ACCENT

Heus aquí un nou conillet tret de la màni-
ga! Això és un no parar! Sortim d’una con-
vocatòria electoral a finals de maig i, vin-
ga!, fem-ne una altra dos mesos més tard. 

Sembla que qui sigui hi trobi gust a convocar eleccions. Els 
partits no hauran tancat encara les ferides dels pactes post-
votacions que ja poden tornar a mirar com ho fan i què ens 
diuen per seduir-nos perquè els votem. Sembla un déjà vu, 
dit amb pronúncia francesa. Per cert, sempre m’ha semblat 
digne d’estudi l’actual menyspreu cap a una llengua com 
la francesa i la poca consideració que se li té. Avui dia és 
impensable pronunciar malament una paraula de les moltes 
que ens arriben de l’anglès i en canvi no hi ha cap esforç 
a dir-ne una de les que també ens arriben en francès. Per 
exemple, a ningú no se li acudirà pronunciar lique en comp-
tes de laic quan ha de parlar d’un like a Instagram o Twitter; 
en canvi, molta gent, alguns aprenents d’esnobs, pronunci-
en déjà vu, amb u nostrada en comptes d’una u francesa que 
es pronuncia posant els llavis per dir u però que ha de sonar 
i.

Ja sembla que sento, de nou, els tertulians de cafè o de 
televisió o de ràdio teoritzant sobre si les eleccions estan 
ben convocades per aquest dia 23 de juliol o si és una nova 
estratègia del mag Pedro Sánchez; que si això mobilitzarà 
l’electorat d’esquerres (que, dic jo, si t’han de mobilitzar 
per anar a votar veient el que ve a sobre si no hi vas, pot-
ser que t’ho facis mirar); que si hi ha d’haver llista única 
independentista o no (debat sempre partidista on qui té 
pocs diputats fa la proposta i qui en té més la rebutja i si 
fos al revés també passaria igual); que si és millor limitar 
els mandats, com fan els nord-americans (i d’altres, que no 
se citen mai), perquè així es millora la democràcia... Bé, en 
aquí voldria fer una paradinha. 

Roosevelt, Franklin Delano Roosevelt –com els agrada dir 
als nord-americans acadèmics– és un dels presidents dels 
Estats Units d’Amèrica més ben valorats no només a fora 
(com Barack Hussein Obama, per exemple), sinó també a 
dins de la federació d’estats nord-americana. D’ell, de Roo-
sevelt, ens n’anem recordant cíclicament quan els europeus 
tenim crisis econòmiques transversals perquè ell va ser el 
president nord-americà que per fer front al crack del 29 del 
segle passat va idear el new deal: un conjunt de polítiques 
intervencionistes de l’estat per ajudar a totes les víctimes 
de la crisi econòmica ocasionada quatre anys abans. Ara és 
impossible imaginar-se una administració nord-america-
na actuant com una administració d’esquerra o de centre-

esquerra, intervenint en l’economia per salvar empreses i 
persones físiques. I ell ho va fer. I tothom en parla mera-
velles. Però lligant-ho amb allà on he fet la paradinha, ves 
per on!, aquest senyor va arribar al poder l’any 1933 i el va 
deixar, perquè es va morir, l’any 1945. Sembla ser que for-
ma part del pòdium dels més grans presidents nord-ameri-
cans de tots els temps. Va ser president 12 anys. Aleshores, 
la prohibició de poder-se presentar només a dos mandats 
sempre és bona? Ja se sap que “en aquest món tan traïdor / 
res no és fals ni veritat; / tot depèn de quin color / il·lumina 
el decorat”.

Felicito a tots els regidors i a totes les regidores de bona 
fe que d’aquí a una setmana prendran possessió dels ajunta-
ments, l’administració més propera als vilatans i vilatanes. I 
cada cop que ens deixin, votem!

Jaume Salés  
@jaumerei

Sant tornem-hi

Ja sembla que sento de nou els 
tertulians teoritzant si les eleccions 

estan ben convocades un 23 de 
juliol, si l’electorat d’esquerres 
es mobilitzarà, si hi ha d’haver 

llista única independentista, si cal 
limitar els mandats...

Víctor  
Palomar  

@vicpalomar

Al joc de l’oca és típic allò d’oca a oca 
i tiro perquè em toca. Aquestes case-

lles són divertides. Però n’hi ha que no. Una de les 
que fa més ràbia és la de la calavera, situada quan 
gairebé s’arriba al final. Si s’hi cau es torna a l’inici. 
Amb les eleccions passa una mica com amb la cala-
vera al joc de l’oca: després de les municipals, les 
generals. Convocatòria, precampanya, campanya, 
debats, urnes i escrutini. Com al joc de l’oca quan 
tornes a començar.

Mentrestant, de les municipals del 28-M se’n pot 
treure alguna conclusió. La més evident és la de 
la baixa participació. Si hi hagués d’haver un únic 
guanyador segurament seria l’abstenció. Quan dies 
abans es publiquen enquestes sempre se sol dir que 
l’autèntica enquesta és l’escrutini. I no és ben bé 
veritat. A més dels vots, en els resultats, hi interve-
nen dues variables clau: la Llei Orgànica del Règim 
Electoral General, que marca que amb menys d’un 

5% dels vots no es pot obtenir representació, i la 
llei D’Hondt, a partir de la qual es fan els càlculs 
per distribuir els regidors que toquen a cada opció 
política en funció dels vots. És a dir, els vots són 
determinants, però la normativa i les matemàti-
ques també.

Aquesta vegada s’ha vist molt clar. A les munici-
pals del 2019, que van coincidir amb les europees 
encara durant l’efervescència del procés, la parti-

cipació es va disparar. Això va fer que el llistó del 
5% per obtenir representació se situés més amunt. 
Ara, en canvi, ha passat al revés. A menys participa-
ció, el llistó baixa. Els regidors, per tant, han estat 
més barats. Hi ha casos de partits que fa quatre 

anys amb més vots no van obtenir representació i 
ara, amb menys, sí. Les matemàtiques.

Sovint no es tenen prou en compte les matemàti-
ques. A alguns polítics se’ls diu, com a crítica, que 
tot ho acaben en números. I és al revés. En reali-
tat, tot comença en els números. Primer s’han de 
tenir projectes, però per dur-los a terme s’han de 
finançar. Durant l’últim mandat, marcat per la 
pandèmia, han rajat duros a cabassos. Europa ha 
flexibilitzat les regles financeres. Els ajuntaments 
han pogut gastar sense miraments. Això canviarà. 
L’aixeta es tornarà a tancar, els interessos han cres-
cut com l’escuma i endeutar-se tornarà a ser una 
odissea. Es continuarà invertint, però el momen-
tum ja ha passat.

Tot i això, com en el joc de l’oca, hi ha debats que 
sempre tornen. Després d’unes eleccions i abans 
d’unes altres es continua parlant del problema de 
la seguretat. En aquest debat, i plantejat com a pro-
blema, sempre hi guanyen els mateixos. L’abordat-
ge polític sol ser massa reactiu. No hi ha una sola 
solució, sinó un conjunt de solucions. Algunes, les 
policials, immediates, però d’altres, les autèntica-
ment transformadores –educació, cultura i esport–, 
amb efectes a llarg termini. Per això el problema no 
se soluciona, sinó que se centrifuga. És com jugar a 
l’oca, caure a la casella de la calavera i haver de tor-
nar a començar. Estem entretinguts.

La calavera
LA LUPA

Agustí Danés 
@agustidanes

Hi ha ‘problemes’, com el de 
la seguretat, que s’aborden 

de forma massa reactiva. 
Per això no se solucionen, se 
centrifuguen. És com jugar a 
l’oca i caure a la casella de la 
calavera: tornes a començar
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“Patum: Dit d’una persona que fru-
eix d’una gran consideració més pel 
lloc que ocupa, per la seva fama, 

etc., que no pas pels seus mèrits reals i presents” 
(Pompeu Fabra). 

El món mundial segueix a la deriva, amb Occi-
dent en mans d’uns Estats Units i d’una Unió Euro-
pa en caiguda lliure; cinc-cents anys de vil colonia-
lisme –mai reconegut– fan que el futur proper no 
pinti bé, el cert és que pinta malament de balcànics 
a bàltics i el conflicte del mar Negre només és l’epi-
centre que uns i altres han triat per si decideixen 
una confrontació bèl·lica; a qui importa Europa, un 
continent petit i degradat?, una Europa enfocada 
al postfeixisme. Amèrica –ameríndia, afro, llatina, 
chicana, anglòfona i ibèrica– pot sobreviure gràcies 
als estocs de riqueses naturals, Àfrica ha decidit 
mirar més a l’est i a l’oest que no pas al nord que 
l’ha esclavitzat, i Àsia, paraules majors, té aliats 
arreu, a la immensa Rússia i a l’estratègica Turquia 
–sense anar gaire lluny–, amb una Índia amb crei-
xement accelerat i una Xina que mana allà on vol i 
ho fa protegida per una muralla que encercla més 
de mig món amb una renovada ruta de la seda que 
ha atrapat en una teranyina (in)visible el comerç 
i la tecnologia internacionals. Occident, desperta!, 
menys intel·ligència artificial i més coneixement 
sensible!.     

En el Regne d’Espanya el Borbó escenifica –en 
família– ser un cap d’estat republicà, mentre que el 
sanchista PSOE llança un órdago –quina paraula!– i 
se sotmet al taxidermista per –ja!– deixar de ser un 
ens dissecat, conscient que ho té difícil per man-
tenir-se a La Moncloa després del 23-J i que l’únic 
que pot salvar de la desfeta els de la rosa vermella 
seria que tots els comuns de podem Sumar es deci-
deixin a revolucionar i que al gallec galàctic Fei-
jóo la reina Isabel (Ayuso) no li faci una opa hostil 
que, amb l’ajuda de Vox, el pengi del Botafumeiro. 
La propera campanya comença el 7 de juliol, Gora 
San Fermín!; més candidats, més urnes i, potser, 
menys vots. Retornant al 28-M, el PP ha tenyit de 
blau la pell de brau, primer ho va fer a Andalusia, 
ara a les Castillas i rodalia, però, atenció, tret de 
Catalunya –Badalona, a part– també a tota la geo-
grafia dels Països Catalans. Només hi ha una nació 
que va a la seva, perquè allà sí que, de veritat, els 
que hi viuen són de la ceba: em refereixo a Euskal 
Herria, on l’ignasià PNB i l’abertzale Bildu tenen 
valor polític, solidaritat social, cooperativisme eco-
nòmic i dignitat etnocultural. Quina –sana– enve-
ja! A Catalunya, enmig dels coets i dels plens de 
la Patum, fa mesos que el Parlament està mut i 
que el carilló de Palau no s’escolta ni des del Pati 
dels Tarongers; el president de la Generalitat sap 
que si en Pedro surt d’estampida de Madrid, ell, 
en Pere, haurà de (re)negociar amb els col·legues 
Giró, Illa i Colau la seva continuïtat i/o convocar 
unes eleccions autonòmiques en les quals, mentre 
l’exiliat amerenc Puigdemont les veurà venir de 
tots colors, les dinasties Maragall & Trias seguiran 
–des de la seva ciutat comtal– donant la tabarra 
tot jugant una partida de mus. Que el Parlament 
és una olla de grills i no pas una àgora il·lustrada 
és un vici viciat que els diputats accepten sense 
torbar-se –sou, dietes i jubilacions a la carta–, però 
que els partits independentistes catalans es bara-
llin per asseure’s al congrés i al senat de les Cortes 
és una entelèquia de mal gust: si els que prediquen 
una república independent no volen saber res amb 
Espanya, per què es deleixen per jurar la monàr-
quica constitució espanyola? A qui volen enganyar 
amb retòrics fronts comuns i embats democrà-
tics? No serà que claudiquen només per cobrar de 
i a Madrid? No serà que l’abstenció, més que mai 
o com sempre, segueix sent –o no– la millor solu-
ció? Com em desagrada haver de recordar allò que 

si Macià i Companys aixequessin el cap segur que 
no tocarien de peus a terra: Catalunya qui t’ha vist 
i qui et veu, eres nació, volies ser estat i república, 
per ara només queda, això que en diuen, “territori”, 
un territori amb poca terra –l’aigua torna a plou-
re– però, això sí, amb un poble just i amb una gent 
lliure que existeixen i resisteixen.   

Dins el tuti colori mapa electoral català es veu 
com a Osona predominen els tons grisos ja que les 
eleccions del 28-M han estat marcades per la baixa 
participació sobretot en els municipis més urbans, 
superant per poc el llindar del 50% o fins i tot no 
arribant ni a aquest percentatge. CiU –per enten-
dre’ns, el que és Junts– i ERC segueixen –frec a 
frec– sent els partits més votats, a un destacable 
avantatge del PSC i d’un reguitzell de formacions 
en les quals s’hi colen tics identitaris ultradretans. 
L’exemple de Manlleu és paradigmàtic: l’absten-
ció no sols va triplicar els resultats del partit gua-
nyador sinó que també va aplegar més suport que 
la suma de les sis formacions que, des d’ara, tenen 
regidors al nou consistori (Junts, ERC, PSC, CUP, 
ARA, Aliança); la participació, diuen, diuen, ha 
estat la més baixa del “període democràtic”. Com 
a veí i com a antropòleg l’evidència no em sorprèn, 
ni m’alegra ni m’entristeix, però els números can-
ten: cens de votants: 12.854 persones; vots comp-
tabilitzats: 6.304, menys del 50%; abstenció: 6.550, 
més del 50%! Els 1.952 vots obtinguts pels guanya-
dors de Junts no arriben al 10% de la població de 

Manlleu; la seva representativitat, totalment legal, 
esdevé, doncs, limitada i caldrà que s’oblidin del 
lema “Anem per feina” i que es posin a treballar. 
Després de més de vint anys de modus vivendi a la 
casa de la vila, com era de preveure, ERC ha per-
dut estrepitosament; els dos darrers mandats han 
estat un desgavell socioeconòmic. Darrere, un PSC 
paralitzat, entossudit a mantenir-se allunyat de la 
realitat veïnal, una CUP que constata que només 
amb innocent voluntat no pot arribar a ser una pro-
posta guanyadora i uns nouvinguts d’Ara i d’Alian-
ça que podran fer la guitza o fer el pilota a la sala 
de plens. I una data que s’ha de confrontar sense 
engany, un xifra que tothom cal que recordi i que 
fa palesa aquesta anomalia política: Manlleu té més 
de 20.000 habitants, poca broma! Conclusió: els 
abstencionistes han guanyat per majoria absoluta 
i podrien governar en solitari però, com sempre i 
a la seva manera, no volen ser funcionaris okupes i 
es disposen a romandre als seus llocs d’observació, 
situats, no s’amaguen, lluny de les oficines i a prop 
dels veïns. Durant la passada campanya tots els can-
didats van insistir a incloure en els seus programes 
projectes d’envergadura –tercer pont, estació inter-
modal, etc.– amb la promesa de portar-los a terme 
en aquest mandat; com a antropòleg, però, pen-
so que els regidors electes han de començar “ben 
d’hora, ben d’hora” per donar-se a conèixer a tots 
els barris –és evident que no són coneguts– i han 
de fer-ho per respecte als veïns que els van votar i 
pels que no ho van fer; i, de seguida,  si volen com-
plir amb allò del test de confiança dels primers cent 
dies de govern els nous –alguns, no tant– inquilins 
de la casa de la vila manlleuenca s’haurien de posar 
a dignificar el municipi, endreçant l’encara indefi-
nit traspàs de ser poble o ser ciutat, començant, per 
exemple, per eliminar les dissuasives zones blaves i 
per auditar i si cal sancionar els propietaris de tan-
tes finques, naus, immobles i locals degradats; això, 
d’entrada, ja seria un gran què, car l’ètica i l’estè-
tica són compatibles i ajuden al benestar, la segu-
retat, la convivència i la qualitat de vida. A partir 
del 17-J, constituït el consistori, el fet que l’alcalde 
entrant sigui una persona jove permet –ho penso 
sincerament– obrir esperances d’efectivitat, sem-
pre, és clar, que sàpiga actuar amb tota(l) llibertat, 
pactant amb els regidor@s, consultant amb tot@s 
els veïns i, ep!, deixant de banda desfasats padri-
natges de fidelitat convergent que només li poden 
comportar complicacions administratives que con-
vé evitar i de les quals no calgui penedir-se’n d’aquí 
a quatre –o dos?– anys. El fet que ERC hagi perdut 
l’alcaldia quan governen –fins quan?– a la Generali-
tat i que el PSC no hagi atret electors quan governa 
–fins quan?– a les espanyes són precedents que no 
convé imitar. Reiteradament els regidors tendeixen 
a (re)convertir els ajuntaments en una oficina de 
contractació més privada que pública i prefereixen 
feines de gestoria que exercir de polítics, càrrecs 
polítics que és el que són i que és el motiu pel qual 
han estat elegits, oi? A la capital del Ter el repte no 
és fàcil, tampoc és difícil, després –insisteixo– dels 
despropòsits dels darrers deu malaguanyats anys, 
però apresa –suposo que també entesa– la lliçó, 
queda clar que no hi pot haver compromís muni-
cipal sense compromís veïnal, per això al flamant 
alcalde se li pot oferir la mà, esquerra, estesa, a 
banda de concedir-li, per què, no?, la tradicional 
confiança dels cent dies de gràcia. L’exemple de 
Manlleu, doncs, no deixa de ser un toc d’atenció 
per al conjunt d’Osona, una comarca que cal que 
es defineixi –queda poc temps– si es vol conso-
lidar com un entorn humà solidari o si prefereix 
sucumbir xuclada per una expansió metropolita-
na discriminatòria. En aquest context de veritable 
“procés de progrés”, els alcaldes i regidors electes 
tenen –quina sort– un atraient repte sociopolític, 
un seductor repte que pot fer decantar la balança 
vers una irreversible àrea perifèrica degenerada o 
vers un desitjat espai de benestar sostenible. Vaja 
responsabilitat! 

Francesc Ligorred  
Antropòleg
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Els electes del patim, patam, patum...

Els nous inquilins de la 
casa de la vila manlleuenca 

s’haurien de posar a dignificar 
el municipi, endreçant 

l’encara indefinit traspàs de 
ser poble a ser ciutat
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metall en evolució
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2004
Un irònic Pasqual Maremàgnum, interpre-
tat per l’actor Xavier Boada, va inaugurar 
la temporada d’estiu de l’embarcador del 
Ter de Manlleu. Josep Coronas, en nom del 
GDT, va agrair la presència del president.
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1991
Sau va reunir prop de 2.000 persones als 
terrenys de la Campsa de Vic per presenciar 
el darrer concert de la gira Quina nit. Abans 
de Sau, va actuar el grup Steve and The 
Hooligans.

1981
L’Ateneu dels Hostalets de Balenyà es va 
omplir de canalla en l’actuació dels titelles 
Serpentina.



1978 - 2023

L’adjudicació de les 
obres de la plaça de 
Vic afegeix més caliu 
a la polèmica del nucli 
antic. Veïns i botiguers, 
preocupats; a l’Ajunta-
ment, tensió.

L’executiva d’Osona 
de Convergència es 
va quadrar. El presi-
dent, Josep M. Casals, 
amenaçava de dimitir. 
La cúpula del partit no 
els feia cas.

1985
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1978 L’Associació de Veïns del Barri Nou de 
Manlleu va organitzar una vetllada popu-
lar al parc Àngela Roca. A més de diverses 
activitats per als nens i el ball, es va sortejar 
un xai. Era la primera gran activitat organit-
zada per la recentment creada Associació de 
Veïns del Barri Nou.

1998 Sant Pere de Casserres va celebrar les obres 
de restauració amb un aplec en què hi van 
participar esbarts, castellers i gegants. Es va 
fer una jornada de portes obertes durant la 
qual hi van passar unes 3.000 persones.

*

*Finançament de MITSUBISHIASX 130T MHEV MOTION. Preu al comptat 25.990,00€. Preu finançament 21.990,00€. Entrada 5.471,49€. Termini 36 mesos, 1 quota de 177,04€, 34 quotes
de 188,00€, i 1 quota de 14.333,49€. Tipus Deudor Fix 9,50%, T.A.E. 11,73% (La T.A.E., així com la primera quota podran variar lleugerament en funció del dia de la firma del contracte i
de la data de pagament de les quotes). Comissió d’obertura 3,80% 627,70€ comptat. Interessos 4.384,02€, Import total del préstec 16.518,51€, Cost total del préstec 5.011,72€, Import
Total Adeutat 21.530,23€. Preu Total a Terminis 27.001,72€. Sent el dia de contractació 09/04/2023 i primer pagament el 02/05/2023. Oferta vàlida fins al 31/08/2023. Sistema de
amortització francès. Finançament ofert, subjecte a estudi i aprobació per part de Santander Consumer Finance, S.A. Inclosos IVA, transport, Impost de Matriculació** i campanya
comercial. Altres conceptes com Impostos Municipals, preentrega o despeses de matriculació no estan inclosos en aquest preu. **Impost de matriculació calculat al tipus general segons trams
impositius del 0% - 4,75% - 9,75% - 14,75% en funció de les emissions de CO2. Aquests trams impositius poden variar segons la ComunidadAutònoma.
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L’alcalde de Sant Joan, 
Josep Bassaganya, va 
lliurar a l’ambaixador 
de Mèxic 800.000 
pessetes per ajudar a 
pal·liar els danys del 
terratrèmol.

Més de 4.000 persones 
van assistir al concert 
de Lluís Llach al Club 
Patí Vic. Es van sentir 
crits a favor de la inde-
pendència i de Terra 
Lliure.
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2008 En el marc dels actes de celebració dels 75 
anys del col·legi Ildefons Cerdà de Cen-
telles, van treballar com era el passat de 
l’ensenyament franquista: ús obligatori del 
castellà, divisió de les aules entre nens i 
nenes, i càstigs dels professors.

1988 El Grup Bon Preu va comprar aquest edifici 
de Mobles Malla per construir-hi l’actu-
al centre comercial Esclat. Era el primer 
hipermercat de la comarca. S’anunciava 
que hi faria una inversió de mil milions de 
pessetes.

Drogueria Agrobotiga
C. Bellmunt, 12
Pol. Ind. Mas Galí · Gurb
Tel. 93 886 30 58

Magatzem
C. Lleida, 12
Pol. Ind. Mas Galí · Gurb
Tel. 93 889 23 54

Oficines
C. Bellmunt, 12, 1a planta
Pol. Ind. Mas Galí · Gurb
Tel. 93 886 30 58
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2016
Un centenar de veïns de Sant 
Pere de Torelló van respondre a 
la crida de l’Ajuntament per re-
collir prop de 2.000 pneumàtics 
que algú va abocar il·legalment 
en un paratge de la carretera de 
la Vola, a Sant Pere de Torelló.

2001
Treballadors de Puigneró es 
van manifestar a Barcelona per 
protestar contra l’expedient de 
regulació presentat per l’em-
presa. Hi van assistir unes 1.200 
persones i es van entrevistar 
amb el secretari del conseller 
d’Indústria.

www.residenciacantonigros.com

Consulteu les nostres
estades temporals

residència cantonigròs, sl
centre acreditat per la generalitat de catalunya

Professionalitat i eficàcia en un entorn 
familiar.
Contacte directe amb l’esplèndid 
paratge natural del Collsacabra.
Curtes i llargues estades.

ctra. de Vic a olot km 25 · cantonigròs · tel. 93 852 50 35 · info@residenciacantonigros.com
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Bústia

Vic ciutat segura?

Bé, doncs, diria que tot el contrari d’això. Diumen-
ge pels volts de 2/4 de 9 del vespre tornàvem jo, la 
meva parella i la nostra gosseta tot passejant. Fins 
aquí, tot normal. Quan ens disposàvem a travessar 
el pas de vianants venia un noi a tota velocitat, com 
no amb el millor invent del món actual: un patinet 
elèctric. I venia amb tots els extres: sense casc, a 
tota pastilla i contra direcció. Quan el vam veure ja 
estava a dos centímetres de nosaltres, gairebé ens 
atropella. En aquestes li vam donar un toc d’aten-
ció, més que res pel fet d’anar a una velocitat tre-
pidant i a sobre contra direcció. Val a dir que era 
un dels tants repartidors de menjar a domicili que 
volten últimament per Vic. Entenc que els qui con-
tracten el servei dels repartidors també haurien 
de controlar en quines condicions treballen, no? 
Dit això, segueixo que això no ha estat res. El noi, 
tot i demanar perdó de mala manera, es va posar 
a la defensiva i es va treure la bossa que duia amb 
intenció d’agredir-nos. Va fer una trucada, i tenint 
en compte que érem a mig minut de la porta de 
casa no vam tenir temps d’obrir que ja teníem una 
estampida de nanos (menors d’edat) literalment 
a sobre, acorralant-nos. Com a mínim n’hi havia 
40, sense exagerar. Ens van agredir, ens van tirar 
un extintor amb intenció de tocar-nos el cap (per 
sort n’hem sortit molt ben parats, val a dir) i no van 
mostrar cap mena de mirament davant els meus 
crits de desesperació demanant que paressin. De 
debò, aquest és el preu que hem de pagar per donar 
un toc d’alerta a algú que se salta les normes i posa 
la nostra vida i la dels altres en perill? Tot això va 
passar a la zona del carrer Bisbe Morgades, on hi 
ha un niu de delinqüència descontrolada. El mercat 

municipal de nit es converteix en un alberg per als 
sensesostre, mentre que alguns altres s’hi droguen, 
o practiquen sexe, pots triar! No ens oblidem tam-
poc del Vic Jove, i del parc del davant. Zones que 
haurien d’estar tancades, o si més no sota control. 
Només s’hi ajunta jovent amb ganes de delinquir i 
amb cap bona idea. Allò és casa seva, i nosaltres ja 
n’hem pagat les conseqüències. Espero que aquest 
escrit faci pensar i reflexionar a més d’un. 

Carla Relats Vic

La Veu del Poble i la residència 

Per als que no ens coneixeu, La Veu del Poble és una 
agrupació d’electors que neix dels veïns i veïnes de 
Sant Julià de Vilatorta i Vilalleons amb la voluntat 
de forma una llista electoral per a les eleccions mu-
nicipals i oferir una alternativa al poble que vagi 
més enllà dels partits polítics. I és que tenim la 
convicció que una agrupació d’electors és la millor 
manera per representar la identitat de poble i arri-
bar a totes les ideologies per cohesionar el poble i 
treballar pel poble. Un dels temes que ha centrat el 
debat al poble aquesta passada campanya electoral 
és la construcció d’una residència d’avis. Des de La 
Veu hem donat la nostra opinió sobre la residèn-
cia a través de diferents mitjans de comunicació i 
xarxes socials. En concret, vam publicar un vídeo a 
Instagram el 25 de maig en què explicàvem el nos-
tre posicionament. Però malgrat això, sempre hi ha 
algú que considera que el nostre posicionament té 
una argumentació massa llarga o és poc clar; reite-
rem el posicionament. A diferència del que alguns 
partits han posat en boca nostra, La Veu del Poble 

està a favor de la residència. Nosaltres només dema-
nem tenir tota la informació per tirar-la endavant. 
Demanar tota la informació sobre la construcció de 
la residència és una demanda de mínims i va de la 
mà del principi de responsabilitat política; un prin-
cipi que es reconeix també a la llei de transparència, 
accés a la informació pública i bon govern. Aques-
ta llei obliga les administracions públiques, i per 
tant l’Ajuntament, a fer públiques totes les dades i 
informacions de les quals disposen per tal que els 
ciutadans puguin avaluar les actuacions públiques 
i garantir un exercici del poder públic responsable. 
Sempre hem defensat que el projecte de la residèn-
cia s’havia de fer amb responsabilitat i havia de ser 
viable i sostenible en el temps. A dia d’avui ni La Veu 
del Poble ni el poble han vist els estudis econòmics 
necessaris que confirmen que la residència és viable. 
És a aquesta opacitat a la qual ens oposem, no a la 
construcció de la residència. Esperem que el resultat 
de les últimes eleccions canviïn aquest modus ope-
randi, els resultats invoquen els partits a fer pactes. 
Els vots del nostre equip fan possible poder pactar i 
formar govern municipal. Nosaltres ja hem allargat 
la mà a Compromes@s, a qui li hem entregat un xec 
en blanc (en sentit figurat, és clar!) i posat a la seva 
disposició tot l’equip de La Veu. Això és així perquè 
creiem en una política municipal real, sense ambi-
güitats, aquella que s’allunya de pactes a posteriori 
que costen d’entendre. Hem de tenir en compte que  
convocades les eleccions generals al juliol, els pactes 
municipals queden a un segon terme. Ara l’agenda la 
marca una cursa a contrarellotge per aconseguir ali-
ances entre partits que fa anys que dormen separats. 
A La Veu, en canvi, continuem focalitzats en la polí-

(Continua a la pàgina 34)

Els darrers anys s’ha parlat molt 
sobre transformació digital, un 
fenomen que posa el focus en 

l’adopció de noves tecnologies per part de les 
empreses amb l’objectiu d’incorporar-se a l’era 
digital, optimitzant processos interns, ampliant 
canals de relació amb el client, sofisticant la gestió 
de la dada i adaptant la proposta de valor. Alguns 
atribueixen erròniament la causa d’aquest procés 
a la pandèmia global que ens va tancar a casa i que, 
certament, ens va obligar a teletreballar i a digita-
litzar els nostres negocis. No obstant, la irrupció de 
la covid-19 va actuar com a simple catalitzador d’un 
canvi que igualment s’hauria produït més endavant 
i per al qual, potser sense saber-ho, ja estàvem pre-
parats.

Tres anys després encara trobem algunes orga-
nitzacions que aspiren a tornar a la situació ante-
rior com si res no hagués passat. Però la majoria 
comencen a abraçar una transformació tan profun-
da que canviarà per sempre el mercat laboral i els 
models de negoci que coneixem avui dia. Quines 
són, doncs, les principals tendències que acompa-
nyaran en aquest procés?

En primer lloc, la sostenibilitat. Les generacions 
millennial i zeta suposen aproximadament el 50% 
de la població i són, per tant, un gruix important 
dels clients potencials de moltes empreses. Aques-
tes no tenen altra opció que modificar la seva cade-
na de valor i comunicar-la de forma creïble, si volen 
atreure aquests nous clients que valoren el generar 
un impacte positiu en la societat igual o més que 
el preu o la qualitat del producte o servei. Lluny 

d’aquest enfocament quedaran propostes simples 
de responsabilitat social corporativa que puguin 
ser percebudes com a green washing. Tot i que enca-
ra hi ha veus que qüestionen que aquest fet ja s’es-
tigui traslladant a la cistella de la compra de forma 
generalitzada, la tendència sembla imparable. Per 
altra banda, una empresa amb propòsit real també 
serà més atractiva a l’hora d’atraure talent.

En segon lloc, l’empresa liquida. Pot, per exem-
ple, una empresa funcionar sense departaments? 
Aquesta pregunta que fa un temps semblava utò-
pica, avui és una mica més a prop de ser una rea-

litat. Les empreses dissenyen estructures més 
planes, incorporen noves metodologies i marcs 
de treball àgils, els projectes hi són gestionats per 
equips transversals i diversos, i els objectius i la 
gestió pressupostària operen amb cicles més curts. 
D’aquesta manera és possible adaptar-se molt més 
ràpid als canvis, aprofitar al màxim el talent de què 
es disposa i millorar la proposta de valor que s’ofe-
reix al client.

Això ens porta directament a la tercera tendèn-
cia: la gestió del talent líquid. És important no 
reduir aquest concepte a la irrupció del treball en 

remot i a la cerca d’una major conciliació entre la 
vida personal i professional. Gestionar i complir 
les expectatives per captar i mantenir aquest nou 
talent líquid és un dels grans reptes que afronten 
les empreses, i les seves àrees de recursos humans 
específicament. Aquest perfil professional destaca 
per ser versàtil, adaptar-se bé als canvis i disposar 
d’habilitats multidisciplinàries que li permeten 
moure’s amb facilitat entre diferents projectes, 
fet que buscarà de forma proactiva ja que té una 
mentalitat de creixement i aprenentatge continu. 
Conviu malament amb la jerarquia i té una gran 
capacitat d’autonomia i iniciativa. 

En termes més tecnològics no podem passar per 
alt la irrupció de la intel·ligència artificial i del 
machine learning. Quan moltes empreses encara 
estaven explorant les possibilitats que ofereixen  
tecnologies com el blockchain o entorns com el 
metavers, la intel·ligència artificial ha irromput 
amb força. Són moltes avui les aplicacions que les 
empreses tenen al seu abast per treure’n el màxim 
profit: des d’algoritmes que perfilen clients, predi-
uen la seva futura compra o abandonament i cre-
en campanyes automàtiques, fins a sistemes que 
permeten analitzar i digerir centenars d’estudis de 
mercat en un sol document que inclou recomanaci-
ons a dur a terme.

I per últim, l’automatització i personalització de 
campanyes de màrqueting. Avui, el consumidor, 
sigui del sector que sigui, ja no entén ni accepta 
fàcilment rebre propostes de productes i serveis 
genèrics que no encaixin amb les seves necessitats. 
És per aquesta raó que moltes empreses inverteixen 
de forma prioritària en projectes destinats a millo-
rar la generació i gestió de les dades dels clients 
per optimitzar la seva experiència i poder oferir la  
proposta de valor més personalitzada possible. 

Josep Noguer  
 Professor del màster en Màrqueting 

Digital de la UVic

Cinc tendències clau per aquest 2023 
més enllà de la transformació digital

La irrupció de la covid-19 
va actuar com a simple 

catalitzador d’un canvi que 
igualment s’hauria produït 

més endavant i per al qual ja 
estàvem preparats
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tica municipal i a destinar tots els nostres esforços a 
treballar pel nostre poble. 

Montse Sanz, en nom de La Veu del Poble 
Sant Julià de Vilatorta

Els fantasmes sí que existeixen

No són només les persones grans les que tenen pro-
blemes amb els bancs, per això dic que els fantas-
mes sí que existeixen. Qui són? Doncs el centenar 
de cuidadores que treballen en domicilis, en molts 
casos amb jornades maratonianes, i en molts casos 
amb abusos de diferent índole, sense contracte, 
sense nòmina i sense assegurança. I això ens por-
ta als bancs. Per què? Doncs perquè segons ells som 
persones excloses de la societat i per això no podem 
tenir un compte bancari. És realment absurd i con-
tradictori tot el que diuen i fan. És indignant que 
estiguis obligada per necessitat a acceptar aquest 
tipus de feina i després de tot hagis de passar per 
aquesta vergonya. El pitjor no és això. És que tots 
saben el que passa però ningú té la decència de fer 
cap pas al front i posar tal abús sobre la taula. Tots 
callen i lògicament és més fàcil mirar cap a un altre 
costat. M’és igual qui governi el que estic comen-
tant, paraules buides, promeses buides i poc més. I 
així, centenars de dones amb amor i vocació fem un 
treball meravellós, per acabar soles en un racó, aban-
donades i sense ajuda ni protecció d’un sistema que 
deixa molt que desitjar i amb una miserable pensió 
per culpa d’aquest sistema. Senyors polítics, parlin 
menys, no prometin res i posin-se les piles. És hora 
de despertar i complir amb el que diuen i no fan.

Isabel Faya Benítez Centelles

No normalitzar l’absurd

El cas del Vini Jr és un més en el futbol, dins i fora 
d’Europa, que reprodueixen el verí del desamor, 
amb actituds hostils justificades purament i sim-
plement per fets esportius (o antiesportius per 
alguns). El problema més gran d’això, adjacent de 
la nítida omissió per part de les autoritats respon-
sables del futbol espanyol, és la continuïtat cultu-
ral que formen generacions d’aficionats al futbol. 
Ens proposem anar a un esdeveniment futbolístic i 
despleguem el nostre temps directament i indirec-
tament pagant força diners per entrades als estadis 
i en comptes de fer que sigui un moment personal-
ment memorable de suport a l’equip favorit, es tra-
dueix en un descarregament d’odi i falta de gestió 
de la frustració personal. És sabut que el futbol mou 
milers de persones arreu del món i es va demostrar 
un esport que traspassa generacions, però hi ha 
actituds modelades en pensaments retrògrads, com 
aquestes que vam veure fa pocs dies a Mestalla, que 
demostren la necessitat d’una educació social, amb 
la prohibició d’aquesta pràctica als espais públics 
(cosa que ja existeix) amb objectiu al canvi del pen-
sament col·lectiu o que almenys aquests pensaments 
es quedin a les seves cases.

Miguel Morais Vic

Compromís per Calldetenes

Compromís per Calldetenes es va presentar per pri-
mera vegada a unes eleccions el 28 de maig. Ho va 
fer amb un equip de gent transversal, amb edats, rol 
laboral, ideologia i estrat social molt diversos i per 
tant inquietuds i criteris també dispars. De gent fins  
ara inexperta en política i sense cap ambició de fu-
tur en aquest àmbit. En el meu cas vaig tenir l’ho-
nor d’encapçalar la candidatura i coordinar aquest 
equip després d’un temps llarg de reflexió. Ho vaig 
fer motivat per l’escalf dels veïns que m’ho demana-
ven. A aquest equip que vam treballar junts per diag-
nosticar les necessitats, primer, i oferir un programa 
d’actuacions, després, ens uneixen les dues paraules 
del nostre nom: Compromís i Calldetenes. Estimem 
el poble, no tenim més interès que la seva millora i 

el benestar veïnal i estem compromesos a treballar 
per assolir-ho. Ara, amb els resultats a la mà, volem 
donar les gràcies a les 250 persones que ens van vo-
tar. L’escrutini ens confirma que els calldetenencs 
i les calldetenenques volen canvis en la gestió mu-
nicipal i el nostre compromís és tornar la confiança 
dipositada en nosaltres amb aquests vots treballant 
per fer-ho possible. Des del lloc on les negociacions 
postelectorals ens situïn. No ens ocupa ni preocupa 
el repartiment de càrrecs. Ni anys de mandat. El nos-
tre partit és Calldetenes i no obeïm ni ens condici-
onen interessos de partit. Només el de Calldetenes 
i pel seu interès treballarem perque s’apliqui el mà-
xim possible del nostre programa electoral. Volem 
que els veïns puguin tenir un nivell alt de qualitat 
de vida. Que hi puguin treballar, viure i envellir dig-
nament. I volem que la nostra població recuperi els 
actius amb els quals érem referents i que aportaven 
riquesa al municipi i tornar a ser, com érem, una re-
ferència a la comarca i a Catalunya. Ho farem. Gràci-
es, Calldetenes! 

Jaume Mas Coll Calldetenes

Agraïments

La setmana passada vam viure el decés de la nostra 
mare, Mari Romero Muñoz. Són moments en què es 

posa de manifest la professionalitat i el bon saber 
fer dels professionals que ens van acompanyar en 
el desenllaç final. Volem agrair la tasca i el suport 
rebut del personal de la primera planta de l’Hospi-
tal de Campdevànol i molt especialment al Dr. Josep 
M. Cuy, metge geriatre, que en tot moment es va 
posar a la total disposició de la mare i de la família 
per guiar-nos en moments tan difícils. Gràcies.

Família Bueno Romero  Campdevànol

M’agradaria agrair el suport que m’ha ofert en 
moments difícils i en plena pandèmia la meva 
família, els amics i els veïns. Recuperant-me d’una 
malaltia oncològica, vull donar les gràcies a l’equip 
del Consorci Hospitalari de Vic: Juan Andrés Dar-
dano Berriel, Martín Mario Galdín Ferreyra, Maria 
Teresa Planella Rius, Martina Ranz Sánchez, Sil-
via Griñó, Emma, Julio Franc i a la doctora Mercè 
Tordera, del CAP Vic Nord. També a Jamel Meziani 
i al farmacèutic Josep Arumí.

Hamid El Idrissi  Vic

La família Herreros Parra agraeix a la Fundació 
Vilademany de Taradell les atencions rebudes per 
la nostra mare, Virgínia, durant la seva estança. 

Família Herreros Sant Miquel de Balenyà

La terra no es ven

El 28 de març la Comissió Territorial d’Urbanisme 
de la Catalunya Central va publicar definitivament 
el Pla d’Ordenació Urbanística Municipal (POUM) 
de l’Ajuntament de les Masies de Voltregà al Re-
gistre de Planejament Urbanístic de Catalunya. 
La data és curiosa perquè és justament dos mesos 
abans de les municipals (28 de maig d’enguany) i 
coincideix amb el possible termini d’impugnaci-
ons al TSJC. Ontològicament, l’urbanisme és una 
matèria legal opaca i feixuga, però pel contrari és 
una de les pedres angulars de l’ens local, sent-ne 
una competència pròpia (Art. 25.2.a de la LRBRL, 
7/1985). El POUM és l’instrument legal i mínim 
per al desenvolupament urbanístic dels municipis. 
La poca transparència que hi ha envers els ciuta-
dans arreu de Catalunya en aquesta matèria fa 
pensar que precisament és perquè el legislador no 
vol que el poble tingui massa potestat de decisió 
i que qui acabi decidint com distribuir-se el terri-
tori siguin les quatre empreses o promotores po-
tents i l’alcalde o alcaldessa de torn pressionat per 
aquestes. Per què es parla de poca transparència? 
L’Ajuntament durant aquests mesos no ha avisat a 
la pàgina web que s’havia publicat definitivament, 
i generalment no es coneixen els mecanismes ni els 
portals per accedir-hi. L’ètica del disseny en aquests 
casos esdevé imperativa i és una tasca pendent que 
hem d’exigir. En el cas de les Masies de Voltregà, 
aquest cas és evident. En una anàlisi elaborada del 
POUM, concretament a través dels plànols d’orde-
nació i la seva normativa, junt amb el visor SIGPAC 
(Sistema d’Informació Geogràfica de Parcel•les 
Agrícoles), s’ha comprovat quin és el sòl rústic o 
amb aprofitaments agraris que esdevé urbanitza-
ble i els resultats són desoladors: aproximadament 
23,7 ha (equivalent a uns 26 camps de futbol). Per 
exemple, es pot destacar el sector que envolta bona 
part del bosc de la Casa Forta del Despujol, al cos-
tat de l’antiga C-17 (amb una extensió de 5,88 ha), 
el camp que hi ha a l’entrada de Vinyoles (1,82 ha), 
els camps que hi ha al costat de l’entrada de Sant 
Hipòlit i davant la fàbrica de Monells (4,63 ha) 
o l’ampliació del polígon industrial de Torruella 
(1,63 ha), tocant al revolt del riu Ter, entre molts 
d’altres. Però bé, què suposa tot això? Consolida el 
model salvatge neocapitalista: un model de terri-
tori que prioritza la construcció cap enfora el nucli 
urbà i un model de mobilitat centrat en el vehicle 
motor. Consolida el poble dormitori de xalets, amb 
alta despesa energètica i hídrica. Consolida un mo-
del de comerç basat en grans centres comercials 
i buida el petit comerç local. Consolida un incre-
ment demogràfic: si l’any 2022 a les Masies hi ha-
via 3.133 habitants, segons l’Idescat, la dotació feta 

de sòl urbanístic preveu un creixement d’entre 350 
a 400 habitatges, el que suposa un augment (te-
nint en compte la grandària mitjana de la llar, que 
l’Idescat estableix en 2,5) d’entre 875 habitants i 
1.600 habitants (si comptem una mitjana de quatre 
persones per habitatge). És a dir, es passa de 3.113 
habitants a més de 4.700: el que suposa un incre-
ment de la població de més del 51,39%. Consolida 
la destrucció del paisatge que ens envolta i damni-
fica la producció del pagès, que cada cop es veu pri-
vat d’uns recursos que són escassos i essencials per 
a la producció alimentària: la terra i l’aigua. Ara, no 
tot acaba aquí. El passat 15 de setembre, en un ple 
extraordinari, l’Ajuntament va aprovar el POUM 
definitivament. Pocs dies després, el 13 d’octubre, 
s’aprovava per unanimitat la moció “Per una plana 
viva! Pel compliment de la llei dels espais agraris. 
Cap a un planejament urbanístic sostenible”. En el 
quart punt, l’Ajuntament es comprometia a “en-
caminar les polítiques municipals i els nous plans 
d’ordenació urbanística (POUM), en la mesura del 
possible, cap a la preservació dels espais naturals i 
agraris, per no agreujar-ne la fragmentació. Treba-
llarem per adoptar una visió de conjunt territorial, 
bo i entenent que és imprescindible treballar en 
col·laboració amb els altres consistoris. Així ma-
teix, prioritzarem la utilització de tots els espais ja 
construïts, ja sigui per a usos residencials, indus-
trials o comercials, abans que la planificació d’ur-
banització de nous espais. També pel que fa a nous 
projectes d’infraestructures energètiques, priorit-
zarem els espais ja construïts, fent bo el principi 
de cautela, a fi de potenciar la sobirania alimentà-
ria com a repte de país” i a “elaborar un mapa de 
sòls a escala municipal, que tingui com a finalitat 
la identificació dels espais d’alt valor agrari i l’es-
tabliment d’un sistema d’informació, catalogació 
i monitorització d’aquests espais”. Les mocions 
tenen un valor declaratiu de l’opinió de l’Ajunta-
ment. Ara, és d’un cinisme significatiu aprovar uns 
dies abans un POUM que era el contrari del que 
buscava l’aprovació de la moció de la plataforma 
Per Una Plana Viva! De què serveix una declaració 
d’intencions, entesa com un compromís ètic i polí-
tic, si després no es compleix? De res, està clar. I em 
demano: qui ha demanat als veïns i veïnes de les 
Masies de Voltregà si volien que el seu poble crei-
xés un 50%? Quins són els objectius que motiven 
aquesta reconsideració dels sòls? Qui ha informat 
de les seves conseqüències? Ningú. I ningú ha de 
tenir la llibertat d’imposar unidireccionalment el 
nostre futur ni el del territori pels interessos d’uns 
pocs. No ho permetrem.

Gerard Serrat Panadero, Per Una Plana Viva 
Les Masies de Voltregà 

(Ve de la pàgina 33)
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El Consell Empresarial vol créixer 
en socis per ser “més útils i visibles”

Ha celebrat el sopar anual coincidint amb el 25è aniversari i la nova presidència de Gemma Vivet

Gemma Vivet, presidenta del Consell Empresarial d’Osona, dirigint-se als assistents al sopar anual

Viladrau

EL 9 NOU

La nova presidenta del Con-
sell Empresarial d’Osona, 
Gemma Vivet, directora 
general del Grup Gepork, 
s’ha estrenat presidint el 
sopar anual del Consell, 
que va reunir més de 150 
persones al restaurant Mas 
d’Osor de Viladrau. Entre 
els assistents hi havia Josep 
Sánchez Llibre, president 
de Foment del Treball, i Pau 
Relat, president del Consell 
d’Administració de Fira de 
Barcelona i conseller delegat 
de Mat Investment Holding, 
que va oferir una ponència 
sobre la importància dels 
vincles entre els mons públic 
i privat. 

El sopar coincidia amb el 
25è aniversari de l’entitat i 
va comptar amb un reconei-
xement a la feina feta per 
Lurdes Baulenas, presidenta 
durant la darrera dècada. 
“Amb el seu estil de lideratge 
discret però extremadament 

eficaç, ha pilotat el Consell 
en un període molt complex 
i ple d’incerteses derivades 
de crisis d’abast global”, va 
dir Vivet de Baulenas, durant 
un discurs en què tampoc va 
oblidar l’impuls que va donar 

a l’entitat el seu fundador 
i president d’honor, Joan 
Rovira.

Durant el seu discurs, 
Vivet va avançar els reptes 
principals de la junta que 
presideix: ampliar el nombre 

d’empreses associades al 
Consell, la creació de quatre 
nous clubs dins l’organitza-
ció, posar el focus en el sec-
tor agroramader i alimentari 
o potenciar la presència i 
capacitat d’influència de la 

dona en el món empresarial.
“Estic convençuda que no 

decebrem les expectatives de 
cap empresari o empresària 
que faci el pas d’incorporar-
se al Consell. Ens avala una 
trajectòria de 25 anys creant 
valor a la nostra comarca”, 
deia Vivet, que va definir el 
pla estratègic d’“ambiciós” 
perquè ha de projectar “el 
Consell per a la propera dèca-
da”. “No es tracta de ser-hi 
per figurar, sinó per generar 
valor, per compartir experi-
ències, socialitzar els conei-
xements, construir plegats 
un teixit empresarial millor, 
més competitiu, més sensible 
als desafiaments socials i, 
en definitiva, més preparat 
per fer front als reptes de 
present i de futur”, afegia 
Vivet, que assegurava que 
“necessitem fer la taca d’oli 
d’empreses que participen 
activament de les activitats 
del Consell per fer-nos més 
visibles i més útils”. 

Els quatre nous clubs que 
volen crear, el financer, el de 
la sostenibilitat, el de petits 
emprenedors i autònoms i el 
d’empresa familiar, s’afegei-
xen als de recursos humans i 
el Fem Empresa. No descar-
ten crear-ne un setè dedicat 
a la tecnologia “en el qual es 
parli de temes nuclears com 
ara la ciberseguretat i l’im-
pacte de la intel·ligència arti-
ficial sobre les empreses”.
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Oriol Homs desenvolupant el seu discurs a la sala d’actes del Museu del Ter de Manlleu dimecres passat

Manlleu

David Jofre

Cada vegada amb més 
freqüència les empreses 
busquen millorar la seva 
competitivitat aplicant 
mesures que afavoreixin les 
condicions dels seus treballa-
dors per tal de millorar el seu 
estat d’ànim i, per tant, la 
productivitat del negoci. Des 
de l’any passat, l’Oficina de 
Promoció Econòmica (OPE) 
de l’Ajuntament de Manlleu 
està fent una feina d’anàlisi 
per conèixer la realitat del 
mercat de treball proper 
quant a les condicions de 
treball i la qualitat de l’ocu-
pació.

Aquest va ser el tema prin-
cipal de l’acte que es va fer 
aquest dimecres al Museu 
del Ter de Manlleu, on es 
van reunir unes 70 empreses 
per escoltar les opinions dels 
ponents, persones expertes 
en la matèria, sobre la quali-
tat de l’ocupació a Catalunya. 

En primer lloc, i després 

de la presentació de l’acte 
per part de la moderadora, 
la periodista Eva Torrents, 
i que Betlem Parés (respon-
sable de l’Àrea de Serveis a 
les Persones i Promoció Eco-
nòmica de Manlleu) donés 
la benvinguda als assistents, 
la trobada va començar amb 
el parlament d’Oriol Homs, 
sociòleg i expert en àmbit 
laboral i polítiques socials.

Homs va destacar, després 
d’explicar els resultats de 
l’anàlisi de l’OPE, que “no 
crec que el ChatGTP ens 
acabi traient la feina”, però 
sí que propiciarà que hi hagi 
canvis tecnològics i demo-
gràfics que ens acabaran fent 
variar la relació entre les per-
sones i el treball, com també 
que “estem en un procés 
de transició d’una societat 
industrial”. A continuació, 
va esmentar tres punts clau 
sobre la temàtica de l’acte, 
que van resultar ser saber 
construir una nova forma 
d’organitzar empreses amb el 
treball, aconseguir trobar mà 

d’obra formant persones per 
obtenir gent qualificada i, 
per part de l’empresa, mante-
nir actualitzat el treballador. 

Posteriorment, Torrents 
va presentar sis empresaris 
i empresàries de Manlleu i 
Osona, que van explicar com 
han aconseguit implementar 
les mesures per millorar la 
qualitat de l’ocupació en el 
seu negoci. En concret, van 
intervenir Eva Marín (Pras-
Farma), Cesc Colom (carnis-
seria Colom Vila), Laia de 
Josep (Grup Gepork), Carlota 

Serrabassa (Javajan), Dani 
Generó (Quiràlia) i Cristina 
Casanova (Gràfiques Man-
lleu).

Cadascú d’ells va explicar 
la seva experiència i com ha 
aconseguit potenciar la capa-
citat dels treballadors per 
obtenir més beneficis i satis-
facció en el negoci. Algunes 
mesures que van sortir a la 
llum van ser, principalment, 
la formació especialitzada, 
oferir la possibilitat als tre-
balladors de fer horaris fle-
xibles o buscar la fidelització 

de l’empleat. 
També van explicar-ne d’al-

tres més concretes, com per 
exemple el Grup Gepork, que 
porta a terme el Programa de 
Benestar Integral (PBI). “Té 
la finalitat de tenir les perso-
nes contentes i productives”, 
remarcava De Josep, la seva 
representant. Totes les millo-
res que han implementat les 
han portat a terme gràcies 
a l’ajuda d’Elisabet Freixa, 
consultora i experta en pro-
cessos de desenvolupament 
organitzacional. 

Debat sobre la qualitat de l’ocupació a Manlleu

Eines per potenciar 
les capacitats dels 
treballadors
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“El meu pare diu que no,  
però ha sigut molt exigent 
amb mi. I jo també ho soc”
Entrevista a Anna Font, directora comercial del Grup Bon Preu
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Anna Font, directora comercial del Grup Bon Preu, a la secció de fruita d’una de les 200 botigues  que té l’empresa a tot el principat

Les Masies de Voltregà

Isaac Moreno

Anna Font i Tanyà (Torelló, 
1981), llicenciada en Psico-
logia –àmbit en el qual va 
treballar en recerca i va fer 
dos màsters, a més d’un tercer 
MBA–, és la directora comer-
cial del Grup Bon Preu. La 
companyia familiar fundada 
l’any 1978 va superar l’any 
passat, per primera vegada, 
els 2.000 milions d’euros 
de facturació (2.075 per ser 
exactes). Compta amb una 
xarxa de 200 botigues i 60 
gasolineres i més recentment 
han començat a comercialitzar 
energia. La venda on line és 
una de les àrees que ha impul-
sat Anna Font, que participa al 
cicle d’entrevistes Fem DEO. 

En una entrevista, Joan 
Font, president del Grup 
Bon Preu, deia que vostè 
va començar treballant als 
estius de caixera als super-
mercats. Què en va aprendre?

No és un cas únic. Treballar 
als estius en un supermercat 
ho fa molta gent. A mi què 
em va aportar? Era molt jove 
i, per tant, descobrir una mica 
el món més enllà de l’insti-
tut i el teu grup d’amics. I 
descobrir la vida laboral real 
de molta gent, que no és poc. 
Després vaig anar estudiant i 
treballant, estius i festius, si 
calia, també fora del grup. En 
acabar la carrera, vaig comen-
çar a treballar i fer un màster 
alhora. Treballava a l’entorn 
de la universitat, fent recerca, 
i m’agradava molt. 

Aleshores tenia clar que el 
seu destí final seria la direc-
ció de l’empresa?

Sincerament, seria viure en 
un altre planeta pensar que 
no tens res a veure amb l’em-
presa, però tot podia ser. La 
feina de recerca en psicologia 
m’agradava molt i crec que la 
feia força bé. Però sí que en 
un moment determinat vaig 
veure les costures d’això, que 
era com molt teòric, i vaig 
arribar a la conclusió que hi 
havia una altra cosa. No hi 
havia pressió, però l’entorn 
m’hi portava. I vaig fer el can-
vi, que no va ser traumàtic, ni 
obligat, i ara estic contenta. 
Crec que m’està anant força 
bé.

I quines feines comença a 
fer en el moment de tornar a 
Bon Preu?

Vaig passar per diverses 
botigues, bastant temps, uns 

dos anys, i vaig aprendre molt. 
Havia estat també al departa-
ment de persones. I quan es 
va començar a parlar del tema 
on line, jo ja ho havia treballat 
a nivell teòric per als màsters 
i qui ho portava en aquell 
moment em va demanar que 
l’ajudés. Va ser el moment 
de venir cap aquí. Al final 
les coses han de sortir d’una 
manera natural.

A Joan Font li hem sentit 
explicar que ve d’una família 
de bacallaners, que tenien 
parada al mercat i que aquest 
és l’inici de Bon Preu. Qui-
nes qualitats creu vostè que 
hereta del pare?

Hi ha coses que els pares 
transmeten als fills de forma 
natural. Per exemple, el meu 
pare diu que no però ell ha 
sigut un pare exigent. Amb 
mi ha estat molt exigent i 
aleshores jo soc molt exigent 
amb mi mateixa i tendeixo a 
ser-ho amb l’altra gent. Això, 
una. Ser responsable. Tampoc 
és només el meu pare, òbvi-
ament, també hi ha la meva 
mare, l’escola, els escoltes… 
Ser responsable de les coses 
que fas i les que no fas i també 
una certa necessitat de treba-
llar. Això ho veus i és normal 
que la gent treballi moltes 
hores… Jo, mai, ni quan treba-
llava a fora, no acabava la fei-
na i marxava. La feina sempre 
marxava amb mi. 

Quina mirada o valors creu 
que aporta a l’empresa, com 
a persona i com a dona?

No sé si existeix un liderat-
ge femení. El que sí que penso 
és que per ser jove, per ser jo, 
per ser psicòleg, dona, o pel 
que sigui, hi ha una mirada 
més, al comitè de direcció i a 
fora, de ser més respectuosa 
en certes coses, que potser 
abans o altres perfils no ho 
són tant. Ser més escrupolosa 
amb segons què, coses que 
no es poden tolerar i no em 
caben al cap, a nivell de tracte 
amb les persones. Potser soc 
més suau amb les formes, 
que no vol dir res més, però 
amb les formes sí i són impor-
tants… També és veritat que 
potser, per haver estat en 
minoria, ets més empàtica o 
més sensible a certes situaci-
ons, gestos o paraules que els 
homes blancs i heterosexuals 
no veuen.

Què és el que més li ha 
xocat pel fet de ser dona en el 
món empresarial?

Hi ha una cosa que té la seva 

part bona, però… Que et donin 
consells sense que els hagis 
demanat. Sempre són homes, 
els que fan això. Que està bé, 
perquè escolto i potser alguna 
cosa va bé, però jo no ho he 
demanat. Per ser jove, per ser 
més o menys propera, o per 
ser dona, no ho sé, però això 
sí que passa. I llavors, també, 
gestos… però no sé si és per 
ser dona o per què, perquè 
també és cert que quan saben 
el cognom i el càrrec automà-
ticament això desapareix. Però 
si no, igual ni et miren i miren 
l’home que va amb tu. Això 
passa. 

S’imagina Bon Preu sense 
Joan Font? 

És molt difícil imaginar-se 
Bon Preu sense Joan Font i 
també imaginar-se Joan Font 
sense Bon Preu. Però la vida 
és com és i això no durarà 
sempre. Crec que estem en 
una bona situació per poder 
afrontar les coses que vagin 
passant. I això no recau sobre 
una persona, recau sobre tota 

l’estructura. Perquè això no va 
de persones i cada cop hi anirà 
menys. Va sobre equips i sobre 
responsabilitats compartides. 
Tothom s’ha d’anar fent més 
autònom, més responsable i 
ha d’anar creixent. I en això hi 
estem nosaltres i moltes com-
panyies.

Vostè és la directora 
comercial del Grup Bon Preu, 
que al final vol dir gestionar 
tota l’organització de les ven-
des. Quina és l’estratègia per 
ser competitius?

Jo vaig entrar en una estruc-
tura que tenia els seus reptes, 
però que ja anava bé i això 
és un escenari. En una altra 
situació, potser el meu discurs 
i la meva experiència seria 
diferent. Nosaltres ens devem 

als clients i, com sempre 
diem, el que passi i preocupi 
als clients ens preocupa a 
nosaltres. I això vol dir des de 
la llengua, fins a la qualitat 
del producte, el proveïdor… 
Tot ho tenim en compte. És 
una complexitat gestionar-ho 
perquè és més fàcil treballar 
amb els quatre grans palets 
de productes convencionals, 
però no és el nostre model. El 
preu és ara mateix un element 
clau i nosaltres som i hem de 
ser tan barats en productes 
comparables com el més barat 
dels nostres competidors, sen-
se concessions. I ho som. Però 
també tenim altres productes, 
sobretot amb el producte 
fresc, de més qualitat. I també 
tenim més assortiment de 
producte i, per tant, un client 
que vingui als nostres establi-
ments pot triar més coses, pot 
gastar més, que en un altre 
lloc.  

Li ha tocat també abande-
rar la posada en marxa de la 
venda on line. 

Sí. Aquest any hem facturat 
46 milions. Tot i que encara 
és poc percentatge de ven-
des (2%-3% de la facturació 
total), ha d’anar creixent.

Com s’organitza?
Ara estem cobrint bona part 

del territori, les comarques 
més poblades. Ens falta enca-
ra Lleida, el Segrià i tota la 
zona del Camp de Tarragona, 
perquè només tenim un Clica 
i recull a Reus. Tenim dues 
potes. Una és el servei a domi-
cili i l’altra és el Clica i recull, 
que és quan el client compra 
per internet i s’ho ve a buscar.  

Està previst créixer en loca-
litats amb el servei a domici-

li? Aquí a Osona només està 
actiu en cinc.

L’última milla és molt com-
plicada a nivell de rendibilitat. 
I no és que no vulguem anar 
a totes les poblacions, ho hem 
de fer si hi ha les condicions. 
Per això donem l’opció del Cli-
ca i recull, que dona resposta 
a molts llocs. Estem molt con-
tents perquè estem creixent 
molt en aquest mercat, sobre-
tot als vallesos, Barcelona, el 
Baix Llobregat… Fem clients 
nous, que si ens haguéssim 
d’esperar a tenir una botiga 
passarien dècades.

Couen el peix en alguns 
establiments, elaboren sus-
hi... Van adaptant-se a noves 
demandes de consum. També 
han obert el primer servei de 
rostisseria a Terrassa. Funci-
ona bé? N’obriran més?

No hi ha res fàcil. I les ros-
tisseries són difícils. Terrassa 
està arrencant, estem apre-
nent què interessa al client, 
què no, a quins preus, quines 
racions, cada quan hem de 
canviar els plats, etc. Però 
mentre anem fent això se’ns 
acudeixen altres coses que 
podem anar implantant. I, per 
exemple, de la rostisseria n’ha 
sortit els pollastres a l’ast, que 
ara s’han començat a vendre a 
diversos establiments. No és 
tan complicat, té bona venda i 
al client li agrada.

Han presentat la segona 
ciutat logística a Montblanc. 
Més enllà de l’abastiment a 
Lleida i les comarques del 
sud, també és un posiciona-
ment per sortir del principat?

Montblanc tindrà prou 
feina amb Lleida, Tarragona, 
l’Ebre, el Penedès... Tenim 

“Deixar enrere 
la psicologia i 

tornar a Bon Preu 
no va ser obligat 

ni traumàtic”

“Em xoca quan 
em donen consells 

sense haver-los 
demanat. Sempre 

són homes”

Divendres, 9 de juny de 202336 Entrevista Fem DEO
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Anna Font, directora comercial del Grup Bon Preu, a la secció de fruita d’una de les 200 botigues  que té l’empresa a tot el principat

Balenyà, que ens va molt bé, 
però tenir un altre centre més 
a prop d’aquest territori, on 
tenim camp per córrer, és una 

bona inversió.
Quines altres inversions 

tenen previstes?
Invertim molt en botigues. 

Superem els 100 milions 
d’inversió aquest any i en els 
últims nou anys portem mil 
milions invertits en botigues. 
Ara recuperem una mica 
d’embranzida, després de la 
pandèmia, i hem obert un 
hipermercat a Sabadell; reo-
brirem Tremp, el 15 de juny; a 
Barcelona obrirem un super-
mercat a l’estiu; a Lleida tam-
bé obrirem un Esclat gran des-
prés de l’estiu; Tona, esperem 
que aquest any sigui el bo; 
obrirem una benzinera a Sant 
Celoni, on també ampliem 
l’hipermercat; i diverses boti-
gues que anem recuperant.

Al sector de la distribució, 
els acusen de perjudicar el 
petit comerç. Hi ha marge 
per a la convivència?

Sí. Nosaltres estem en 
poblacions on hi ha petit 
comerç i ells fan la seva acti-
vitat, nosaltres la nostra i 
fins i tot estem en mercats 
municipals, on convivim. I al 
final, l’experiència diu que és 
bo per a les dues parts. Ara 
bé, tothom ha de saber amb 
què s’ha de centrar i on ha de 
posar els esforços. S’ha d’exe-
cutar bé i si es fa així, no hi ha 
problemes. 

Quina relació tenen amb 
els petits productors? Veiem 
que n’hi ha que volen ser al 
seu lineal, però també els 
sentim dir que els collen 
molt amb els marges.

Nosaltres estem molt con-

tents de tenir-los i els que 
estan amb nosaltres també 
estan molt contents de ser-
hi. Això té beneficis per a les 
dues parts. Entenc que per a 
un petit productor, estar al 
lineal d’unes botigues per on 
passen tantíssims clients és 
rellevant. Tenim 1.500 petits 
proveïdors, tots hi són perquè 
creuen que és bo per a ells i 
tenim peticions de més.

Perquè, quantes referènci-

es té el grup ara mateix?
Depèn. L’on line, que el 

tinc més al cap, en té 12.000. 
Tenim supermercats que en 
tenen 20.000 i d’altres de 
25.000. Depèn de la botiga 
hi ha uns assortiments o uns 
altres i els petits productors 
tenen una quota important. 

Precisament fa poques 
setmanes que han aplicat 
un codi de bones pràctiques 
també per als proveïdors.

Això sí que és important. 
Que les coses es facin d’una 
determinada manera, que 
tothom sigui responsable que 
es faci bé, que les persones es 

tractin d’una certa manera, 
tenir uns certs llocs de tre-
ball... és important i és clau. 
I això també fa que nosal-
tres, la direcció i els caps de 
departament, haguem de fer 
les coses d’una certa manera, 
unes determinades pràcti-
ques, motivar, comunicar, fer 
participar a l’equip, i això no 
sé si és femení o masculí però 
és clau. El talent, com es fa 
créixer la gent. 

Com es treballa aquesta 
part?

Ens hi dediquem molt. Es 
treballen els equips i la comu-
nicació. Es fan plans de desen-
volupament, valoracions peri-
òdiques, en format conversa, 
per veure on està cadascú, què 
troben a faltar, o a qui podem 
estirar. Fem la convenció 
interna i més de 86.000 hores 
formatives l’any en diversos 
formats.

Aquesta convenció interna 
és anual?

Sí. La veritat és que l’am-
bient és molt de festa, però 
s’hi va a treballar i la gent 
surt molt motivada. Però això 
no és el treball d’un dia. Les 
persones que porten més d’un 
cert període a l’empresa tenen 
una entrevista personal, on 
queda registrat en què han de 
millorar, què fan molt bé, què 
necessiten, es marquen uns 
plans d’acció i l’any següent 
es valora si s’ha avançat o no. I 
així anem fent planter.

“Hem de ser tan  
barats com la 
competència 
en productes 
comparables”

primavera
CambraRefresca

les teves
idees DIJOUS

15 JUNY
19.00 H

SALA SERT
EDIFICI EL SUCRE
PLAÇA 1 D’OCTUBRE - VIC

CAMBRA DE COMERÇ DE BARCELONA D’OSONA
C/ Historiador Ramon d’Abadal i de Vinyals 5
08500 Vic 934 169 300 (ext. 1038)

Alex Saiz
Fundador i CEO

de MONEI

Xavier Herrero
Manager Operations
Groups a Caixabank

Miguel A. Fernández
 Ordóñez

Exgovernador del Banc d’Espanya

L’EURO DIGITAL

La globalització està impactant la nostra manera d’entendre el món en tots
els sentits. Reunim diferents punts de vista per traçar un escenari on

Volem que sigui una trobada participativa, que generi un debat fresc i directe.

No t’ho pensis,

Inscriu-t’hi

Empreses col·laboradores:
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El Premi Especial Osona se l’enduen aquest any 
dues granges del Solsonès i una del Bages
Vic Les futures regulacions sobre el sector porcí, en el marc de 
l’estratègia europea “Del camp a la taula”, van centrar dimarts el 
debat sobre els reptes de futur que es va fer en el marc del Pre-
mi Especial Osona-Banc Sabadell, que reconeix la feina feta a les 
granges. Miguel Ángel Higuera, director d’Anprogapor, va aler-
tar que algunes mesures poden repercutir en una menor pro-
ducció i va alertar el que això pot suposar, a efectes de qualitat 
alimentària, perquè se’n beneficiarien els productors asiàtics o 
sud-americans on la regulació és més laxa. La bioseguretat, per 
abordar reptes com la pesta porcina africana (PPA), incontro-
lada a Itàlia, i amb salts que costen d’explicar a diferents punts 
del país, segons Beatriz Muñoz, subdirectora general de sanitat 
i higiene animal i traçabilitat, també es va posar sobre la taula. 
En la setena edició dels premis es va reconèixer les granges Pla 
de Clarà (engreix) i Marbà (transició), totes dues del Solsonès, 
i els Olivers (reproductores), del Bages. El territori convidat era 
la Garrotxa i la granja premiada, Mas Blanch.
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130 persones a la Jornada Growth de la UVic

Vic Empresaris, emprenedors, directors de recursos humans 
i altres representants d’empreses d’Osona i el Bages van 
participar aquest dimarts en la primera edició de la jornada 
Growth de la UVic-UCC. Es tractava d’un esdeveniment for-
matiu i experiencial per al creixement humà i transversal de 
les empreses, organitzat per l’Escola de Postgrau de la UVic, 
amb la col·laboració de la d’UManresa, que va reunir prop de 
130 persones al Paranimf de la Universitat. Durant tot el matí 
es van succeir quatre ponències dels experts en tecnologia, 
talent i lideratge Òscar Garcia Pañella, Mercè Tell, Helena 
Torras i Jared Gil, així com dinàmiques d’equip conduïdes pel 
grup de creadors i agents del canvi Random Happiness. La 
voluntat del programa era oferir als assistents un espai per 
entendre com el creixement transversal de les empreses s’ex-
perimenta a través de la incorporació de noves tendències, i 
identificar aquelles que ara mateix estan en l’ordre del dia: la 
formació i retenció del talent, la gestió humana de l’empresa, 
la innovació o les accions disruptives.

Fernández Ordóñez oferirà 
una ponència dijous a Vic

Vic

EL 9 NOU

L’exgovernador del Banc 
d’Espanya Miguel Ángel Fer-
nández Ordóñez participarà 
el proper dijous al Primavera 
Cambra d’Osona, la primera 
edició d’una trobada estival 
que abordarà el debat sobre 
l’euro digital i els diners i 
bancs del futur. Fernández 

Ordóñez compartirà taula 
amb el vigatà Àlex Saiz, 
fundador i CEO de Monei, 
a qui la Cambra d’Osona ha 
reconegut aquest any amb 
el Premi a la Innovació i el 
Talent, i Xavier Herrero, 
manager operations groups 
a CaixaBank. L’acte es farà 
dijous, a les 7 de la tarda, a 
la Sala Sert de l’edifici del 
Sucre de Vic.

Valls, Soldevila i Carol, a la llista 
independentista de la Cambra

Vic

EL 9 NOU

L’ANC tornarà a donar 
suport a la candidatura inde-
pendentista Eines de País, 
Un Pas Més per escollir 52 
vocalies (fa quatre anys eren 
40) de la Cambra de Comerç 
de Barcelona. La llista l’en-
capçala l’actual presidenta de 
la Cambra, Mònica Roca, i a 

la candidatura hi ha Carles 
Valls, de Balenyà, i Guillem 
Soldevila i Marc Carol, de 
Vic. També en forma part 
Montse Soler, de Sant Martí 
d’Albars, al Lluçanès, i Anna 
Soler-Pont, de Castellterçol. 
Entre els candidats també hi 
ha l’exconseller i exdirigent 
d’ERC Joan Puigcercós. La 
candidatura es va presentar 
aquest dimecres a Barcelona.

L’atur creix un 2,6% 
respecte a fa un any
Vic L’atur registrat s’ha tan-
cat el mes de maig a Osona 
en els 6.961 desocupats, 
una dada que creix un 2,6% 
respecte a fa un any i en 52 
persones respecte a l’abril. 
La taxa d’atur provisional, 
segons les dades de l’Obser-
vatori Socioeconòmic d’Oso-
na, està al 8,42%. Al Ripollès, 
en canvi, els 809 desocupats 
del maig suposen un descens 
de 35 persones respecte a 
l’abril. I al Moianès la dada 
es manté en 548 persones.

Llotja de Bellpuig (5-6-23)

CONILL: 2,53 (=)
POLLASTRE VIU: 1,52 (=) – 1,49 (=)
POLLASTRE SACRIFICAT: 2,89 (=) – 2,54 (=) 
OUS: xl: 2,35 - l: 2,12 - m: 1,93 - s: 1,52
GALLINA LLEUGERA: 0,06-0,08 (=) 

GALLINA SEMIPESADA: 0,40 / 0,41 / 0,42 (=)
GALLINA PESADA: 0,39 (=)
GALL VIU: 0,03 (=)
ESTRUÇ: s.c.

Llotja de Vic (2-6-23) 

PORC: 2,700 / 2,712 (=)
GARRINS RAÇA: recollida: 29 / 31 (-2)
PARTIDA GRAN: 102,50 / 104 (-2)
ANOLLS (des de 351 kg): 5,50 / 5,34 / 5,11/ 4,82 (=)
VEDELLS (fins a 350 kg): 5,55 / 5,35 / 5,16 / 4,94 (=)

FRISONS (+ de 211 kg): 5,16 / 5,08 / 3,82 (=)
FRISONS (fins a 210 kg): 5,00 / 4,90 / 3,40 (=)
VEDELLA (261/300 kg): 5,57 / 5,43 / 5,26 / 4,89 / 4,23 (=)
VEDELLA (221/260 kg): 5,63 / 5,47 / 5,30 / 4,98 / 4,22 (=)
VEDELLA (180/220 kg): 5,68 / 5,48 / 5,31 / 5,01 / 4,24 (=)
VACA: 4,35 / 4,15 / 3,95 / 3,20 / 2,65 / 2,45 (=)
FRISÓ: 85 / 135 (=) 
ENCREUAT: 145 / 260 (=)
TÒFONA D’ESTIU (€/Kg): 42 (=)

 Mercolleida (1-6-23)

PORC VIU selecte: 2,037 (=) 
GARRÍ 20 kg: 84,50 (-2) 
XAI (23 a 25 kg): 3,77 (-0,15) 
XAI (25 a 28 kg): 3,87 (=) 
OVELLA DE VIDA: 75/u (=)
BLAT PINSO: 259 (-4)
BLAT PA: 269 (-3) 

MORESC: 252 (-6)

ORDI LLEIDA: 240 (-15)   

COLZA: 390 (-5)

Llotja de Barcelona (6-6-23)

GARROFA: 345/t (=)
GARROFA FARINA: 340/t (=)
SOJA PAÍS: 490/t (+6)
MORESC UE: 256/t (–2)
BLAT: 270/t (+8)
ORDI PAÍS: 254 (+6)
FARINA DE PEIX: 1.530/t (=)
GIRA-SOL: 270 (–5)
MILL: 650/t (=)
COLZA: 360/t (–5)
SORGO: s.c.
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Civil, a partir d’un llibret 
de Pol Blancafort. Ara fa 
dos anys, Bardolet parlava 
d’ajudar “a crear consciència 
col·lectiva d’un episodi de la 
nostra història que sembla 
que haguem oblidat massa 
de pressa”. Posa l’accent en 
el “component tràgic” de fets 
com la marxa dels soldats, la 
separació de les famílies, o 
el dolor femení, “que sembla 
que quedi més amagat en 
una guerra”. Però amb un 
missatge “d’amor i de vida” 
al final, perquè Ferides vol 
ser “una oda a la llibertat”. 
Musicalment, ha retallat 
algun fragment en una feina 
“de compressió”. 

Amb la nova versió, Feri-
des està a punt per sortir a 
recórrer altres escenaris. 
De moment, ja està previst 
representar-la a Barcelona el 
dia 8 de setembre, al Casino 
l’Aliança del Poblenou, i més 
endavant es farà al Teatre 
Cirvianum. Per ajudar a la 
representació de Barcelona, 
s’ha obert també una campa-
nya de micromecenatge. I és 
que Bardolet recorda que tot 
això s’està fent “sense ajuts 
públics”. 
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Jofre Bardolet reestrena en 
petit format l’òpera ‘Ferides’

Es podrà veure a Vic aquest diumenge, en l’inici d’una nova edició de Clàssica Jove

Una estrena en plena pandèmia
Vic L’estrena de Ferides, l’estiu de 2021, es 
va produir encara en plena pandèmia, amb 
assajos en què calia respectar normes de 
prevenció i esperant que cap dels principals 
implicats no es contagiés de covid. Tot va 

funcionar correctament, i el dia 18 de juliol 
(una data significativa, perquè va ser la de la 
sublevació feixista i inici de la Guerra Civil) 
s’estrenava a la sala Ramon Montanyà de 
L’Atlàntida. Ja en aquell moment Jofre Bar-
dolet en preparava la versió reduïda. 
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Vic

Jordi Vilarrodà

Des que va estrenar l’òpera 
Ferides a L’Atlàntida, ara fa 
dos anys aproximadament, 
l’objectiu de Jofre Bardolet 
era tornar-a representar. “Ho 
teníem al cap des d’aquella 
mateixa nit, amb l’emoció i 
la bona rebuda que va tenir.” 
El jove compositor i director 
d’orquestra de Vic ho farà 
realitat aquest diumenge, 
també a L’Atlàntida, i en 
una versió adaptada a petit 
format que permetrà que 
l’espectacle pugui fer gira. 
Marcarà també l’inici del 
cicle Clàssica Jove d’enguany, 
que s’allargarà fins al 21 de 
juliol. 

La reducció principal es 
notarà en els músics: si en 
la versió original era una 
orquestra clàssica de més 
d’una trentena, ara serà un 
ensemble d’11 instrumentis-
tes (quartet de corda, quin-
tet de vent-fusta, trompa 
i trompeta). “Aquí tothom 
és solista, i el resultat 
m’agrada encara més”, diu 
Bardolet. Tampoc comptarà 
amb l’Orfeó Vigatà i la Coral 
Canigó sinó amb una forma-
ció més petita i també jove, 
el Noctes Cor de Cambra, de 
Barcelona, dirigit per l’oso-
nenca Maria Mauri. “Un 
dels pilars del projecte Feri-
des és també donar suport 
a músics emergents, de la 
meva generació.” Les veus 
solistes seran les de Judit 
Muñoz, Joan Mas, Marina 
Torra, Joan Garcia Gomà, 
Ainhoa Aguilar i Lluís Ver-
gés, la major part dels quals 
van ser també a la primera 
estrena. 

Ferides situa el seu argu-
ment en l’època de la Guerra 

Ferides. L’Atlàntida, Vic. 
Diumenge, 11 de juny de 
2023, 7 tarda. 

Concerts i màster
Jofre Bardolet (Vic, 1999) 
compaginarà les represen-
tacions de Ferides amb un 
màster de direcció del Royal 
Conservatoire d’Anvers 
(Bèlgica) el curs vinent. 
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Pep Sala i Raynald 
Colom obren a les 
Masies de Voltregà  
el Música a l’Era
Les Masies de Voltregà Pep 
Sala i Raynald Colom, que 
enguany comparteixen el 
projecte musical Sospitosos 
habituals, actuaran aquest 
divendres en l’inici de 
Música a l’Era, un cicle de 
nova creació impulsat des 
dels Serveis Territorials 
de Cultura de la Catalunya 
Central. La programació, de 
tres concerts, vol vincular 
la música amb el patrimoni 
arquitectònic. Sala i Colom 
actuaran a la casa forta 
d’El Despujol, seu de 
l’Ajuntament de les Masies 
de Voltregà. L’entrada és 
lliure. Els següents concerts 
del cicle es faran al Bages, 
el dia 16 de juny al Mas 
Verdaguer d’Avinyó i el dia 
30 de juny a la masia de Can 
Font de Marganell, amb les 
actuacions d’Alba i Santi 
Careta i Rubbersoul. 

El contrabaixista  
i defensor dels drets 
humans Leon Bosch, 
dissabte a Manlleu
Manlleu Nascut a Sud-àfrica 
en una família marcada per 
l’activisme antiapartheid 
i emigrat del seu país com 
a exiliat polític l’any 2000, 
Leon Bosch és un dels grans 
virtuosos mundials del con-
trabaix a la vegada que ferm 
defensor dels drets humans. 
Aquest cap de setmana 
actuarà per primera vegada 
a Catalunya, i serà primer a 
Barcelona i després a Man-
lleu, en el 33è Cicle de Con-
certs que organitza Amics 
de la Música de Manlleu. El 
concert porta per títol L’es-
cola catalana del contrabaix 
perquè Bosch ha reivindicat 
l’obra d’autors com Antoni 
Torelló, Pere Valls i Josep 
Cervera Bret. L’actuació tin-
drà lloc dissabte a l’auditori 
de la Fundació Antiga Caixa 
Manlleu, a les 9 del vespre.

Joves talents de   
la clàssica, a Moià
Moià El concert del desè 
Cicle de Joves Talents Maria 
Vilardell reunirà a Moià 
aquest dissabte la flautis-
ta Ariadna Cornadó i el 
violoncel·lista Feliu Casa-
nova. Tots dos van destacar 
l’any passat al Campus Musi-
cal del Moianès, en què Cor-
nadó va guanyar el primer 
premi i Casanova, una beca. 
La flautista estarà acom-
panyada per una altra jove 
promesa, el pianista Xavier 
Ricarte. El concert, organit-
zat per Joventuts Musicals, 
tindrà lloc a les 7 de la tarda 
a l’Auditori de Sant Josep. 

Rubito Hijo, al 37è 
Festival Flamenco
Manlleu El cantaor Manuel 
González Cabrera, Rubito 
Hijo, protagonitzarà la prin-
cipal actuació del 37è Fes-
tival Flamenco de Manlleu, 
que té lloc aquest dissabte 
al Teatre Municipal. Rubito 
Hijo, de La Puebla de Cazalla 
(Sevilla), és un reconegut 
cantaor que té al seu currí-
culum el Trofeu Lámpara 
Minera de 2003. L’acompa-
nyarà a la guitarra Alberto 
Fernández. En el concert 
actuarà també la bailaora 
Sara Barrero. Les actuacions 
començaran a partir de 2/4 
de 7 de la tarda. 
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La nit del 21 d’agost de l’any 1858, sis 
treballadores de fàbriques que torna-
ven a casa, a Folgueroles, van ser as-
saltades per dos homes. Van matar-ne 

tres i les altres tres van quedar malfe-
rides. Al cap de pocs dies els assassins 
eren detinguts i executats. El crim de 
les Degollades, com se’l va conèixer, 

va traspassar fronteres. El filòleg Joan 
Vilamala, descendent d’una de les su-
pervivents, n’explica ara per primer 
cop tota la història en un llibre.

El crim de les Degollades
Joan Vilamala reconstrueix en un llibre l’assassinat de tres treballadores de Folgueroles, l’estiu de 1858

Folgueroles

Jordi Vilarrodà

Joan Vilamala (Folgueroles, 
1949) havia sentit a parlar a 
casa del crim de les Degolla-
des. La seva besàvia, Maria 
Serra, n’havia estat una de 
les supervivents. “Era la 
mare de l’avi, i de petits ell 
ja ens n’explicava la histò-
ria.” Però ha volgut anar més 
enllà del que transmetia la 
memòria popular a Osona, o 
d’allò que ja estava escrit en 
algun article, i investigar a 
fons tant el crim mateix com 
també la repercussió extraor-
dinària que va tenir a l’època. 
D’aquí n’ha sortit el llibre 
Les degollades de Folgueroles 
(1858), que el Museu del Ter 
de Manlleu ha publicat en 
paper i en versió digital. 

Tot va succeir un dissabte 
a la nit, el 21 d’agost de 1858, 
quan les víctimes tornaven 
a casa després d’haver tre-
ballat en dues fàbriques de 
pobles veïns. La Maria Serra, 
l’àvia de l’autor, tenia llavors 
13 anys, i venia de la fàbrica 
vella de Can Ricart, de Roda 
de Ter. Anava amb la Josefa 
Sala, de 14 anys, i la més peti-
ta, la Josefa Pous, de només 
12 anys. El treball infantil a 
la filatura en aquell moment 
era molt freqüent. A l’altura 
de la Creu de Codines, es 
van trobar amb tres noies 
més grans que venien de la 
fàbrica de Malars, a tocar de 
Manlleu tot i que en terme 
de Gurb. Eren les germanes 
Disorgas, la Mariàngela, de 
23 anys, i la Maria, de 14 
anys. I la Teresa Fussimanya, 
de 19 anys. Sembla ser que 
aquesta última hauria rebut-
jat feia poc una relació amb 
Pere Masferrer, un rodenc 
de 28 anys. I va ser aquest 
noi, filador a la fàbrica de la 
Blava, qui acompanyat d’un 
còmplice, Sebastià Solà, les 
esperava a la roureda del 
Banús. Allà les van assaltar. 
No va ser ràpid: les van fer 
caminar fins al Sot del Cós, 
on les van apunyalar d’una 
en una. Possiblement quan 
van marxar les deixaven per 
mortes a totes. 

Va ser la més petita, Josefa 
Pous, la que va poder aixe-
car-se i anar fins a la casa del 
Cós per alertar els masovers. 
“Portaven hores dessagnant-
se”, diu Vilamala. La seva 
àvia i Maria Disorgas van 
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ser les altres supervivents, 
tot i haver rebut l’una cinc 
punyalades i l’altra vint. Les 
altres tres havien mort. En 
aquell moment, la reacció de 
les autoritats va ser conside-
rable i ràpida. Quan els assas-
sins es van assabentar que 
algunes de les víctimes eren 
vives, van tenir clar que havi-
en de fugir. Van pagar un 
contrabandista de Sant Pere 
de Torelló que els va indicar 

el camí cap a la frontera de 
França, passant per Beget 
i Rocabruna, travessant la 
ratlla pel coll de Malrem i 
arribant fins al poble de la 
Menera, al Vallespir. Però 
allà van aixecar sospites de 
seguida, a la fonda on havien 
fet cap. Sembla ser que un 
guardabosc havia rebut ja 
informació provinent del 
caporal dels Mossos d’Esqua-
dra de Torelló que es busca-
ven els dos fugitius. Alertada 
la Gendarmeria, els van dete-
nir al mateix hostal. Segons 

una crònica publicada pel 
Diario de Barcelona el dia 
30 d’agost (tot just havien 
passat vuit dies dels crims), 
quan els van preguntar qui 
eren “respondieron que eran 
quintos”. És a dir, joves que 
volien escapar-se de fer el 
servei militar. Però quan els 
agents els van dir que eren 
sospitosos dels assassinats 
de Folgueroles “quedaron 
confundidos y confesaron 
públicamente que en efecto lo 
eran”.

L’anàlisi minuciosa que 
Vilamala ha fet de les fonts 
permet esbrinar més detalls 
que fins ara eren  poc cone-
guts. A la mateixa crònica 
periodística, datada a Cam-
prodon, es diu que Pere Mas-
ferrer havia presumit a l’hos-
tal (per a més detall, davant 
d’un home de Llanars) que 
ells havien estat promotors 
“de la bullanga que decían 
sucedida en Manlleu”. El ter-
me bullanga, al segle XIX, fa 
referència a revoltes popu-
lars, i Vilamala ho ha inves-
tigat. Sembla que podria ser 
una vaga famosa de l’any 
1852, arran de la qual es deia  
que havia sorgit el terme 
esquirols. Al cap d’un any, el 
mateix individu havia estat 
sentenciat a presó a Vic per 

haver fet córrer el ganivet en 
una baralla. La presó de Vic, 
per cert, era llavors al castell 
dels Montcada, on al cap 
d’un temps es descobririen 
les restes del Temple Romà. 

Fos com fos, sembla que 
els assassins ja eren gent 
tèrbola, però no fins al punt 
de cometre una atrocitat 
com la de les Degollades. 
Una vegada detinguts a 
La Menera, els van portar 

primer a Ceret i després a 
Perpinyà. I d’aquí, van ser 
extradits. El dia 6 de desem-
bre passaven la frontera de  
la Jonquera i eren entregats 
a les autoritats espanyoles. 
El trasllat “va aixecar expec-
tació per allà on passava”. 
A Figueres, a Mataró, i a 
Barcelona mateix, on els van 
tancar a l’anomenada Presó 
Vella, o de la Reina Amàlia. 
Les supervivents van haver 
d’anar a Barcelona a reconèi-
xer els seus agressors. Però 
no era la primera vegada 

que trepitjaven la capital: 
un mes abans, mig recupera-
des de les ferides, “s’havien 
organitzat captes a favor 
seu”. La societat netejava la 
mala consciència permetent 
que anessin a teatres de 
Barcelona on el públic els 
feia beneficència. Van ser al 
Liceu, i al Teatre del Circ, en 
funcions benèfiques: “Las 
tres jóvenes, que estaban 
sentadas junto a la bandeja, 
suscitaron el interés, la com-
pasión y la caridad...”.

Masferrer i Solà serien 
finalment sentenciats a mort 
en un ràpid judici, que va 
quedar vist per a sentència el 
dia 18 de desembre. Una set-
mana més tard, els traslladen 
a la presó de Vic, perquè s’ha 
resolt que siguin executats 
gairebé al mateix lloc dels 
fets. El dia 29 de desembre 
van ser executats, al garrot 
vil, a les Roques del Cós. 
Diuen les cròniques que hi 
havia deu mil persones, que 
havien vingut de tot Osona i 
també del Ripollès. Les super-
vivents estaven assegudes a 
primera fila i a l’acabar l’espec-
tacle, les van convidar a dinar 
amb el fiscal. A partir d’aquell 
moment, van caure també en 
l’oblit del qual Joan Vilamala 
les ha volgut rescatar. 

Joan Vilamala, amb el llibre davant de la fàbrica de Malars, d’on venien tres de les sis noies que van ser víctimes de l’assalt

“Era la mare de 
l’avi, i ell ens 
n’explicava la 

història”

De les sis, tres 
encara vivien: 

“Portaven hores 
dessagnant-se”
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Ripoll crea un espai en 
memòria d’Eudald Solà

Ripoll La plaça Abat Oliba de Ripoll té 
des de diumenge un espai a la memò-
ria d’Alexis Eudald Solà, hel·lenista 
ripollès (1946-2001), que va ser una de 
les grans figures europees en l’estudi 
de la cultura i llengua gregues. Amb 
dos xiprers i dos bancs en semicercle, 
el presideix una placa on es resumeix 
la seva trajectòria, presidida pel lema 
“Català a Grècia, grec a Catalunya”. Ell 
mateix s’havia afegit el nom d’Alexis 
al seu per remarcar aquesta vinculació. 
Solà va destacar com a traductor i estu-
diós de la poesia grega moderna i con-
temporània. A la imatge, la regidora 
Montsina Llimós parlant en l’acte. 
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Els jardins de Can 
Vincke, escenari del 
darrer concert del 
festival Microclima

Camprodon Els jardins de 
la torre de Can Vincke seran 
escenari aquest dissabte a les 
6 de la tarda del darrer dels 
concerts programats en l’edi-
ció d’enguany del Festival 
Microclima de Camprodon, 
a càrrec de Lia Sampai. La 
característica d’aquest festi-
val és la de fer les actuacions 
en llocs d’interès patrimonial 
del municipi. La setmana 
passada, la pluja va obligar a 
suspendre el que s’havia de 
fer al passeig Maristany. 

“L’espant de 
les que han de 
treballar de     
nit és gran”

Folgueroles

J.V.

“La meva besàvia tenia 
13 anys, com l’Elionor del 
poema de Martí i Pol, que 
n’acabava de fer 14 quan 
es posava a treballar”, diu 
Joan Vilamala. Darrere 
de la història de les Dego-
llades, hi ha una història 
de treball infantil que en 
aquell moment era genera-
litzat. I de les dones com a 
força de treball de la fila-
tura que creixi a les vores 
del riu. El paper femení 
a la industrialització és 
una prioritat d’estudi per 
al Museu del Ter, que ha 
publicat el llibre, i que 
fa cinc anys va promoure 
l’exposició “Xinxes, puces 
i fabricantes”, en al·lusió 
als noms despectius amb 
què es designava les treba-
lladores. 

Vilamala exhuma al 
llibre un document inte-
ressant en aquest sentit 
(i inèdit). Una carta que 
Francisco Turull, direc-
tor de la fàbrica de Can 
Ricart, adreça a l’amor, 
Antoni Ricart, quan gaire-
bé només ha passat un dia 
dels fets. Li diu que tres 
de les noies eren treballa-
dores seves. Turull, molt 
diligent, es preocupa de 
l’organització de la feina 
amb “les quatre noies que 
han quedat de les contí-
nues”. I gosa afegir: “L’es-
pant de les que han de 
treballar de nit és gran”. 
Una d’elles, precisament, 
és la germana d’en Pere, 
un dels criminals, i “tot 
avui la una basca li troca 
[segueix] l’altra”. I especi-
fica al final que “lo altre 
dela assasinos era filador 
de la Blava”. 

Els romanços, 
una gran font 
d’informació

Folgueroles

J.V.

Una de les aportacions més 
significatives de la recerca 
de Joan Vilamala és sobre 
la transmissió narrativa 
del crim, i com els detalls 
d’aquest anaven arribant 
a la població en publicaci-
ons escrites. El Crims de 
l’època eren els diaris, però 
d’aquests n’hi havia encara 
molt pocs. El més destacat, 
sens dubte, el Diario de 
Barcelona. A Vic no es publi-
cava altra cosa que el butlletí 
del Bisbat, encara que d’aquí 
també en pot treure algunes 
dades. A Manresa, sortia La 
Antorcha Manresana, que 
uns dies després diu que hi 
ha hagut un crim a Bulgaro-
las, textualment. 

“El que m’ha sorprès és la 
quantitat d’informació que 
pots arribar a tenir a través 
dels romanços, un gènere que 
competia amb la premsa.” 
L’autor recorda que només 
un 25% de la població sabia 
llegir i que aquelles publi-
cacions en versos senzills 
eren més assequibles. “Era 
la premsa groga, explicaven 
sempre fets excepcionals, 
alguna gent hi aprenia a 
llegir.” I els que els escrivi-
en i imprimien també eren 
ràpids: competien en veloci-
tat amb els periòdics. Tot el 
procés, des de la detenció a 
l’execució de la sentència, es 
pot resseguir amb aquestes 
publicacions que es venien 
com a plecs solts. “Mentre 
els executen, estan corrent 
romanços al mateix lloc”, 
apunta Vilamala. La informa-
ció que contenen s’ha d’aga-
far amb precaucions, però 
pot ser útil. A través d’un 
romanço, per exemple, ell 
es va poder assabentar que 
les treballadores no anaven 
i venien cada dia d’algunes 
fàbriques, com la de Malars, 

sinó que s’hi quedaven a 
dormir. I si aquell dia feien el 
camí cap a Folgueroles és per-
què era dissabte. “I les deixen 
marxar abans de la mitjanit.” 
Tots eren en castellà i amb 
títols llargs i cridaners: com 
ara Primera, segunda y ter-
cera parte de la historia del 
asesinato de les seis jóvenes de 
Folgaroles. Escrita exactamen-
te tal como la han relatado las 

tres que milagrosamente se 
salvaron. Tots s’imprimien a 
Barcelona. 

El fet va tenir repercussió 
internacional: va aparèixer 
la notícia a diaris de tot l’Es-
tat espanyol, i fins i tot a la 
premsa francesa: se’n van 
fer ressò diaris de Montpe-
ller, Tolosa o París. “Era la 
primera vegada que el nom 
de Folgueroles sortia”, diu 

Vilamala. Jacint Verdaguer, 
que li donaria una altra fama 
al poble, tot just si tenia 13 
anys. I no en va parlar mai 
en la seva obra, tot i que ho 
devia haver viscut intensa-
ment i era contemporani de 
les víctimes. “Penso, però, 
que això devia reforçar la 
seva vocació sacerdotal”, 
afirma Vilamala, expert ver-
daguerista. 

A dalt, les víctimes identifiquen els botxins. A baix, la detenció i l’execució segons xilografies de l’època i un romanç
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L’església de Sant Boi incorpora 
una reproducció de la Majestat

La talla romànica original del segle XII és al Museu Episcopal de Vic

Sant Boi de Lluçanès

J.V.

La Majestat de Sant Boi de 
Lluçanès torna a lluir a l’es-
glésia parroquial del poble. 

Es tracta d’una reproducció 
de la peça original, una talla 
romànica policromada que es 
conserva al Museu Episcopal 
de Vic. La peça representa 
la figura de Crist triomfant 

clavat a la creu. “Hem fet 
una reproducció de com era 
al segle XII l’original de la 
Majestat de Sant Boi respec-
tant les mateixes formes, 
colors i dibuixos”, explica 

Mireia Farrerons, restaura-
dora de Vicus Scp, empresa 
que ha dut a terme els tre-
balls per encàrrec de mossèn 
Felip Soldevila, rector de la 
parròquia.

Segons comenta Farrerons, 
el procés d’elaboració de la 
reproducció ha inclòs un 
treball previ d’anàlisi i estudi 
de la peça original, que es va 
traslladar a Vic després de 
la Guerra Civil. Per realitzar 
la reproducció s’ha utilit-
zat part d’una rèplica de la 
Majestat que es va fer des-
prés de l’any 1939 i que esta-
va molt deteriorada. En con-
cret, s’ha reaprofitat la figura 
del Crist. La creu és tota 
nova. La Majestat de Sant Boi 
és una peça força singular. 
“Només hi ha una dotzena 
de Majestats d’aquesta tipo-
logia a tot Catalunya”, diu 
Farrerons, que comenta que 
aquest tipus de figures són 
genuïnes del romànic català. 
La peça original formava part 
d’un antic temple romànic, 
anterior a l’església actual, 
que és d’estil barroc.

La presentació de la Majes-
tat, que està col·locada a 
un lateral del presbiteri de 
l’església, va tenir lloc fa uns 
dies de la mà dels mateixos 
restauradors. Van explicar el 
significat de la peça i també 
el procés que han seguit per 
fer una reproducció fidel a 
l’original.

Dissabte es lliuren 
els premis Solstici, 
en la 21a edició

Taradell Un total de 115 
treballs opten a un dels set 
guardons que dissabte a par-
tir de les 12 del migdia es lliu-
raran a la Biblioteca Antoni 
Pladevall i Font de Taradell 
amb motiu de la 21a edició 
del Premi Literari Solstici. 
D’aquests, 41 corresponen a 
la categoria C, la d’adults; 12 
a la B, la de joves de 12 a 16 
anys, i 62 al Premi infantil 
Jordi Capell. Pel que fa a les 
modalitats, 59 persones han 
presentat les seves obres en 
poesia mentre que 56 ho han 
fet en prosa. L’acte comptarà 
amb l’alcaldessa de Taradell, 
Mercè Cabanas, els membres 
del jurat i de la comissió del 
Premi Solstici i l’acompanya-
ment musical de David Bitter.

Presenten ‘Sexe fora 
de norma’ a la Vuk
Torelló La llibreria Vuk de 
Torelló acull aquest diven-
dres a les 7 de la tarda la pre-
sentació del llibre de relats 
eròtics Sexe fora de norma 
(Raig Verd Ed.). El llibre és 
un recull de relats d’erotis-
me divers i inclusiu en el 
qual han participat diversos 
autors, entre ells la psicòloga 
i sexòloga Elena Crespi. 
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Els restauradors Mireia Farrerons i Francesc Tornero, amb la reproducció del Crist Majestat a l’església de Sant Boi
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La futbolista de Borgonyà, amb la copa de la Champions, al final del partit de dissabte

La futbolista de Borgonyà Bruna 
Vilamala va aixecar dissabte la seva se-
gona Champions amb el FC Barcelona 
després de derrotar el Wolfsburg ale-

many (3-2). El títol tanca la que ha 
estat la seva temporada de retorn a 
l’equip després de més d’un any allu-
nyada dels terrenys de joc a causa 

d’una lesió de creuats. Aquest curs 
també ha renovat amb el club fins al 
2026 i ha fet realitat el somni de jugar 
al Camp Nou. 

“Em quedo amb aquesta Champions 
perquè la vam poder compartir”
Entrevista a la futbolista del FC Barcelona Bruna Vilamala

Borgonyà

Esther Rovira

La temporada 2022-23 ha 
estat la del retorn de Bru-
na Vilamala (Borgonyà, 4 
de juny de 2002) al primer 
equip del FC Barcelona des-
prés de la lesió de creuats. La 
futbolista de 21 anys també 
ha renovat el seu contracte 
amb el club fins al 2026, ha 
debutat al Camp Nou i ha 
sumat una nova lliga i la 
segona Champions. 

Com la definiria aquesta 
temporada?

Rodona des del punt de 
vista col·lectiu, perquè totes 
hem estat disponibles i pre-
parades en tot moment per 
donar-ho tot per l’equip i 
aixecar tots els títols pos-
sibles. Personalment, era 
complicat tornar de la lesió i 
sabia que seria una tempora-
da d’adaptació, amb la inten-
ció de créixer pensant més 
en la temporada que ve, que 
afronto al 100%.

Es va trencar el lligament 
creuat anterior del genoll 
dret en un Portugal-Espa-
nya Sub-23 després d’haver 
protagonitzat una gran 
irrupció al primer equip 
blaugrana amb 16 gols en 28 
partits oficials. La lesió la 
va tenir 13 mesos de baixa, 
fins al novembre passat. 
Costa tornar a entrar en 
dinàmica?

Era la segona vegada que 
em lesionava. La primera va 
ser el 2018 i no em va costar 
tant, però ara estem parlant 
de tornar a entrar al millor 
equip del món. És un ritme 
diferent i l’oportunitat de 
tenir minuts és més difícil 
per agafar ritme. Tornar 
d’una lesió així a mitja tem-
porada també fa que l’adap-
tació sigui més complicada.    

En total aquest curs ha 
jugat 16 partits entre totes 
les competicions i ha fet 
cinc gols. Satisfeta?

Sí, el més important era 
disfrutar dels minuts que 
tingués perquè va ser molt 
dur no poder competir l’any 
passat i l’aprenentatge que 
vaig fer estant lesionada 
és que s’ha de gaudir del 
moment. Ho he fet i he 
intentat aportar gols. M’he 
sentit còmoda i he recuperat 
la sensació de ser futbolista. 

males passades. 
Els preocupen les lesions 

de creuats al futbol femení?
Sí perquè és molt més fre-

qüent del que hauria de ser. 
Quan ens ho vam fer jo, la 
Jana i la Cata es va comentar 
que podia ser per no estar 
acostumades al ritme del 
primer equip, però després 
li passa a l’Alèxia i a tantíssi-
mes jugadores de molt nivell 
que estan acostumades a 
jugar a alta intensitat perquè 
porten anys a l’elit i veus que 
hi ha d’haver alguna cosa 
més. Ara hi haurà moltíssi-
mes jugadores que es per-
dran el Mundial per aquesta 
lesió. És molt injust. Tant de 
bo s’estudiés més i es trobés 
la manera de minimitzar una 
lesió que passa molt més en 
el futbol femení que en el 
masculí.  

El premi després de la 
seva lesió va ser debutar al 
Camp Nou a la Champions 
contra el Bayern. Com va 
ser l’experiència?

Encara se’m posa la pell de 
gallina només de pensar-hi. 
Jo no hi havia anat massa al 
Camp Nou sent de Borgonyà 
perquè els horaris no són 
fàcils si l’endemà t’has d’ai-
xecar d’hora. Per això, per mi 
era una cosa extraordinària i 
poder-hi jugar va ser màgic. 
És un estadi històric on 
tothom vol jugar i fer-ho en 
Champions és espectacular.

A l’abril li va arribar la 
renovació del seu contracte 
amb el Barça fins al 2026. 
Això li va donar la seguretat 
que necessitava?

Em va donar la confiança 
per reafirmar-me i veure que 
continuaven confiant en mi. 
Jo tampoc tenia cap altra idea 
que no fos seguir a un club 
que està aconseguint coses 
extraordinàries. Vaig estar 
molt orgullosa i emocionada 
de poder continuar complint 
el meu somni tres anys més. 

Fa nou anys que va arribar 
al club. S’havia imaginat 
guanyar dues Champions?

No i menys amb 21 anys. 
Jo de petita no m’imaginava 
poder jugar al Barça perquè 
ni sabia que hi havia un 
equip de noies. Em fa espe-
cial il·lusió aconseguir tot 
el que estem aconseguint 
perquè veig totes les nenes 
que es poden emmirallar en 
l’equip. Formar part del som-
ni de tantes nenes, que tant 
de bo jo hagués pogut tenir, 
em fa molt feliç.   

Quin valor donen a haver 
revalidat el títol de la regu-
laritat?

Moltíssim perquè el que por-
tem fent quatre anys seguits 

(Continua a la pàgina següent)
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Marxar un temps a fora 
per tenir més minuts és una 
opció que s’ha plantejat en 
algun moment?

Ara per ara, amb la reno-
vació, crec que queda tot dit 
que la meva idea és quedar-
me aquí. És el club que m’ha 
donat l’oportunitat i porta 
veient-me créixer durant 
molts anys. Vull aprofitar 
per agafar ritme durant la 
pretemporada i demostrar el 
que havia estat demostrant. 
Tant de bo tingui la sort que 
vaig tenir que gairebé m’en-
trebancava i marcava gol. En 
el meu cap ara mateix només 
hi ha voler ajudar l’equip.   

Com va viure el fet de 
repetir una lesió tan llarga? 
L’experiència ajuda en situ-

acions com aquesta?
És una lesió molt dura i per 

un cantó tens l’experiència 
de saber tot el que viuràs, 
però per l’altre saps que és 
llarg i anticipes les frustra-
cions que comporta. L’ajuda 
psicològica és fonamental en 
les lesions, en el futbol i en 
la vida. Cal pensar en la posi-
ció privilegiada que tens per-
què disposava de molta ajuda 
i continuava formant part del 
millor equip del món. 

 Va coincidir lesionada 
amb altres companyes. Això 
ajuda a viure la cara més 
amarga del futbol?

De primeres et diria que 
no perquè quan ho has passat 
no vols que li passi a ningú. 
Els primers dies és de doble 

dolor perquè ho estàs pas-
sant tu i també persones que 
em van tocar molt de prop 
com la Jana, la Cata i l’Alèxia.  
Un cop ho has assumit i totes 
lluitaven per tornar et diria 
que sí perquè compartíem el 
dia a dia. És una lesió que et 
pot fer sentir molt sol per-
què estàs apartat de l’equip 
i entre totes ens vam ajudar 
per fer el camí més fàcil.

Es va plantejar en algun 
moment deixar el futbol?

Hi ha moments de tot i et 
passa de tot pel cap. Mentiria 
si digués que no ho vaig pen-
sar, però al final mires al teu 
entorn i veus que sí que val 
la pena. La complicació més 
important d’aquesta lesió és 
mental perquè et pot jugar 
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Vilamala, fent un petó a la copa i amb la medalla de campiona d’Europa al costat d’Aitana Bonmatí

(Ve de la pàgina anterior)

és molt difícil. Costa molt 
guanyar tots els partits 
encara que sembli fàcil, però 
aquest equip té una cosa molt 
bona i és que jugui qui jugui 
la diferència és mínima. 

El nivell dels rivals va 
creixent o encara es nota 
molt la professionalització 
del Barça respecte a la resta?

Tots els equips van crei-
xent i ens posen les coses 
més complicades que fa uns 
anys. Sí que és veritat que el 
Barça va fer una aposta molt 
ferma, que està donant el 
seus fruits, i per això jo ani-
mo tots els clubs i la federa-
ció que ho facin perquè més 
equips es puguin dedicar a 
jugar a futbol com nosaltres. 

Com va ser la rua de cele-
bració amb el masculí?

Increïble. Mai a la vida 
m’havia imaginat poder estar 
en una rua. Abans de fer-la 
l’Alèxia, que ja havia parti-
cipat en la del 2013, ens va 
aconsellar gaudir-ho. És una 
de les millors coses que he 
viscut a la vida. Vull agrair 
tota la gent que va venir, 
igual que els que van venir 
a Eindhoven, a la plaça Sant 
Jaume o els que venen cada 
setmana al Johan. L’afició 
cada vegada és més gran i 
estic molt contenta que se 
sentin orgullosos de nosal-
tres perquè nosaltres també 
ho estem d’ells. 

El joc que practiquen és la 
clau de l’èxit?

Crec que sí, ens agrada 
guanyar fent disfrutar la 
gent. Molta gent em diu que 
ara li agrada més el futbol 
femení. Sentim que estem 
fent les coses bé i que hem 
de continuar treballant. 

I l’altre títol de la tempo-

rada, després de la desquali-
ficació a la Copa de la Reina, 
és aquesta Champions de 
dissabte. És el més especial 
després de la derrota de 
l’any passat a Torí?

Sí, teníem una espina molt 
clavada. La primera Cham-
pions que vam guanyar va 
ser a porta tancada i per això 
em quedo clarament amb 
aquesta segona perquè la 
vam poder compartir amb les 
nostres famílies i l’afició. Va 
ser molt especial. A Torí ens 
va saber molt greu no donar 
una alegria a l’afició i més de 
la manera cruel que va ser. 

A Europa sí que el nivell ja 
és molt alt?

I tant. És molt difícil acon-
seguir la Champions. Totes 
les eliminatòries han sigut 

molt complicades. Qualsevol 
equip ens podia fer fora i ens 
ho jugàvem tot a cada partit. 
Això és un al·licient molt 
positiu i, a més a més, hem 
pogut jugar a grans estadis. 
Veus que els altres et consi-
deren un equip gran i sents 
pressió però de la bona. 

Com és entrenar i jugar 
al costat d’Alèxia Putellas, 
Aitana Bonmatí, Patri Gui-
jarro o Mapi León?

Em fa una il·lusió incre-
ïble. Són grans jugadores i 
grans persones i aprenc molt 
d’elles. Jo de petita només 
tenia referents masculins 
com Messi, Xavi i Iniesta i 
ara ho són totes les meves 
companyes. 

Porta bé que cada vegada 
sigui més coneguda?

No hi estic acostumada. Té 
coses bones i dolentes i t’ho 
has d’agafar per la part posi-
tiva. Jo tinc una vida molt 
tranquil·la en comparació 
amb algunes de les meves 
companyes i en el punt que 
estic ho estic disfrutant. 

Estudia també la carrera 
de Psicologia. Li és compli-
cat compaginar-ho tot?

Costa una mica, no men-
tiré. Estàs d’exàmens en el 
tram més important de la 
temporada i has de prioritzar 
el futbol sense deixar de ban-
da els estudis. Ho vaig fent 
de mica en mica perquè s’ha 
de tenir una carrera per quan 
s’acabi el futbol. 

I li queda lloc per a altres 
aficions?

Em costa, però es pot fer 

tot si t’organitzes bé. Si una 
cosa m’ha ensenyat la psi-
cologia és que has de tenir 
temps per a tu i els teus. 

De futbol en mira?
Sí, molt. A casa som molt 

futboleros. Els partits d’en-
tre setmana els miro mentre 
sopo i els dels caps de set-
mana també ho intento. En 
miro de la Lliga femenina, el 
Barça, el Girona, el Manche-
ster City... I fins i tot amb el 
meu pare seguim per Twitter 
els resultats del Manlleu i 
el Borgonyà, tant masculins 
com femenins. Sobretot 
segueixo els dels llocs on he 
estat. Als camps em costa 
anar-hi perquè no paro gaire 
per la comarca, però intento 
estar pendent de tot. El fut-
bol m’encanta!

PLACES LIMITADES A 30 PERSONES (màxim 2 reserves per persona).
Imprescindible apuntar-se trucant al 93 889 49 49 o per e-mail a recepcio@vic.el9nou.com.
Data límit per apuntar-se 12-6-23. Als guanyadors/es del sorteig se’ls ho notificarà per telèfon el dimarts 13-6-23.

Col·labora:

Entreu en el SORTEIg de visites guiades gratuïtes. 

CONJUNT HISTÒRIC DE LA SANTA CREU
Un recorregut ple de curiositats, relats i secrets poc coneguts que ens 
faran viatjar per l’època medieval, el barroc i el renaixement vigatà. 
Visitarem espais i coneixerem fets que no deixaran a ningú indiferent.
La visita anirà a càrrec de Xavier Cervera.
Dimecres 14 de juny, a les 7 de la tarda.
Punt de trobada: Rbla. Hospital (davant antiga església. Actual 
paranimf UVic-UCC).

PER A SUBCRIPTORS/ES D’
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Tret de sortida al cinquantenari
La Penya Barcelonista Plana de Vic comença els actes de celebració dels seus 50 anys, que s’allargaran durant 

tot l’any i que es concentraran sobretot aquest mes de juny i al novembre

Vic

E.R.

L’activitat va començar el 
1971 però no va ser fins al 
novembre de 1973 que un 
grup d’aficionats culers va 
crear la Penya Barcelonista 
Plana de Vic, que ara arriba 
al cinquantenari. L’entitat 
ronda el miler de socis i és 
una de les més grans que 
té el Futbol Club Barcelona 
arreu del món. N’havia arri-
bat a tenir 1.250 coincidint 
amb l’època daurada del 
Barça de Guardiola, però la 
pandèmia de covid-19 els va 
passar factura.  

“La gent que la va fundar 
van ser emprenedors i van 
tenir la visió d’adquirir mol-
tes localitats al camp, fet que 
ens permet sortejar un partit 
a l’any entre tots els socis. 
Aquest ha estat un gran 
atractiu i el que ens ha fet 
créixer d’aquesta manera”, 
destaca el president de l’enti-
tat, Miquel Alier. Tot i que ja 
es va organitzar una pantalla 
gegant per veure la final de 
la Champions femenina i es 
va col·laborar en el Club de 
Premsa d’EL 9 NOU on es va 
presentar la revisió del lli-
bre de Jordi Puntí Tot Messi 
i més, és aquest juny quan 
arriba un gruix important 
d’actes. Aquest dimecres es 
va fer una conferència a l’Au-
la Magna de la UVic-UCC a 
càrrec del traumatòleg del 
FC Barcelona Ricard Pruna 
i un dels plats forts serà 
aquest dissabte a partir de 

2/4 de 6 de la tarda quan es 
farà una festa popular amb 
cercavila pel centre de Vic. A 
les 7 l’activitat es traslladarà 
a la plaça Major, on hi haurà 
un espectacle de titelles, i 
la jornada s’acabarà a les 10 
del vespre amb una cantada 
d’havaneres també a la plaça. 

Els actes continuaran l’altre 
dissabte, 17 de juny, quan 
coorganitzaran un torneig 
Juvenil amb la Fundació UE 
Vic durant el matí, mentre 
que a la tarda hi haurà un 
partit de futbol femení entre 
les veteranes del Barça i una 
selecció de veteranes d’Oso-

na al mateix camp de la UE 
Vic. D’altra banda, l’endemà 
diumenge es farà una excur-
sió de final de temporada 
a la Ciutat Esportiva Joan 
Gamper amb visita guiada 
a la Masia i a l’estadi Johan 
Cruyff, i el dimarts dia 20 al 
Casino es podrà gaudir d’una 

Aida Torres guanya la Copa 
Espanya d’escalada en bloc

Madrid La tercera i última prova de la Copa 
Espanya d’escalada en bloc va servir per deter-
minar els vencedors d’aquest 2023. L’escaladora 
torellonenca Aida Torres (CE Torelló) va signar 
un quart lloc, que va ser suficient per aixecar 
el títol de campiona estatal. Per davant seu, en 
tercera posició hi va quedar la moianesa Rut 
Monsech (CE Alpicat), que amb els punts sumats 
acaba en quarta posició la copa. 

Nova victòria de Joan Serrat 
al Campionat de l’Aragó

Albalate del Arzobispo El pilot vilatortí Joan 
Serrat juntament amb el seu copilot Xavier Tort 
es va adjudicar el triomf en la desena edició del 
tram d’Albalate en una jornada marcada per la 
calor i els abandonaments, fins a nou, per proble-
mes mecànics. El seu Can-Am Maverick X3 va ser 
el més ràpid en els dos primers trams cronome-
trats, cedint en el tercer i últim, on es van haver 
de conformar amb el segon lloc. 
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Bons resultats de la natació 
de base i màster

Lloret de Mar/Barcelona El CN Vic-ETB (a la 
foto) va acabar tercer a la final de la Copa Cata-
lana Infantil B i va guanyar l’Aleví B. També es 
va disputar el Català Màster, on Maria Gràcia 
Masgrau es va penjar l’or als 200m estils i als 
100m lliures + 60 anys mentre que el CAN Tore-
lló va ser segon al 4x100 lliure mixt i Anna Mas i 
Roser Rosa van fer plata als 200m esquena +50 i 
als 100m esquena +55, respectivament. 

Ricard Pruna: “El 50% de les lesions han estat amb les seleccions”
Vic Els jugadors del primer equip masculí del Barça han acumulat 28 lesions aquesta tempo-
rada, molt per sota de la mitjana de molts equips de primer nivell. La meitat, però, les han 
sofert durant les convocatòries de seleccions. És una de les dades que va apuntar el doctor 
Ricard Pruna, traumatòleg de l’equip des de fa més de 20 anys, durant la conferència que la 
Penya Barcelonista Plana de Vic havia convocat, dimecres, conjuntament amb la UVic. L’acte, 
que va comptar amb la presència del rector, Josep Eladi Baños, va tenir lloc a l’Aula Magna. 
Pruna va detallar l’exhaustiu control mèdic i nutricional a què se sotmeten els jugadors. 
Un control, precisament, que no es manté quan són amb les respectives seleccions. “Allà 
no miren res i és un tema a millorar; els clubs estem desprotegits.” Pruna va recordar que 
aquests futbolistes –“ara cada jugador és una empresa”– estan sotmesos “a un gran estrès”, 
fet que en condiciona la salut, el benestar o la mateixa “lesionabilitat”. Pruna va entrar als 
serveis mèdics del club el 1995 i des de fa 24 anys és el traumatòleg titular del primer equip.
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taula rodona amb alguns 
dels joves osonencs que hi 
ha actualment al Barça –com 
Bruna Vilamala– o que hi 
han passat en els darrers 
anys. Tots els actes estan 
oberts a tothom, tret de l’ex-
cursió a la ciutat esportiva 
que és exclusiva per als socis. 

De cara al setembre hi hau-
rà un altre partit de veterans 
mentre que a l’octubre hi ha 
prevista una altra taula rodo-
na amb exjugadors veterans 
del Barça, i la cloenda serà al 
novembre amb la presenta-
ció del llibre dels 50 anys de 
l’entitat escrit pel periodista 
d’EL 9 NOU Miquel Erra i la 
historiadora Cristina Mas-
ramon, la inauguració d’una 
exposició, una conferència 
del periodista Ramon Besa 
a la Sala de la Columna i un 
dinar a la Vila dels Masra-
mon. “Hem aconseguit un 
programa molt complet, que 
acabarem amb aquest àpat 
on esperem que ens acom-
panyi el president del Barça, 
Joan Laporta. Estem molt 
agraïts a tothom qui hi ha 
volgut col·laborar”, destaca 
Alier. 

Al llarg dels seus 50 anys 
la penya vigatana s’ha espe-
cialitzat en l’organització 
de desplaçaments a partits 
i finals així com diversos 
actes, el més important dels 
quals va ser la Trobada Mun-
dial de Penyes Barcelonistes 
el 1993, que va suposar un 
reconeixement de primer 
nivell a la seva tasca de pro-
moció del barcelonisme.
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Clàudia Galicia 
puja al podi de la 
Hutchinson Ranxo

Ponts La ciclista torellonen-
ca Clàudia Galicia va ser una 
de les protagonistes de la 
segona edició de la Hutchin-
son Ranxo com a prova del 
calendari de les UCI Gravel 
World Series. La cita tenia 
un traçat de 160 quilòmetres 
i més de 2.000 metres de 
desnivell positiu i Galicia 
va acabar pujant al podi en 
tercera posició demostrant 
un gran nivell després de la 
maternitat. La ciclista dels 
Estats Units Heidi Franz va 
guanyar amb quatre minuts 
d’avantatge sobre Anna Kay 
i més de sis sobre Galicia. La 
prova va fer rècord de parti-
cipants, amb 750 ciclistes de 
més de 30 nacionalitats.

Victòries osonenques 
a la Super Cup 
Massi de BTT

Cala Ratjada (Mallorca) 

Bon paper dels ciclistes 
d’Osona i el Ripollès que 
el cap de setmana passat 
van participar a la Shimano 
Super Cup Massi de BTT, 
en modalitat XCO, de Cala 
Ratjada. Va aconseguir-hi 
el triomf el taradellenc 
Ramon Pujols (Xtrembike) 
en MA-50 per davant de 
l’actual sotscampió mun-
dial de la categoria, José 
Julián Barón. També van 
aconseguir victòries el sant-
perenc Roc Cubí (Misser 
Junior Team), en categoria 
Cadet, així com Marcel 
Molis  (Jufré Cycling), en 
la de Júnior. D’altra banda, 
la campdevanolenca Abril 
Roma (Biciequip) va ser ter-
cera entre les Fèmines Cadet. 

Manlleu

A.J./N.P./E.R.

El Martinelia Manlleu ja 
s’ha posat a treballar en la 
confecció de la plantilla de 
cara a la propera temporada. 
El curs que acaba ha estat 
marcat per la lesió de llarga 
durada d’Anna Casarramona 
i també per la de Nara López, 
i l’equip ha finalitzat la lliga 
regular en quarta posició, va 
caure als quarts de final de la 
Copa de la Reina, competició 
que havia guanyat les dues 
temporades anteriors, i va 
arribar a les semifinals del 
play-off pel títol, eliminatò-

ria que va perdre contra el 
Palau. De cara a la tempora-
da que ve, l’entitat ha previst 
canvis i la primera novetat és 
l’arribada de la jugadora vila-
novina Blanca Angrill, pro-
cedent de l’Igualada Femení, 
que es va presentar dimarts. 

“Tinc moltes ganes d’afron-
tar aquesta nova etapa. Entro 
en un club de gran nivell, que 
competeix per tots els títols 
i on tindré unes companyes 
que em poden ajudar a millo-
rar”, deia la jove de 19 anys, 
coneguda per la seva veloci-
tat i el joc vertical. Justament 
unes qualitats que busca el 
Manlleu. “És una jugadora 

amb molt potencial que 
volem per renovar l’equip. 
L’any que ve comencem nova 
etapa i serà un any de treball 
i créixer”, avançava, per la 
seva banda, el tècnic Jordi 
Boada. El club ha anunciat 
també el fitxatge de Marlena 
Rubio, procedent del Liceo, i 
les baixes d’Anna Bulló i Júlia 
Canal, que se sumen a la reti-
rada Elisabet Gurri. 

Sobre el primer equip 
masculí, el club manlleuenc 
ha fet públic el retorn a casa 
de Marc Pujadas i les baixes 
del porter Nacho Bravo i els 
jugadors Marc Rouze i Sebas 
Moncusí. 

Temporada de canvis  
al femení del CP Manlleu

El club presenta Blanca Angrill com a primer fitxatge
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El tècnic Jordi Boada, la jugadora Blanca Angrill i el president Santi Rosquellas, dimarts durant la presentació
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Joan Muñoz

Mor 
l’exentrenador de 
l’AEC Manlleu 
Joan Muñoz

Manlleu

EL 9 NOU

L’entrenador valencià Joan 
Muñoz va morir la setmana 
passada als 78 anys. Futbolis-
ta en equips com el València, 
el Còrdova, el Badajoz o el 
Salamanca, un cop retirat va 
iniciar un periple per ban-
quetes d’equips de Segona 
B com el Manlleu. Va arri-
bar-hi iniciada la temporada 
1995-96 en substitució de 
Jordi Solé. Aquell any, amb 
Joan Prat de president, no 
només va salvar la Segona B, 
sinó que va acabar desè. A la 
següent temporada, la 1996-
97, va ser destituït de segui-
da. El va rellevar Robi. Era 
molt conegut perquè, com 
que vivia del futbol i l’equip 
entrenava als vespres, durant 
el dia passejava pel poble. 

L’Iron Mas Gurumbau, segon al Català
Taradell L’equip Iron Mas Gurumbau va assolir 
el cap de setmana passat el millor resultat de la 
temporada fins ara, quedant en segona posició 
a la sisena prova del Campionat de Catalunya 
per Equips - Interclubs de pitch & putt disputat 
a casa. En l’apartat individual, Sergi Nogué va 
destacar amb una targeta de +1 i Carles Tort, 
Ramon Arxé i Abdelkarim Ziali van fer una pun-
tuació de +3. En parelles, la millor va ser la for-
mada per Marc Lleonard i Marc Suriñach, amb 
una targeta de -3 cops. L’altra parella, formada 
per Jordi Carne i Francesc Medina, va finalitzar 
a la part del camp. 

Arnau Escarrà s’imposa al COTA 
Moià El Circuit Verd de Moià va acollir diumen-
ge la quarta prova de la temporada del Campio-
nat d’Osona de Trial (COTA), on van participar 
122 pilots. A la categoria reina, la Vermell, la 
victòria va ser per a Arnau Escarrà (TRRS), amb 
21 punts, seguit de Norbert Fernández (Gas 
Gas), amb 26, i Joan Ricart (TRRS), amb 27. A la 
resta de categories els vencedors van ser Carles 
Mas (Gas Gas) en Blau i sense penalitzar, com 
la segona classificada, Elisabet Solera (TRRS); 
Alejandro Vila (Sherco), en Verd i amb 2 peus, 
i Josep Maria Santmartí (Montesa), en Groc i 2 
punts. 
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Bon paper als JEEC
Les Borges Blanques Una delegació osonenca 
de nou participants entrenada per Jordi Forcada i 
Santi Oliva va disputar dissabte la final dels Jocs 
Esportius Escolars de Catalunya (JEEC) de tennis 
taula. Els millors resultats van arribar en dobles, 
on Martí Sunyer i Miquel Poole (TT Torelló) van 
ser campions en Cadet; Damià Sala i Pol Manri-
que (TT Torelló), segons en Juvenil, i Eloi Carné 
i Jordi Fajardo (CTT Moianès), tercers en Aleví. 
En individual només Sunyer i Fajardo, juntament 
amb Claudi Granados (CTT Tona), van arribar a 
quarts. Aniol Reche (CTT Tona) i Pol Creus (CTT 
Roda de Ter) no van passar de la fase de grups.
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BÀSQUET

Copa Catalunya.    
Fase permanència
M a n r e s a - C B  Vi c - U Vi c 2  ( d g . 
17.45h)

CICLISME

CURSES DE MUNTANYA

FUTBOL

Tercera Catalana. Grup 4
St. Miquel Balenyà-Alella   
(ds. 16.30h)

Grup 5
Aiguafreda-Roda de Ter   
(ds. 16.00h)
St. Vicenç Torelló-Moià   
(ds. 16.00h)

Folgueroles-St. Quirze de Besora 
(dv. 19.30hh)
OAR Vic-Taradell B (ds. 16.00h)
St. Julià Vilatorta-Navàs B   
(ds. 16.00h)
Seva-Bigues (dv. 20.30h)
Tona B-St. Feliu Codines   
(ds. 16.00h)

Grup 7
Viladecavalls-Calders (dg. 11.00h)

Grup 18
St. Privat d’en Bas-Campdevànol 
(dv. 20.30h)

St. Gregori-Camprodon   
(dv. 21.00h)
EF Garrotxa-Abadessenc   
(dg. 11.00h)

Femení Primera Divisió. Grup 2
EF Mataró-FUE Vic (dg. 12.00h)
Enfaf Andorra-Torelló (dg. 16.00h)
Can Parellada-Vic Riuprimer B  
(dg. 19.15h)

HÍPICA

HOQUEI

Nacional Catalana. 11è i 12è.
Ripoll - Voltregà-Masies   
(ds. 18.30h)

Nacional Catalana Femení. Elimi-
natòries 5è al 8è classificat.
Vilanova-Voltregà (dg. 12.00h)
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Copa Catalunya Femení Infantil
Espanyol-OAR Vic (ds. 20.15h)

L’OAR Vic s’enfrontarà a l’Es-
panyol en la final de la Copa 
Catalunya Femení Infantil des-
prés de guanyar còmodament 
al Sant Gabriel a la semifinal, 
on es va imposar per sis gols. 
L’any passat va ser la mateixa 
final i l’Espanyol va guanyar 
l’OAR. Aquest any les osonen-
ques, però, voldran disputar la 
final.

       Agenda esportiva 

   
e    ESPAI ESPECIAL: Club Tennis Vic 

L’equip Júnior masculí va quedar 
campió de la Lliga Catalana de Prime-
ra Divisió de tennis després de vèncer 
el CT Sabadell a les semifinals per 
un ajustat 3 a 2 i a la final el CT d’Aro 
també per 3 a 2. L’equip Júnior està 
format per Kenneth Rabinad, Marc 

Vidal, Jaume Riera i Marc Puigdo-
llers (a la foto, amb l’entrenador Àlex 
Hérnandez i Òscar Mas a l’esquerra 
en representació de la FCT). D’altra 
banda, l’equip femení Júnior del Club 
Tennis Vic va realitzar un molt bon 
torneig a la Lliga Catalana, on va 

vèncer el CN Lleida i el CT d’Aro per 
3 a 1 però finalment va perdre contra 
el CT Girona. L’equip està format per 
Alícia Sanglas, Duna Codinachs i Alba 
Sallés (de verd i d’esquerra a dreta la 
fotografia i al mig hi ha Jordi Tamayo, 
president de la FCT).

Ter Bike Experience

Aquest dissabte tindrà lloc l’11a 
edició de la Ter Bike Experi-
ence, una cursa no competitiva 
que passarà pel traçat de la Ruta 
del Ter. Es preveu que la prova 
ciclista comptarà amb uns 400 
participants. L’objectiu de la 
cursa és donar a conèixer el ter-
ritori per on passa el riu Ter.

Resultats 

Scott Cup Ripoll

La segona edició de la Scott Cup 
Pirineus es disputarà aquest 
diumenge a Ripoll. La prova 
començarà a les 8 del matí a 
Ripoll i s’acabarà també allà. 
La segona edició ens oferirà 
una prova amb una infinitat 
de single tracks i paisatges del 
Pirineu. A més a més la prova 
constarà de dos recorreguts: 
el Marathon, de 49km i 1.600 
metres positius, i el Rally, que 
serà de 28km i 800 metres posi-
tius. A les 12 del migdia es farà 
l’entrega de trofeus.

Curses ciclista a Sant Julià

Sant Julià de Vilatorta celebrarà 
aquest dissabte la 7a edició de 
la Cursa Ciclista. La prova serà 
d’1,3km i començarà a les 5 de 
la tarda al carrer Indústria. Les 
categories participants són: 
Prebenjamí, Benjamí, Princi-
piant, Aleví i Infantil. La cursa 
serà un circuit per Sant Julià de 
Vilatorta.

Raid de Sant Boi

Aquest dissabte, 10 de juny, es 
disputarà el Raid de Vilaltella 
a Sant Boi de Lluçanès. Hi par-
ticiparan tres categories, FEI i 
nacionals de 1 i 2. El raid comp-
tarà amb dos recorreguts, un de 
100km i un altre de 120km. Cal 
destacar que la inscripció del 
raid és molt nombrosa ja que 
gairebé arriba als noranta par-
ticipants en totes les categori-
es. Aquesta serà l’última prova 
puntuable per a la preselecció 
de l’equip junior i joves de cara 
al Mundial de Castèlsagrat.

Voleibol

TERCERA DIVISIÓ. PROMOCIÓ

St. Boi, 0 - Torredembarra, 3
Calldetenes, 3 - Girona, 1
Vilafranca, 2 - Orlandai, 3
Mataró B, 3 - St. Pol B, 2

Equips ................................. PJ  PG  PP  GF  GC  Pt.
 1.- Torredembarra ..............14 13 1 40 8 27
 2.- Calldetenes .................. 14 9 5 28 24 23
 3.- Girona .............................14 9 5 32 22 23
 4.- Orlandai .........................14 8 6 31 28 22
 5.- St. Pol B ..........................14 7 7 26 26 21
 6.- Mataró B .........................14 6 8 23 30 20
 7.- St. Boi ..............................14 3 11 20 35 17
 8.- Vilafranca .......................14 1 13 13 40 15

FEMENÍ TERCERA DIVISIÓ. 
PERMANÈNCIA A

Gelida, 3 - La Salle Bonanova, 1
L’Hospitalet B, 3 - Girona, 2
Tiana, 3 - St. Martí, 1
Descansa: Torelló

Equips ................................. PJ  PG  PP  GF  GC  Pt.
 1.- Torelló ......................... 12 11 1 34 8 23
 2.- Tiana ...............................12 8 4 24 18 20
 3.- L’Hospitalet B ................12 8 4 27 20 20
 4.- Girona .............................12 5 7 21 23 17
 5.- Gelida ..............................12 5 7 19 25 17
 6.- St. Martí .........................12 4 8 19 25 16
 7.- La Salle Bonanova .........12 1 11 10 35 13

FEMENÍ QUARTA DIVISIÓ. 
PROMOCIÓ A

Reus, 3 - Cometa, 0
Llinars, 3 - St. Pol, 0
Vic Callís, 3 - Frederic Mistral, 2
Gavà, 0 - Viladecans, 3

Equips ................................. PJ  PG  PP  GF  GC  Pt.
 1.- Viladecans ......................14 13 1 39 6 27
 2.- Reus ................................14 12 2 37 9 26
 3.- Gavà ................................14 9 5 29 22 23
 4.- Vic Callís ...................... 14 8 6 31 26 22
 5.- Llinars .............................14 5 9 20 29 19
 6.- Frederic Mistral ............14 4 10 17 33 18
 7.- St. Pol ..............................14 4 10 18 33 18
 8.- Cometa ...........................14 1 13 7 40 15

La Granota Nota

DIVENDRES 9 DE JUNY
A les 17.30 h a la Ludoteca del Club Tennis Vic

Aventures Musicals per 
a gaudir i aprendre

L’ESTIU
TENNISAL

La Granota Nota, 
al Club Tennis Vic

Aquest divendres, 9 de juny, el CT Vic tindrà una invitada 
especial: la Granota Nota Aventures Musicals, amb 
Raquel Sans i Ramon Soldevila a l’acompanyament mu-
sical. Serà a partir de 2/4 de 6 de la tarda a la ludoteca 
del CT Vic. L’esdeveniment està obert a nens i nenes de 
0 a 7 anys però també a pares, mares, familiars, socis i 
no socis. A més, Gil Pau, responsable del casal, expli-
carà el funcionament de l’Estiu al Tennis, les activitats 
socials i esportives, i les novetats d’aquest any, com 
l’acampada al Club d’una nit i la Festa Holi, a banda 
d’altres activitats com els inflables d’aigua perquè tots 
els nens i nenes ho passin d’allò més bé.

El Júnior masculí del Club Tennis Vic, 
campió de la Lliga Catalana de tennis

Cronoescalada a la Creu de 
Gurb

La Cronoescalada Solidària 
Creu de Gurb serà aquest diven-
dres, 9 de juny, a 2/4 de 8 del 
vespre. Serà la primera prova de 
la Copa Osoning Trail Run en 
el cas de la modalitat de curses 
en pujada. El punt de sortida 
serà l’església de Sant Andreu 
de Gurb i s’acabarà al castell de 
Gurb. Serà una prova d’1,9 km 
amb 300 metres positius.
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Veredicte del primer Film & Beer, un   
concurs a Manlleu de fotografia analògica

Fotografia ‘reposada’

Manlleu

M.E.

En plena era d’Instagram, 
de milers d’imatges digitals 
amunt i avall, s’obre un petit 
corrent de gent que busca 
una nova manera de tirar i 
de visualitzar fotografies. És 
el punt de pausa i de màgia 
que els ofereix la fotografia 
analògica. Aprofitant aquest 
ressorgiment vintage, el 
Grup Fotogràfic Manlleu 

(GFM) i Fotofília Vic van 
convocar el passat 13 de maig 
a Manlleu la primera edició 
del Film & Beer, un concurs 
de fotografia analògica. Una 
vintena de dies després, com-
pletat el preceptiu procés de 
revelat, se n’han conegut els 
guanyadors.

Les bases eren com les 
d’antes. A cada participant 
–un total de 35– se li lliurava 
un carret de 12 fotografies 
en blanc i negre, i disposava 
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Les fotografies guanyadores de les tres principals categories
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d’un matí al seu aire per dis-
parar-les. Al mateix moment 

també se li anunciaven els 
tres temes a concurs (In fla-

grante delicto, Aigua i Racons 
de Manlleu). La mateixa 
organització s’encarregava 
de revelar el carret, digitalit-
zava totes les fotos i deixava 
que fossin els autors els que 
escollissin la millor imatge 
per a cada una de les cate-
gories. Finalment, dissabte 
passat es va fer públic el 
veredicte a través del compte 
d’Instagram del GFM. 

Els guanyadors han estat 
Joan Rodríguez (en la catego-
ria In flagrante delicto), Alba 
Villariezo (Aigua) i Immacu-
lada Tubau (Racons de Man-
lleu), mentre que Montse 
Casas ha guanyat el premi a 
la millor sèrie. La intenció 
es convocar aquest concurs 
anualment.

més sorprenent: el possible 
origen romà del forn. “Crec 
que podria ser de l’època 
romana tardana, cap al 200 
després de Crist”, sospita, 
avalat per alguns trossos de 
teula que ell mateix va loca-
litzar marge avall de l’embo-
cadura. L’origen romà de la 
primitiva casa fortificada de 
Puigsech podria sustentar la 
teoria. El que està clar és que 
el forn s’hauria anar reutilit-
zant i reformant en d’altres 
moments de la història, com 
testimonia la paret principal 
de pedra que es conserva 
visible, d’uns quatre metres 

d’alçada. Convé recordar 
que a partir del segle XVI la 
fabricació de terrissa cons-
tituirà una de les activitats 
importants del Sant Julià de 
les Olles. Per certificar tot 
plegat, però, “s’hauria d’ex-
cavar”, adverteix Serra. Si es 
fes, a la superior de la paret, 
ara recoberta de terra i her-
bam, hi apareixerien els tra-
dicionals forats per on sortia 
el fum. El mateix Morera i 
algun company de caminada 
han aconseguit accedir a l’in-
terior de forn –no sense difi-
cultats, perquè l’obertura fa 
tot just uns 40 centímetres 

d’ample–. A dins hi apareix 
una cavitat d’uns dos metres 
d’amplada per 1,60 d’alçada. 
Les imatges que han gravat 
impressionen.

A banda d’informar als 
propietaris de la finca, 
Morera va traslladar la des-
coberta als Agents Rurals 
–a través del seu director 
general, el vilatortí Marc 
Costa– i al mateix Ajunta-
ment de Sant Julià, que li van 
confirmar que no es tenia 
notícia d’aquestes restes. De 
moment, encara ningú ha 
mogut fitxa, però el mateix 
Morera ha obert una petita 

Sant Julià de Vilatorta

Miquel Erra

Cultivar l’art de saber badar, 
professar estima per l’entorn 
natural del poble i disposar 
de temps lliure. Són tres 
atributs que atresora el jar-
diner vilatortí Joan Morera, 
actualment jubilat. Camina-
dor consumat, ha resseguit 
el terme de Sant Julià pam 
a pam. I a voltes, conèixer 
el territori destapa petites 
grans sorpreses. És el cas de 
les restes d’un antic forn de 
terrissa que ha descobert al 
sector de Puigsech. I el més 
singular de tot: podrien tenir 
origen romà.

Aquest episodi arrenca 
d’un record d’infància. “Vol-
tant per aquí, de petits, ens 
havíem ficat en un petit 
forat; i sempre m’havia que-
dat que es tractava d’un refu-
gi de la guerra”, rememora 
Morera. Ara, amb temps per 
davant, es va proposar de 
retrobar aquell indret. Ho va 
comentar a un seu cosí, Josep 
Morera, que hi havia nas-
cut, a la finca de Puigsech, i 
amb qui precisament havia 
jugat a ficar-s’hi, en aquella 
cavitat. El problema és que 
l’entorn ha canviat, i molt, 
en aquest més de mig segle. 
“Llavors tot això era ben 
net de vegetació i el bestiar 
encara hi pasturava”, recor-
da el cosí. Ara, el bosc i els 
bardissars s’han ensenyo-
rit de l’entorn. Tossut de 
mena, va trobar les restes 
i va poder comprovar que, 
en realitat, no era un refugi 
sinó l’esquelet d’un antic 
forn de terrissa. Per verifi-
car-ho va contactar amb un 
seu amic, Josep Serra, veí de 
Santa Eulàlia i historiador 
de formació, que ha pogut 
aportar una hipòtesi encara 

Un forn entre la bardissa
Joan Morera, veí de Sant Julià, ha localitzat les restes d’un antic forn de terrissa, que podria tenir origen romà

traça per facilitar l’accés a 
l’indret i, de tant en tant, 
hi porta amics i coneguts. 
“Seria ideal que es netegés 
i que es pogués visitar”, 
defensa, convençut del 
potencial turístic d’aquestes 
restes, situades en el marc 
d’un entorn natural “privi-
legiat” ple de baumes, coves 
i fonts. Es dona la casualitat 
que Morera, juntament amb 
Ramon Cunill, han impulsat 
el grup Anar-hi anant. Cada 
dimecres al matí promouen 
petites caminades pel ter-
ritori. Està clar que només 
s’estima allò que es coneix.
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Josep Serra, Josep Morera, Joaquim Bosch, Joan Morera i Roger Vila, un vailet del poble que ja ha mostrat inquietuds pel món de l’arqueologia
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Santa Eugènia de Berga

Miquel Erra

Punt i seguit. El restaurant 
Arka, de Santa Eugènia, del 
cuiner Jordi Arumí, ha tan-
cat les portes. Però la marca 
continua. A partir d’ara, 
exclusivament com a empre-
sa de càtering, de bracet amb 
Eat’s Easy, el projecte que el 
mateix Arumí va posar en 
marxa, en plena pandèmia i 
amb dos socis més, per portar 
menjar a les empreses.

L’Arka va obrir les portes el 
setembre de 2014. Ho va fer 
com un restaurant indepen-
dent dins de l’Hotel L’Arumí. 
Als fogons, Jordi Arumí, fill i 
net d’una nissaga d’hostalers 
del poble, que tornava a San-
ta Eugènia amb el bagatge 
d’haver passat per cuines 
com les de Via Veneto, El 

L’Arka, punt i seguit
El restaurant del cuiner Jordi Arumí, a Santa Eugènia, tanca les portes, però la marca 

continua, ara fusionada amb Eat’s Easy, com una empresa exclusivament de càterings

La Fira Dones 
Artesanes de 
Sant Hipòlit, 
en dissabte

Sant Hipòlit de Voltregà

EL 9 NOU

Sant Hipòlit ja ho té tot a 
punt per viure la tercera 
edició de la Fira de Dones 
Artesanes, una aposta que es 
proposa afavorir els projec-
tes d’emprenedoria, liderat-
ge i ocupació de les dones, 
posant la seva acció artística i 
artesana com a fil conductor. 
L’edició d’enguany presen-
ta una novetat destacada: 
en lloc de fer-la durant tot 
diumenge es concentrarà a 
la tarda-nit de dissabte. El 
motiu, evitar la calor de les 
dues primeres edicions, que 
obligaven a aturar la fira 
durant el migdia. L’escenari 
continuarà sent l’avinguda 
de Josep Tarradellas.

Pel que fa al nombre de 
parades, malgrat que les 
peticions per ser-hi havien 
estat similars a les dels dos 
primers anys, s’ha volgut 
reduir l’aforament, de les 75 
artesanes que hi van pren-
dre part l’any passat a les 61 
d’aquesta edició, per afavorir 
la visibilitat de les partici-
pants. 

La fira continua apostant 
per les activitats culturals 
paral·leles amb mirada de 
dona i per a tots els públics. 
Entre d’altres hi haurà els 
concerts de Maria Isas i 
Onniria Duo, la mostra de 
pintura en directe de Marta 
Bellvehí o un tast de vins 
amb nom de dona. També 
hi haurà una zona de jocs 
coeducatius. La fira obrirà 
les portes a les 6 de la tarda i 
tancarà a les 12 de la nit.

Premi al turisme sostenible de Castanya de Viladrau
Barcelona/Viladrau L’empresa Castanya de Viladrau ha obtingut un dels 
accèssits de la setena edició dels premis Barcelona Sustainable Tourism, que 
convoca Turisme de Barcelona per premiar iniciatives de turisme sostenible 
i regeneratiu. En aquest cas, han valorat el seu projecte de recuperació dels 
boscos centenaris de castanyers. “És el reconeixement a la feina ben feta, en 
el marc d’aquest entorn tan especial que tenim”, es felicitava Joaquim Solé 
–a la foto, en el moment d’anar a recollir el guardó, divendres a Barcelona.

Les noves campiones del parxís del Casino de Vic
Vic M. Dolors Segura i Amor Bugeda han repetit victòria al tradicional 
campionat de parxís que protagonitzen un grup de sòcies del Casino de Vic. 
El segon lloc va ser per a Lídia Domingo i Montse Coma –totes quatre en 
primera línia, durant el sopar de lliurament de guardons d’aquest dimarts–. 
El campionat s’allarga entre els mesos d’octubre i abril, i al mes de maig es 
disputa una segona ronda de ràpides. En aquest cas la victòria va ser per a 
Montse Isern i Teresa Ferrer, amb Dolors Prats i Lídia Domingo segones.
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Celler de Can Roca, Zuberoa 
o Azurmendi. Les expecta-
tives eren altes. I no van ser 
infundades. En tots aquests 
anys, Arumí, que en l’última 
etapa va presidir el col·lectiu 
Osona Cuina, ha estat fidel a 
una cuina amb personalitat, 
que ha combinat el respecte 
al producte i l’herència de la 
xup-xup amb un toc d’avant-
guardisme.

Fa tres anys, Arumí, junta-
ment amb Albert Reniu, fins 
llavors cap de sala de Ca l’U, 
i la nutricionista Aina Suárez 
van crear Eat’s Easy, per dur 
menjar a les empreses, amb 
una carta a base de plats 
elaborats el mateix dia i amb 
supervisió dietètica. El que 
va néixer com una simple 
“prova” ha acabat quallant i 
el creixement ha estat expo-
nencial. Els destinataris, 

treballadors que es queden 
a dinar a la feina, però tam-
bé alguns particulars. Per 
Jordi Arumí, a aquesta doble 
faceta laboral se li sumava 
un tercer jornal, el de portar 
la direcció de l’hotel fami-
liar, arran de la progressiva 
jubilació dels seus pares. 
“Tenir tres fronts oberts ha 
representat treballar molts 
mesos de dilluns a dilluns.” I 
ha hagut d’escollir. Tanca el 
restaurant, sí, però la marca 
Arka sobreviu fusionada 
amb Eat’s Easy, com una 
única empresa de càterings 
al costat de Reniu i Suárez. 
Això els permetrà desdoblar 
la carta a domicili i el perfil 
de clients, però també apos-
tar decididament pel sector 
dels events i celebracions. 
L’actual local del restaurant 
es reservarà per als comen-

sals del mateix hotel i, pun-
tualment, es llogarà per a 
àpats grupals. 

Els últims tres mesos, 
Arumí ja havia posat el fre 
tancant el restaurant els dis-
sabtes i diumenges. Ara ha 
fet l’últim pas. Ho fa conven-
çut de la decisió, però amb 
una única recança: “Trobaré 
a faltar el tracte amb la cli-
entela més fidel, perquè amb 
alguns d’ells hi has acabat 
fent amistat.” Ell continua-
rà cuinant i defensant una 
marca que porta el seu ADN 
gastronòmic: “No hauria 
ficat l’Arka dins d’Eat’s Easy 
si no cregués en els socis i en 
el projecte”, sentencia, cons-
cient que no tanca cap porta: 
“La vida dona moltes voltes”, 
deixa anar, investit amb una 
samarreta dels Queen. The 
show must go on.
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Jordi Arumí, davant de la porta del restaurant Arka, que ja no tornarà a obrir com a tal. A principis d’any Arumí ja havia cedit la presidència d’Osona Cuina
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Sant Quirze
obre el foc

Sant Quirze viurà la primera festa major ‘estiuenca’ de la 
temporada a Osona; el programa s’allarga fins al 18 de juny

Segona edició del 
Tapes Arc Fest 2.0, 
dissabte a Roda

Roda de Ter L’Associació 
Roda Comerciants (ARC) 
ha convocat per dissabte la 
segona edició del Tapes Arc 
Fest 2.0, després de la bona 
acollida de l’any passat. En 
aquesta ocasió s’ha doblat el 
nombre d’estands d’alimen-
tació i restauració, de 7 a 14, 
cada un dels quals oferirà les 
seves tapes. Entre les 5 de la 
tarda i les 12 de la nit s’ani-
ran desplegant tot un seguit 
d’activitats esportives, cultu-
rals i de lleure, tot al voltant 
de la carpa.

Diada de Colles de 
l’Eix a les festes del 
barri del Sucre a Vic

Vic Els Sagals d’Osona aco-
lliran dissabte la 22a Diada 
de Colles de l’Eix, cita anual 
que comparteixen amb els 
Tirallongues de Manresa, 
els Castellers de Lleida i els 
Marrecs de Salt. L’escenari 
de l’actuació serà el carrer 
Bisbe Font Andreu, de Vic, 
a partir de les 6 de la tarda. 
L’actuació serà un dels actes 
destacats de les festes del 
barri del Sucre, que inclou 
una dotzena de propostes 
durant tot el cap de setmana.

Sant Quirze de Besora

EL 9 NOU

Sant Quirze de Besora ence-
ta la temporada de festes 
majors estiuenques d’Osona 
i el Ripollès, i ho fa amb una 
doble dosi d’actes. Comen-
çarà aquest dissabte, una 
setmana abans que en les 
darreres edicions, i s’allarga-
ran fins al diumenge dia 18. 
Això es deu, segons ha expli-
cat la Comissió de Festes, 
al fet que enguany els actes 
quedaven reduïts a tres dies, 
i d’aquesta manera no s’hau-
ran de trepitjar. 

El programa inclou acti-
vitats per a tots els públics. 
Des de les desfilades de 
gegants i capgrossos, tot 
passant per tardes de balls 
internacionals, fins als cor-
refocs que ompliran el cel 
d’espurnes i foc. Algunes de 
noves, però també de tradici-
onals, les que són arrelades 
al territori. Segons explica el 

regidor de Festes, Jordi Solà, 
des del primer any que la 
Comissió de Festes ha provat 
que les entitats del poble 
guanyin protagonisme, a fi 
d’aconseguir una proposta 
més diversa i atractiva.

“Hem intentat que tothom 

tingui el seu espai dins la 
festa major, incloses les asso-
ciacions i entitats o altres 
iniciatives com ha sigut el 
campionat d’escacs”, explica. 
Més enllà dels concerts i 
espectacles nocturns, la gas-
tronomia local també tindrà 
un paper destacat i es podran 
degustar productes típics de 
la regió. 

Aquest dissabte es farà 
el primer tastet festiu, amb 
un torneig de tennis taula, 
un campionat d’escacs, una 
obra de teatre a El Centre i 
un concert de Rostolls Sal-
vatges. Clourà la nit el dis-
cjòquei santquirzenc Alon 
Silva, que també actuarà 
dissabte que ve, 17 de juny. 
Diumenge es farà una cami-
nada popular i un assaig a 
portes obertes de Pessic de 
Gòspel. 

Els actes més rellevants 
començaran el 15 de juny 
amb la benvinguda a càr-
rec del Consistori Infantil, 
el pregó de la festa major, 
que enguany el farà l’Esplai 
(l’associació de gent gran 
del poble), i les tradicionals 
havaneres amb rom cremat. 
Divendres 16 de juny, un 
bon reguitzell d’activitats: 
des de la missa solemne fins 
al correfoc, tot passant per 
una festa holi, una ballada 
de sardanes i el sopar Nit 

“Hem intentat 
que tothom 
tingui el seu 

espai”

de Gats. L’endemà dissabte 
17 de juny, també hi haurà 
actes per a tots els públics, 
com per exemple espectacles 
infantils, el consolidat Ver-
mut Musical –aquest any, 
amb Dan Peralbo–, un taller 
de licors catalans a càrrec 

L’Horta de Can Guixà tornarà a acollir el Vermut Musical. L’any passat hi va actuar Paula Valls i aquest any ho farà Dan Peralbo
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Josep Arisa, Joan Mas, Jaume Guinovart i Josep Paré, durant la presentació

Centelles

Josep Paré

Centelles es tornarà a con-
vertir aquest cap de setmana 
en capital catalana de la rata-
fia, de la mà de la 14a edició 
de la Fira de la Ratafia, que 
s’ha consolidat com un dels 
grans aparadors firals del 
poble. 

Un dels grans actius de la 
fira tornarà a ser el concurs 
de ratafies, enguany amb un 
total de 75 fórmules inscri-
tes d’aficionats d’arreu de 
Catalunya. Joan Mas, mem-
bre de l’organització, valo-
rava aquest dimarts durant 
la presentació que hi ha con-
tribuït “la promoció que s’ha 
fet des de l’Ajuntament; fins 
i tot tenim una participant 
de França”.

Per aquesta edició hi ha 
algunes novetats com el 
dinar popular de dissabte, 
obert a tothom. Just en aca-
bar, es farà una selecció de 
ratafies fins arribar a tenir 
les 10 finalistes que es dis-
putaran el premi final. Com 
sempre, la deliberació tindrà 
lloc al Passeig, a partir de les 
7 de la tarda, i tot seguit es 

La 14a edició de la fira comptarà amb 75 inscrits al seu concurs

Centelles ja ensuma ratafia

procedirà al lliurament de 
premis. Com a novetat, com 
a colofó s’ha convocat un 
concurs paral·lel de ratafies 
comercials. Jaume Guinovart, 
membre de l’organització, 
també va avançar que es 
retria un homenatge a Mercè 
Boix, recentment traspassa-
da, “que participava sempre a 
tots els concursos”.

Altres propostes destaca-
des són els tallers de ratafia 
i de remeis casolans. Pel que 
fa a xerrades, destaquen la de 

l’herbolari Santi Jàvega, que 
parlarà de principis actius i 
maneres de preparar plantes, 
o la d’Olga Domingo, sobre la 
figura de les trementinaires 
i les aplicacions fetes amb pi. 
Durant tot dissabte hi haurà 
espai firal al Passeig, que 
s’allargarà fins diumenge a 
les 2 del migdia. “Estem molt 
contents de com ha anat el 
muntatge i la feina de l’orga-
nització”, va voler remarcar 
l’alcalde, Josep Paré, durant 
la presentació.

de Ratafia Bosch, tarda de 
micròfon obert i carpa jove, 
amb el nomenament de l’he-
reu i la pubilla del 2023. 

Durant la jornada també hi 
haurà dos actes clau: la inau-
guració de la nova piscina del 
municipi i, circumstancial-

ment, la constitució del nou 
ajuntament. 

La festa major clourà el 
diumenge dia 18 de juny 
amb, entre més actes, la cer-
cavila de gegants, un vermut 
musical i el tradicional cas-
tell de focs.
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L’Horta de Can Guixà tornarà a acollir el Vermut Musical. L’any passat hi va actuar Paula Valls i aquest any ho farà Dan Peralbo

Festes de Sant Joan 
i els Elois a Prats

Prats de Lluçanès Les Fes-
tes de Sant Joan i els Elois ja 
treuen el cap. Aquest dissab-
te hi ha alguns actes previs, 
com una mostra de teatre de 
l’alumnat de l’EMAL, dissab-
te a la tarda, o la 26a Trobada 
de Puntaires, diumenge al 
matí. El programa festiu 
continuarà fins al 25 de juny, 
diada dels Elois.

Vuitena Fira del Disc 
a Santa Eugènia

Santa Eugènia de Berga 

La plaça Major de Santa 
Eugènia acollirà la 8a Fira 
del Disc. El programa arrenca 
aquest divendres amb un 
concert de Aya & The Jum-
pin’Cats. Dissabte hi haurà la 
fira, de les 11 del matí a les 8 
del vespre, amb més concerts 
i una trobada de Vespes i 
Lambrettes, al matí.

Visites a espais 
singulars de Vic

Vic Durant tots els diu-
menges d’estiu el projecte 
Portes Endins, impulsat per 
l’Oficina de Turisme de Vic, 
obrirà durant una hora les 
portes d’un espai singular i 
poc habitual al gran públic. 
Arrencarà diumenge, a les 
12 del migdia, a l’església del 
monestir de Santa Teresa.

Radio
Garden
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entrega de premis del 14è 
Concurs de Ratafia Casolana. 

Folgueroles. Ruta literària 
pel poble i visita guiada a la 
Casa Museu Verdaguer. Amb 
reserva prèvia. 10.00.

Sopar i ball. A càrrec de Jordi 
Bruch. Sala Dolce Vita. 21.00.

Gurb. Teatre a la fresca 
Lisístrata. Comèdia grega. 
El Femer i jardins de Mas 
l’Esperança. 22.00.

Manlleu. Primavera Boira 
Baixa. Tallers infantils i 
taller de malabars amb 
Miquel Carbonell. A la 
terrassa del Nou Casal. 

37è Festival Flamenco. Al 
cante, Manuel González 
Cabrera, Rubitjo Hijo. 
Espectacle de ball a càrrec de 
Sara Barrero, bailaora. Teatre 
Municipal. 18.30.

Espectacle familiar El trenca 
records. Embarcador del Ter. 
19.00.

Festa de presentació de la 
21a edició del Manlleu Film 
Festival. Tast de productes 
i copa de vi. Jardins de Can 
Puget. 19.00.

Concert L’escola catalana del 
contrabaix, amb Leon Boch, 
considerat un dels millors 
contrabaixistes del món. 
Acompanyat pel pianista 
Lluís Rodríguez. Auditori 
de la Fundació Antiga Caixa. 
21.00.

Les Masies de Voltregà. 
Sortides naturalistes a 
Osona: “Flora i vegetació de 
ribera”. A càrrec de Carme 
Casas i Albert Palou. 10.00.

Moià. El saxo! Concert de la 
coral de l’Espai Musical. A 
l’Espai Musical. 11.30.

X Cicle de joves talents 
Maria Vilardell Viñas. Obres 
de Bach, Mozart, Paganini 
i Reinecke. Auditori Sant 
Josep. 18.00.

Molló. Inauguració de 
l’exposició “El gat fer, el felí 
dels nostres boscos”, un dels 
carnívors més desconeguts 
de Catalunya. Al vestíbul de 
l’Ajuntament. 

Prats de Lluçanès. Festes 
de Sant Joan i els Elois. 
Durant el dia, V Torneig del 
Lluçanès. A les 17.00, mostra 
de teatre de l’alumnat 
d’EMAL. I a les 20.00, sopar 
amb inscripció.

Ripoll. Taller familiar 
“Titelles”. A càrrec de Judit 
Sabaté. Espai familiar Sala 
Eudald Graells. 10.30.

Visita al refugi antiaeri 
de Ripoll. A càrrec de 
l’historiador Adrià Brull. 
17.30.

Roda de Ter. Híbrida. Taller: 
“Soroll i text”, amb Gerard 
Altaió i a continuació, micro 
obert. Fundació Miquel 
Martí i Pol. 11.00.

Sant Joan de les Abadesses. 
VII Ral·li Fotogràfic. De 
09.00 a 19.00.

Club de lectura infantil. 
Rovelló. Biblioteca Josep 
Picola. 11.30.

Concert de cant i piano. 
A càrrec de Maria Teresa 
Monclús i Anna López. Palau 
de l’Abadia. 18.00.

Els Castellblanc. Obra de 
teatre d’intriga i suspens 
inspirada en les novel·les 
d’Agatha Christie. Teatre 
Centre. 19.30.

Setcases. XI Ter Bike 
Experience. Marxa ciclista 
de resistència que transcorre 
a l’entorn de la llera del riu 
Ter en un sol dia. 07.00.

Tona. Ruta de patrimoni 
artístic. Sortida davant 
l’Ajuntament. 11.00.

Torelló. Presentació del 
llibre Syrah i les filles 
de la vinya, de Victoria 
Fernández. Llibreria Vuk. 
12.00.

Vic. Festes El Sucre. 
Xocolatada, despertada del 
barri i minicrida. A les 18.00, 
XXII diada de les colles de 
l’Eix. Al parc de l’Occitània. 

Escape room: Brahms i la 
màquina del temps. Gratuït 
amb inscripció prèvia. 
L’Atlàntida. A les 09.30, 11.00 
i 12.30.

Els comerços emblemàtics 
2. Visita guiada gratuïta. 
Oficina de Turisme. 11.00.

Joves, cultura i ciutat. 
Trobada de ments inquietes. 
Casino de Vic. 12.30.

Activitat familiar: “Déus, 
mòmies i faraons egipcis”. 
Amb reserva prèvia. Museu 
Episcopal. 17.00.

Concert de música clàssica 
per a piano i violí. Amb José 
Manuel Álvarez i Joan Ribé. 
Sala Modernista del Casino. 
19.30.

Vilanova de Sau. Visita 
guiada a l’antic poble de Sant 
Romà de Sau. Amb reserva 
prèvia, places limitades. Àrea 
d’esplai del pantà de Sau. 
17.00.
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Campdevànol. Festa 
major infantil i jornades 
esportives. Caminada 
nocturna amb un petit 
piscolabis. 21.00.

Centelles. Obertura de 
l’exposició “Treballs de 
patchwork”. De les alumnes 
de l’Escola de Persones 
Adultes de Centelles. Sala 
d’exposicions. 19.00.

Tastet a cegues de ratafia. 
Sopar, concurs de tastet de 
ratafia, música i servei de 
barra al casal popular La 
Payrona. 19.30.

Taula rodona: “Utopies en 
temps distòpics: somnis 
d’adolescents tres anys 
després de la pandèmia”, amb 
Eva Martínez. Centre d’Art El 
Marçó Vell. 19.30.

Folgueroles. Sopar i ball. 
Amb el Grup Crystal. Sala 
Dolce Vita. 21.00.

Manlleu. Ballada de 
sardanes. Amb la Cobla La 
Flama de Farners. Plaça Fra 
Bernadí. 21.00.

Concert de Manzau. 
Embarcador del Ter. 23.00.

Les Masies de Voltregà. 
Música a l’era. Concert de 
Pep Sala. Acompanyat per 
Raynald Colom. A la Casa 
Forta Despujol. 21.30.

Olost. Inauguració de 
l’exposició “Tarot Aleo”, de 
l’artista Leonardo Ruggero. 
Espai Perot Rocaguinarda.

Ripoll. Presentació del llibre 
Eras pasadas. A càrrec de 
Joan Torné, autor. Biblioteca 
Lambert Mata. 18.00.

Presentació del poemari 
Garbellant emocions, d’Alba 
Corcoi. Salut mental, 
feminisme i sentiments molt 
interns. Llibreria La Lluerna 
de la QP. 19.00.

Sopar de dones. Elabora 
el teu plat estrella i vine a 
compartir-lo! Sala Eudald 
Graells. 19.00.

Espectacle La volta al món. 
El viatge més gimnàstic. 
A càrrec de l’Escola de 
Gimnàstica Artística de 
Ripoll. Gratuït. Teatre 
Comtal. 19.15.

Sant Joan de les Abadesses. 
6a mostra gastronòmica 
Atipa’t de Tapes. A la plaça 
Major. 20.00.

Sant Vicenç de Torelló. 
Borgonyà Sona. Concert a 
càrrec de Cantamanyanes. Al 
Casino. Borgonyà. 21.00.

Santa Eugènia de Berga. 
VIII Fira del Disc. Classe 
oberta de lindy hop a càrrec 
de Ball a la Carta i concert de 
Aya & The Jumpin’ Cats.

Torelló. Presentació del 
llibre Sexe fora de norma: 
Gelats, de Sílvia Catalán i 
Elena Crespi. Llibreria Vuk. 
19.00.

Vic. Festes El Sucre. 
Taller d’instruments i de 
capgrossos. Sopar de pícnic 
seguit de projecció a la fresca 
de Raya i l’últim drac. Al parc 
d’Occitània.

Conta contes. Toc-Toc, a 
càrrec de Lídia Clua. A partir 
de 3 anys. Llibreria El Petit 
Tresor. 18.00.

Presentació del llibre Creix 
en pau, de Gisela Roca. 
Biblioteca Pilarin Bayés. 
19.00.

Concert d’Alba Careta 
Group, trompetista i cantant 
bagenca. A la Sala Vermella. 
Espai ETC. 20.00.

Pati de l’Os. Concert de Nit 
dels Ninis, versions. Amb 
servei de bar i pàrquing 
gratuït. Seminari Vic. 22.00.

Dissabte 10

Balenyà. 11a Festa 
de l’Esport. Activitats 
ludicoesportives a diversos 
llocs del poble. 09.30.

Campdevànol. Festa 
major infantil i jornades 
esportives. XIV Jornades 
Esportives. A les 17.00, 
proclamació de la pubilleta 
i l’hereuet i entrega del 
premi del concurs de dibuix. 
Espectacle de titelles 
Genèrics i concert amb el 
grup FolkKids.

Camprodon. Aplec de 
Salarça. Missa concelebrada i 
seguidament, dinar popular. 
Amenitzat per Manelic de 
Pera. 12.00.

Festival Microclima. Concert 
de Lia Sampai. Als jardins de 
Can Vincke. Entrada gratuïta. 
18.00.

Centelles. 14a Fira de la 
Ratafia. Espai firal de venda 
i exposició de plantes per 
fer ratafia. Diversos tallers 
pràctics de ratafia i remeis 
casolans. Dinar popular i 
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CEnTELLES
 
De divendres a diumenge, 
parades, tallers i actes que giren 
al voltant d’aquesta beguda
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Concert Pel gust de cantar. 
Entrada gratuïta. Recinte 
Firal el Sucre. 18.00.

Ferides. L’òpera de 
Jofre Bardolet en versió 
semiescenificada. Sala 
2 Joaquim Maideu - 
L’Atlàntida. 19.00.

Concert de Dan Peralbó 
i el Comboi. Lletres 
desacomplexades juvenils. 
Plaça del Carbó. 19.00.

Vidrà. Història i patrimoni: 
Sant Bartomeu de 
Covildases. Ruta de 8,8 km. 
08.45.
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FAST & FURIOUS X
Dirigida per Louis Leterrier. 
Amb Vin Diesel, Jordana 
Brewster, Tyrese Gibson, 
Michelle Rodriguez, Luda-
cris, Jason Momoa, John 
Cena, Jason Statham. Acció.
dv. 18.05, 19.55.
ds. 15.30, 18.05, 19.45.
dg. 11.35, 15.30, 18.05, 19.45.

FAST & FURIOUS X (3D)
Dirigida per Louis Leterrier. 
Acció.
dv. 22.30.
ds. 22.20.
dg. 22.20.

GUARDIANES DE LA 
GALAXIA
Dirigida per James Gunn. 
Amb Chris Pratt, Zoe Salda-
na, Dave Bautista, Vin Die-
sel, Bradley Cooper, Karen 
Gillan, Pom Klementieff, 
Elizabeth Debicki. Aventura.
ds. 22.30.
dg. 22.30.

HERMANO CABALLO
Dirigida per Marcel Barrena. 
Amb John Serracamps, Santí 
Serracamps. Documental.
dv. 19.20, 21.00.
ds. 17.05, 21.05.
dg. 17.05, 21.00.

LA SIRENITA
Dirigida per Rob Marshall. 
Amb Halle Bailey, Jonah 
Hauer-King, Melissa McCart-
hy, Javier Bardem, Jude 
Akuwudike, Noma Dume-
zweni, Kajsa Mohammar, 
Lorena Andrea. Aventura, 
musical.

dv. 17.45, 20.15, 22.30.
ds. 15.30, 17.30, 20.15, 22.30.
dg. 11.45, 15.30, 17.30, 20.15, 

22.30.

LA SIRENITA (3D)
Dirigida per Rob Marshall. 
Aventura, musical.
ds. 14.45.
dg. 14.45.

SPIDER-MAN: CRUZANDO 
EL MULTIVERSO
Dirigida per Joaquim Dos 
Santos. Amb Shameik Moo-
re, Hailee Steinfeld, Oscar 
Isaac, Jake Johnson, Issa Rae. 
Aventura.
dv. 20.15.
ds. 11.20, 18.15, 20.15.
dg. 11.50, 18.15, 20.15.

SPIDER-MAN: CRUZANDO 
EL MULTIVERSO (CAT)
Dirigida per Joaquim Dos 
Santos. Aventura.
dv. 18.15.
ds. 15.35.
dg. 15.35.

SUPER MARIO BROS: LA 
PELÍCULA
Dirigida per Aaron Horvath 
i Michael Jelenic. Amb Chris 
Pratt, Anya Taylor-Joy, Char-
lie Day, Jack Black, Keegan-
Michael Key. Aventura.
dv. 17.30.
ds. 18.35.
dg. 18.35.

SUPER MARIO BROS (CAT)
Dirigida per  Aaron Horvath 
i Michael Jelenic. Aventura.
ds. 15.55.
dg. 12.00, 15.55.

THE BOOGEYMAN: EL 
HOMBRE DEL SACO
Dirigida per  Rob SavageKim. 
Amb Chris Messina, Sophie 
Thatcher, David Dastmalc-
hian, Marin Ireland, Vivien 
Lyra Blair. Terror.
dv. 22.45.
ds. 15.15, 22.45.
dg. 15.15, 22.45.

TRANSFORMERS: EL 
DESPERTAR DE LAS 
BESTIAS
Dirigida per Steven Caple 
Jr. Amb Michelle Yeoh, Pete 
Davidson, Peter Dinklage, 
Anthony Ramos, Ron Perl-
man, Peter Cullen, Liza Kos-
hy. Aventura.
dv. 18.30, 20.05, 22.35.
ds. 15.55, 17.45, 18.20, 20.05, 

22.45.
dg. 11.30, 12.00, 16.05, 17.45, 

18.30, 20.05, 22.35.

TRANSFORMERS: EL 
DESPERTAR DE LAS 
BESTIAS (3D)
Dirigida per Steven Caple Jr. 
Aventura.
dv. 17.30.
ds. 11.30, 17.15.
dg. 11.50, 17.15.

¡VAYA VACACIONES!
Dirigida per Víctor García 
León. Amb Nuria Herrero, 
Ernesto Sevilla, Ramón 
Barea, Toni Acosta, Tito Val-
verde, Gracia Olayo, Daniela 
Rubio. Comèdia.
dv. 18.20, 22.55.
ds. 15.45.
dg. 11.55, 15.45.

CINEMA

Casal Camprodoní

Camprodon

LAS CICLADAS. ESCAPADA 
DE AMIGAS
Dirigida per Marc Fitoussi. 
Amb Kristin Scott Thomas, 
Laure Calamy. Olivia Côte, 
Mathias Minne, Antoine 
Levannier. Comèdia.
ds. 18.00, 22.00.
dg. 18.00, 22.00.

Cinema Catalunya

Ribes de Freser

LE COMTE ORY (VOSE)
De Gioachino Rossini. Dirigi-
da per Diego Matheuz. Amb 
Juan Diego Flórez, Andrzej 
Filonczyk, Nahuel di Pierro, 
Julie Fuchs, Monica Bacelli i 
Maria Kataeva. Òpera.
ds. 18.00.

Teatre Cinema Comtal

Ripoll

ELS ENCANTATS (CAT)
Dirigida per Elena Trapé. 
Amb Dèlia Brufau, Laia Cos-
ta, Daniel Pérez Prada, Aina 
Clotet, Pep Cruz i Ainara Ele-
jalde. Drama.
ds. 20.15.
dg. 19.45.

¡VAYA VACACIONES!
Dirigida per Víctor García 
León. Amb Nuria Herrero, 
Ernesto Sevilla, Ramón 
Barea, Toni Acosta, Tito Val-
verde. Comèdia.
ds. 18.15.
dg. 17.30.

Sucrecines

Vic

COMO DIOS MANDA
Dirigida per Paz Jiménez. 
Amb Leo Harlem, Chos, 
Pablo Gómez-Pando, Stépha-
nie Magnin, Jordi Minguella, 
María Morales. Comèdia.
dv. 20.50, 22.50.
ds. 20.50, 22.50.
dg. 20.50, 22.50.

EL MAESTRO JARDINERO
Dirigida per Paul Schrader. 
Amb Amanda Crittenden, 
Griff Furst, David Gonzales, 
Isabel Henderson. Drama.
dv. 18.00, 20.40, 22.50.
ds. 18.00, 20.40, 22.50.
dg. 18.00, 20.40, 22.50.

ELS ENCANTATS
Dirigida per Elena Trapé. 
Drama.
dv. 20.50, 22.50.
ds. 20.25, 22.50.
dg. 20.25, 22.50.

Diumenge 11

Calldetenes. El Trenca-
closques presenta 
Trifulgues!. Obra de teatre. 
Auditori-Teatre. 18.00.

Campdevànol. Festa major 
infantil i jornades esportives. 
Matí d’inflables per a totes 
les edats. 10.00.

Centelles. 14a Fira de 
la Ratafia. Durant tot el 
matí, espai firal de venda i 
exposició de plantes per fer 
ratafia. Presentació, tallers 
i xerrada sobre remeis i 
ratafia. 10.00.

Hits 80/90’s. Festival de 
dansa de Nouestil. Casal 
Francesc Macià. 19.00.

Folgueroles. Berenar i ball. 
A càrrec de Joan Vilandeny. 
Sala Dolce Vita. 17.30.

Manlleu. Observació d’ocells 
de riu. Museu del Ter. 11.00.

Cece Gianotti. Embarcador 
del Ter. 12.00.

Festa de la Font de la Mare 
de Déu. Missa solemne a 
l’església de Santa Maria. A 
les 17.00, res del Sant Rosari i 
berenar a la Font. 12.00.

Festes del Barri de l’Erm 
2023. Jocs gegants de 
Quiràlia i havaneres amb el 
grup Barca de Mitjana. 19.00.

Pardines. Phototrekking a 
Pardines. Sortida fotogràfica. 
Durada aproximada de tres 
hores. A càrrec de Raül 
Carmona. Amb inscripció. 
10.00.

Planoles. Audició de 
sardanes. Festa del Puig. 
11.30.

Prats de Lluçanès. Festes de 
Sant Joan i els Elois. Cursa 
d’orientació. Durant el matí, 
V Torneig del Lluçanès i 
trobada de puntaires. A les 
17.00, festival de patinatge, 

exhibició d’hoquei i de 
dansa. 08.00.

Ripoll. 17è Certamen 
Ocellaire. Plaça de la Lira. 
09.00.

Setmana de l’entorn: 
“Descobreix els ocells que 
habiten a Ripoll”. A càrrec de 
Lourdes Solano. 10.00.

Visita al refugi antiaeri 
de Ripoll. A càrrec de 
l’historiador Adrià Brull. 
12.00.

Audició de sardanes. A 
la pista coberta de Sant 
Pere. Amb les cobles Sol de 
Banyuls i Canigó. 17.00.

Roda de Ter. Ball. A càrrec 
de David Swing. Can 
Planoles. 17.00.

Sant Joan de les Abadesses. 
Festa de Sant Antoni de 
Pàdua. Sardanes amb la 
Cobla Foment del Montgrí, 
benedicció del terme, missa 

cantada i goigs. Dinar 
popular i sardanes. Ermita de 
Sant Antoni. 11.00.

Sant Vicenç de Torelló. 
Borgonyà Sona. Concert de 
Divide & Wenceslao. Casal 
de Borgonyà. 19.30.

Tavèrnoles. Visita guiada a 
Sant Esteve de Tavèrnoles. 
Centre d’Informació. 12.00.

Tona. Festival de dansa 
catalana. Balladors veterans 
de l’Esbart Dansaire de 
Granollers i Castell de Tona. 
Sala La Canal. 18.00.

Vic. Festes El Sucre. Mercat 
del trasto i concurs de 
dibuix. A les 13.00, dinar 
popular. Tarda de contes 
amb Tunqueque i concert 
de Les Mambes. Al parc de 
l’Occitània.

De Portes Endins: “Església 
del monestir de Santa 
Teresa”. Visita guiada 
gratuïta. 12.00.
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Farmàcies

Defuncions

Jordi Monteis Catot. 59 anys. Vic

Quim Riera Blancafort. 93 anys. Taradell/Vic

Josep Costa Oliva. 68 anys. Girona/Vic

Josep Maria Ginestet Jordà. 89 anys. St. Quirze de Besora/Vic

Pere Sellés Montaña. 88 anys. Taradell

Virgínia Parra Parra. 94 anys. Sant Miquel de Balenyà

Fina Francés Julià. 94 anys. Montesquiu

Ramon Solà Adam. 76 anys. Torelló

Quirzet l’homenetSantoral

Divendres, 9

Sant Efrem

Sol: h 07.28 i 21.26

Dissabte, 10

Sant Maurici

Sol: h 07.26 i 21.26

Diumenge, 11

Sant Bernabé

Sol: h 06.17 i 21.26

Dilluns, 12

Santa Iolanda

Sol: h 6.17 i 21.27

Dimarts, 13

Sant Antoni
 
Sol: h 06.16 i 21.27

Dimecres, 14

Sant Eliseu

Sol: h 06.16 i 21.28

Dijous, 15

Sant Bernat 

Sol: h 06.16 i 21.29

Fabiciano Lira Rodríguez. 87 anys. Les Masies de Voltregà

Irene Puig Cabanas. 87 anys. Prats de Lluçanès

Ramon Puig Bosoms. 88 anys. Ripoll

Jaume Pérez Garcia. 69 anys. Ripoll

Josep Ferrés Guillamet. 70 anys. Camprodon

Pura Cañizares Luque. 89 anys. Ripoll

Antònia Navas Martín. 91 anys. Ripoll

Anna Maria Fernández Archilla. 95 anys. St. Joan Abadesses

Naixements

Si voleu publicar el nom dels 

vostres fills en aquest apartat 

truqueu al tel. 93 889 49 49 o 

bé envieu un correu a:

agenda@vic.el9nou.com

Guim Freixas Morató. Roda de Ter
Maria Codina Marín. Vic
Ismael Bousnina. Ripoll
Afraa Zammouri. Ripoll

Vic

✚URGELL

Rbla. Hospital, 18 | dia 9

✚EURAS

C. Tagamanent, 1 | dia 10

✚ALIBERCH

Rda. Camprodon, 36 | dia 11

Roda de Ter

✚TORRENT

Pl. Major, 7 | dies 9 i 10

St. Quirze de Besora

✚BESORA, SCP

C. del Pont, 45 | dies 9 i 10

Tona

✚VILELLA

C. de Seva, 1 | dies 9, 10 i 11

Torelló

✚PRAT

C. del Pont, 21 | dia 9

✚BARDOLET

C. Canigó, 72 | dies 10 i 11

Manlleu

✚ROSELL

C. Montseny, 71 | dia 9

✚CHAMBÓ

Pl. Fra Bernadí, 19 | dies 10 i 11

Olost

✚SALA CASTANY

Pg. Dr. Lleopart, 4 | dia 9

Ripoll

✚RIERA

C. Tarragona, 12 | dia 9

✚ROCA COMA

Ctra. Barcelona, 38 | dies 10 i 11

Sant Joan de les Abadesses

✚SUNYER

C. Pere Rovira, 14 | dies 9, 10 i 11
mes9.el9nou.cat

Cada divendres

exClusiu per als subsCriptors

us podeu descarregar l’app d’el 9 nou de ios i android

PODOLOGIA:
Sílvia Nieto Pl. Santa Clara, 6 93 886 10 55
Marta Serra Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

Pg. Generalitat, 26 93 885 46 52
Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

TERÀPIA VISUAL
Roger Verdaguer Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Pl. Sta. Clara, 6
93 886 10 55
Pg.Generalitat, 26
93 885 46 52
Rbla. Davallades, 5
93 885 47 22
C. Nou, 43
93 886 10 55
VIC
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#ElTemps per Compartir

6.16 am

9.25 pm

Vic

Ripoll

Moià

Prats de
Lluçanès

6.16 am

9.24 pm

Vic

Ripoll

Moià

Prats de
Lluçanès

6.16 am

9.24 pm

Vic

Ripoll

Moià

Prats de
Lluçanès

Divendres Dissabte Diumenge

Temperatures

... aquesta setmana
Pluja

Les imatges dels lectors                                      eltemps@vic.el9nou.com

Assolellat

Parcialment cobert

Ennuvolat

Pluja

Tempesta 
elèctrica

Neu

Boira

Ruixats

Plugims

Vent
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Població    Dia Mín.   Dia Màx. Litres

Centelles Sud 02-Juny 9,3 06-Juny 26,6 12,6

El Munts Guilleries 04-Juny 11,3 04-Juny 23,3 129,8

Gombrèn 02-Juny 7,2 06-Juny 22,1 64,8

Gurb “El Serrat” 02-Juny 8,3 05-Juny 26,4 74,2

Manlleu 02-Juny 9,8 05-Juny 25,7 68

Molló 04-Juny 7,7 07-Juny 17,7 34,3

Núria 04-Juny 1,9 07-Juny 14,5 43,6

Roda de Ter “Pla Xic” 02-Juny 10,3 06-Juny 25,7 80,3

Sant Pau de Segúries 02-Juny 5,2 06-Juny 22,1 64,8

Santa Cecília Voltre. 02-Juny 7,3 05-Juny 25,0 89,4

Torelló 02-Juny 9,0 06-Juny 27,5 58,2

Ulldeter 01-Juny 0,7 07-Juny 10,2 65,9

Vic 02-Juny 8,3 05-Juny 25,3 75,6

Previsió divendres
Després d’una treva amb les precipitacions, 
torna la inestabilitat. Segueix l’anticicló al 
nord d’Europa i continuaran passant les per-
torbacions per sobre nostre, acompanyades 
d’aire fred en alçada. Aquest divendres al 
matí, cel mig ennuvolat. A partir del migdia 
creixeran nuvolades que poden deixar rui-
xats i tempestes de tarda.

Previsió dissabte
Bancs de boires matinals a les fondalades. 
Les temperatures màximes baixaran lleu-
gerament. Matí variable, amb domini dels 
núvols i amb possibles ruixats dispersos 
irregulars. A la tarda poden créixer nuvola-
des, que deixaran algun ruixat acompanyat 
de tempesta. El vent bufarà moderat del 
sud.

Previsió diumenge
Continuarà el temps complicat, amb bancs 
de boires matinals. El cel, mig ennuvolat al 
Ripollès i ennuvolat al Moianès, el Lluçanès i 
Osona. No es descarta algun ruixat ja de bon 
matí. Les temperatures pujaran un parell de 
graus. El vent bufarà de fluix a moderat del 
sud-oest. Pel que fa a dilluns i dimarts conti-
nuarà la inestabilitat, sobretot de tarda.

EL TEMPS Informació facilitada per: meteosona.com i acom.cat
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Exclusiu
pEr als

subscriptors
participeu en els sortejos entrant a:
https://9club.el9nou.cat/osona-ripolles/ofertes

consulteu totes
les ofertes

SORTEIG DE LOTS

Regal de lots de vi
per Sant Joan

l’Escala

2X1
EXcuRSIó

GuIaDa DE
1/2 DIa

torroElla dE montgrí-l’Estartit

un vIaTGE
GRaTIS
amb EL
caRnET

SORTEIG D’InvITacIOnS quàDRupLES

Vine a jugar 
pàdel!

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

Plànols i PTGMF

Serveis

Detectius privats. Pagès i Gassó. 
Investigacions familiars,  laborals 
i mercantils. Control de menors. 
Tel. 93 883 28 33.

Ensenyament

Alemany en línia. Professor amb 
experiència. Empreses i parti-
culars. També classes d’estiu i 
intensius. Jordi. Tel.+ WhatsApp: 
646 97 50 52.

Lloguer

Llogo habitacions a Vic. Zona 
universitària i Vic 2 per viure. Tot 
inclòs. Tel. 632 09 97 94.

Treball

Procés de selecció d’un respon-
sable tècnic per a Onaigua. EPEL 
convoca unes bases per a la selec-
ció categoria grup 5 del conveni 
del cicle de l’aigua per portar els 
serveis d’abastament i saneja-
ment de la comarca que han estat 
delegats al Consell Comarcal. Es 
requereix formació universitària i 
experiència en el sector de l’aigua 
i sanejament de mínim dos anys. 

Sol·licituds via instància electrò-
nica (vegeu enllaç a la web) fins 
a la data límit de 21/06/2023. Per 
a més informació consulteu les 
bases a www.onaigua.cat

Magatzem de fustes necessi-
ta xofer amb carnet C per fer 
repartiment i tasques de magat-
zem. Tel. 938122714. info@
forestalvic.com

Diversos

Busco habitatge adaptat (pri-
mera planta o amb ascensor) Plat 
de dutxa per a nen amb cadira de 
rodes, amb  una malaltia neuro-
muscular. Lloguer o lloguer amb 
opció a compra per Osona o Gar-
rotxa. Si pot ser amb sortida a 
l’exterior. Jardí o terrassa, degut 
a que molts dies no pot sortir de 
casa. Podeu demanar referències. 
El pis actual, te escales i dificulta 
l’accés, degut a l’empitjorament 
del nen, per això el motiu del 
canvi. No puc pagar preus desor-
bitats. Truqueu al 621 27 21 74.

Arreglo cadires de fusta i fòrmi-
ca. Calaixos de tot tipus i models. 
Tel. 93 859 24 20.

Presentació del llibre ‘Creix 
en pau’, de Gisela Roca. Soc 
la Gisela i soc mestra de ioga 
i meditació per a infants i famí-
lies. Fa unes setmanes que he 

CLASSIFICATS GUIA DE SERVEIS

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

publicat el meu primer llibre, 
‘Creix en pau’. Una guia amb 
activitats, eines i exercicis adre-
çats a infants, famílies, mestres i 
tothom que vulgui assolir la seva 
pau mental. Per adquirir-lo pots 
assistir a la propera presentació 

que tindrà lloc el proper diven-
dres dia 9 de juny a les 19h a la 
Biblioteca Pilarin Bayés de Vic. 
Però si vols ser el primer a tenir-
lo, pots comprar-lo via Amazon. I 
no oblidis seguir-me a les xarxes 
@gisela_yogakids. Namasté!
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Espai patrocinat per 

OfErtEs dE fEINA

Reconeguda empresa de PRL, amb més de 
25 anys de trajectòria en el sector, excel·lent 

reputació professional i reconeguda per 
l’excel·lència en el tracte vers als seus clients i 

col·laboradors, selecciona a un/a 

Tècnic/a
superior de 

PRL

Consultoria d’empreses referent de Vic
i en important fase de creixement,

requereix incorporar a un/a

Tècnic/a Jurídic 
LaboraL

Empresa requereix 
incorporar un/a

Adjunt/A
Al CAp d’estudis

i pressupostos d’obra amb 
experiència en obra industrial,

per a elaborar i presentar 
pressupostos i ofertes

Per a important i històrica empresa 
agroalimentària d’Osona, seleccionem un

Tècnic de ManTeniMenT
elecTroMecànic
(oficial de 1a)
pel torn de nit
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Empresa industrial del sector metal·lúrgic, 
amb important volum de negoci 
internacional i amb més de 50 anys 
d’història, necessita incorporar un/a

tècnic/a comptable (Horari de 7h a 15h) 



LA GUIANOU9EL Divendres, 9 de juny de 202358

Molt a prop teu,
el teu somni
i nosaltres

Consultori Bayés / Plaça
de la Catedral, 9 / Vic

www.fecunmed.com
938 611 828El papEr dE la família En la prEvEnció dEls

consums d’alcohol i droguEs En mEnors
Consums en l’adolescència
Els adolescents estan sotmesos a molts estímuls interns 
(curiositat, ganes de passar-s’ho bé, necessitat d’integrar-se al 
grup, atracció pel que és nou o arriscat…) i externs (pressió de 
grup, estímuls publicitaris, etc.) que els dificulta autoregular-se 
davant dels consums.
Segons la legislació vigent, els menors no haurien de tenir accés 
a l’alcohol, el tabac i les drogues il·legals. En canvi les últimes 
enquestes escolars (ESTUDES) evidencien freqüències i estils de 
consum que cal tenir en consideració.

Factors de protecció
No tots els adolescents tenen aquests problemes ni la majoria dels 
que en un moment determinat fan un ús experimental de l’alcohol, 
el tabac i les drogues necessàriament han de desenvolupar 
problemes associats a aquests consums o addiccions.
Davant d’una situació tan complexa com aquesta no es pot 
esperar que els adolescents arribin a fer un consum responsable 
per ells mateixos. És per tant la societat la que ha d’oferir els 
mecanismes de protecció ambiental que actuïn com a barreres 
protectores.

La família hi té un paper crucial
Un dels principals factors de protecció evidenciat per les 
investigacions és el fet de tenir un entorn familiar protector davant 
de situacions de risc. Les investigacions han identificat una sèrie 
de factors de protecció parental contra el consum de substàncies 
en adolescents:
Les relacions familiars.
La cohesió familiar.
La comunicació familiar.
La capacitat dels pares i mares per modelar la conducta dels 
fills La supervisió que exerceixen els pares.
En canvi la permissivitat parental és el principal factor de risc 
per al consum de substàncies. Parlar amb els fills de les drogues 
com a única forma d’intervenció no causa cap impacte en el 
comportament dels fills.
Els amics exerceixen una gran influència, el context on es realitza 
el consum (espais d’oci), la publicitat i les normes informals també 
exerceixen una gran influència.
Per contra la supervisió parental permet que els adolescents 
puguin contrarestar i mediatitzar l’impacte d’aquestes fonts.

Què suposa una supervisió eficaç?
Proporcionar normes clares i eficaces sobre el que està permès.
Conèixer on van i amb qui estan els fills quan surten.
Controlar els horaris i l’economia.
Conèixer els amics.
Estar en contacte amb els pares dels amics.
Participar amb altres famílies en activitats preventives, creant 
xarxa.
Promoure que els fills participin en activitats que tenen efecte 
preventiu sobre el consum (activitats culturals, artístiques, 
esportives, solidàries, reivindicatives…).
Promoure una actitud reflexiva i crítica envers els missatges 
consumistes de la societat.
Revisar les pròpies actituds, valors i comportaments.

J. Dinarès i Prat
Metge – Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

OFTALMOLOGIA
GeneRAL

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

GUIA
MÈDICA

GUIA MÈDICA

93 889 49 49
Posa el teu anunci a 
classificats.el9nou.cat
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Jordi 
Sunyer

“M’ho esperava més com-
plicat”; “ha set relativament 
fàcil”; “m’ha anat bastant 

bé. M’ho esperava molt difícil i m’ha anat 
molt millor del que m’esperava”. No; totes 
aquestes declaracions no són d’Anna Erra 
un cop avui mateix assumeixi la presidència 
del Parlament. Són talls de veu apareguts 
a El 9 informatiu de dimecres d’alguns dels 
estudiants que aquesta setmana fan la selec-
tivitat. Per presidir el Parlament de moment 
de sele no n’hi ha, tot i que el procés que ha 
dut l’encara alcaldessa de Vic a encapçalar la 
principal institució del país és... costa trobar 
un adjectiu per definir-ho. El que està clar és 
que si fa tres o quatre anys algú li hagués dit 
a Erra que acabaria presidint el Parlament 

ella hauria fet cara d’incredulitat i s’hauria 
fet un fart de riure. A la política, però, i més 
a la nostrada, els girs de guió són constants i 
les sorpreses sovintegen molt més que no pas 
a les proves de selectivitat. Per Erra el canvi 
serà brutal –“és un gran salt”, reconeixia 
dimecres a les càmeres d’EL 9 TV– però tam-
bé té clar que afronta el repte amb empenta 
i amb la certesa que si el país viu un altre 
moment històric no s’arrugarà: “Si cal hi 
serem. Vic hi ha estat sempre”. O el que és el 
mateix, si el país viu un altre momentum on 
calgui triar caixa o faixa no hi haurà dubtes. 
La presidència del Parlament estarà al costat 
del poble. Per aprovar la selectivitat hi ha 
un secret: estudiar. Per sortir victoriós d’un 
altre embat amb l’Estat espanyol no sé si 
estudiant n’hi haurà prou. Molta sort en la 
nova etapa, alcaldessa. I tant de bo li vagi tan 
bé com la selectivitat. 

EL FORAT DEL 9

LA PROGRAMACIÓ DEL CAP DE SETMANA

Divendres 9

6.00 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. 
6.30 TORN DE TARDA. Maga-
zín. 
7.00 NEX MATÍ. Informatiu. 
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
Presenta: Isaac Moreno. 
11.00 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. 11.30 IMPULS. 
Economia. 
12.00 PLE DEL PARLAMENT. 
En directe. 
13.00 LA TRAMOIA. Arts esè-
niques. 
13.30 FESTUS DE TORELLÓ. 
Arts escèniques. 
14.00 EL 9 INFORMATIU. Infor-
matiu. 
14.30 LA PORTERIA. Esports. 
Presenta: Pitu Abril. 
15.30 PICA LLETRES. Concurs. 
16.30 FET A MIDA. Magazín. 
18.30 TELÓ DE FONS. Arts escè-
niques. 
19.00 TORN DE TARDA. Maga-
zín. Presenta: Guillem Rico. 
19.30 180 GRAUS. Magazín. 
20.00 TORN DE TARDA. 
20.30 EL 9 INFORMATIU. Infor-
matiu. 
21.00 ... I BONA LLETRA. Espai 
d’entrevistes. Presenta: Natàlia 
Peix. 
22.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
22.30 EL 9 INFORMATIU. Infor-
matiu. 
23.00 SALA 9. Cinema. Testimo-
ni silenciós. 
1.00 EL 9 INFORMATIU. Infor-
matiu. 
1.30 AVENTURÍSTIC. Esports 
d’aventura. 
2.00 TELÓ DE FONS. Arts escè-
niques. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.  Els titulars d’EL 9 
NOU, agenda d’actes i moviment 
demogràfic d’Osona. 

Dissabte 10

6.00 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. 
6.30 TORN DE TARDA. Maga-
zín. 
7.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
7.30 AVENTURÍSTIC. Esports 
d’aventura. 
8.00 IMPULS. Economia. 
8.30 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. 
9.00 PARCS DE LLEGENDA. 
Divulgatiu. 
9.30 PAISATGES ENCREUATS. 
Divulgatiu. 
10.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. 
11.30 QUATRE PARAULES. Lli-
bres i literatura. 
12.00 TELÓ DE FONS. Divul-
gatiu. 
12.30 LA TRAMOIA. Arts escè-
niques. 
13.00 FESTUS DE TORELLÓ. 
Arts escèniques. 
13.30 AVENTURÍSTIC. Esports 
d’aventura. 
14.00 EL 9 INFORMATIU. Infor-
matiu. 
14.30 ... I BONA LLETRA. Espai 
d’entrevistes. 
15.30 FINS A LA CUINA. Espai 
d’entrevistes. Anna Piella. 
16.30 THE WEEKLY MAG. 
Magazín. En anglès. 
18.00 EN JOC. Esports. 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
Informatiu. Presenta: Meritxell 
Garriga. 
21.00 FESTUS DE TORELLÓ. 
Arts escèniques. 
21.30 DE SOL A SOL. Divulga-
tiu. 
22.00 TERRA DE PA. Divulgatiu. 
22.30 TARRADELLAS. GOVERN 
D’UNITAT. Documental. 
23.30 LA PATUM. Cultura popu-
lar. 
3.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 

DINÀMICA. Els titulars d’EL 9 
NOU, agenda d’actes i moviment 
demogràfic d’Osona. 
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6.00 TORN DE TARDA. Maga-
zín. 
8.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
9.00 PAISATGES ENCREUATS. 
Divulgatiu. 
9.30 AVENTURÍSTIC. Esports 
d’aventura. 
10.00 PICA LLETRES. Concurs. 
11.00 MISSA DE 
MONTSERRAT. Religiós. En 
directe. 
12.30 FESTUS 2023. Arts escè-
niques. 
13.00 ... I BONA LLETRA. Espai 
d’entrevistes. 
14.00 FINS A LA CUINA. Espai 
d’entrevistes. Anna Piella. 
15.00 IMPULS. Economia. 
15.30 EN JOC. Esports. 
20.30 NOTÍCIES EN XARXA. 
Informatiu. Presenta: Meritxell 
Garriga. 
21.00 PAISATGES ENCREUATS. 
Divulgatiu. 
21.30 CONNECTICAT. Magazín. 
Presenta: Jèssica del Moral. 
22.30 PARCS DE LLEGENDA. 
Divulgatiu. Presenta: Edgar 
Fornós. 
23.00 FINS A LA CUINA. Espai 
d’entrevistes. Anna Piella. 
0.00 ... I BONA LLETRA. Espai 
d’entrevistes. Presenta: Natàlia 
Peix. 
1.00 PAISATGES ENCREUATS. 
Divulgatiu. 
1.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
2.00 AVENTURÍSTIC. Esports 
d’aventura. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. Els titulars d’EL 9 
NOU, agenda d’actes i moviment 
demogràfic d’Osona. 

Per presidir el Parlament 
no cal fer la selectivitat

Les notícies del 
cap de setmana
Meritxell Garriga 
(a la foto) presenta 
l’informatiu dels caps 
de setmana de La Xarxa, 
recollint tota l’actualitat 
de dissabte i diumenge.

Les notícies del cap de setmana
Dissabte i diumenge, 20.30

Practica anglès amb 
‘The Weekly Mag’
Marcela Topor presenta 
aquest magazín en anglès 
i subtitulat en català cada 
dissabte a la tarda, amb 
entrevistes d’actualitat i 
reportatges.

The Weekly Mag
Dissabte, 16.30

Missa de 
Montserrat

Cada diumenge segueix 
en directe la missa 
conventual del monestir 
de Montserrat.

Missa de Montserrat
Diumenge, 11.00

Enric Calpena,  
a ‘... i bona lletra’
Entrevista a Enric Calpena, 
periodista i escriptor; 
Alba Careta , trompetista 
i cantant, i anàlisis de 
l’actualitat amb Jordi 
Vilarrodà

... i bona lletra
Divendres, 21.00 

Tarradellas: 
Govern d’unitat
Documental guanyador 
del Premi ProDoc, una 
peça sobre la formació del 
primer govern d’unitat de 
la Generalitat recuperada el 
23 d’octubre de 1977.

Tarradellas: Govern d’unitat
Dissabte, 22.30

Ple del Parlament, 
en directe
Retransmissió en directe 
del ple del Parlament 
en què l’alcaldessa en 
funcions de Vic, Anna Erra, 
serà escollida com a nova 
presidenta del Parlament.

Ple del Parlament
Divendres, 12.00
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Cromos

Grafiters
Dimarts es va avariar un tren a prop 
de l’estació de Torelló. No havia pas-
sat gaire estona que ja van aparèixer 
els típics grafiters per deixar la seva 
marca al comboi espatllat. Quan va 
arribar el periodista d’EL 9 NOU 
encara se sentia l’olor de la pintura 
fresca. Com són!

Miami
Messi finalment no tornarà al Barça. 
El jugador argentí ha decidit acceptar 
l’oferta de l’Inter de Miami, l’equip 
que presideix David Beckham. És una 
llàstima que no hi hagués anat fa tres 
anys perquè hauria coincidit amb el 
tècnic ripollès Albert Rudé. Mira, ens 
hauria fet gràcia que l’hagués dirigit.

Barça
El tècnic blaugrana Xavi Hernández 
va assegurar en una entrevista al 
Twitch de Jijantes que confien molt 
en el vigatà Arnau Tenas i que no hi 
haurà problemes per a la seva renova-
ció. També que el ripollès Aleix Garri-
do té molts números de fer la gira del 
primer equip. Poder osonenc-ripollès.

Piscina
Enmig de les pluges intenses, i tan 
agraïdes, d’aquests dies, diversos 
ajuntaments com els de Manlleu i 
Torelló informaven que la setmana 
que ve ja obren les piscines d’estiu. 
Es fa com estrany després de tots 
aquests dies imaginar-se un en banya-
dor, xancletes i ulleres de sol. 

Sempre que 
pujo al trans-
port públic 
espio els 
mòbils dels 
altres pas-
satgers. En 
una ullada 
ràpida i gens 

científica, arribo a veure que 
tots els que tenen la pantalla 
entre els dits estan tafane-
jant YouTube, Facebook i Ins-
tagram. Són tres xarxes que 
avui ja fan servir a diari per-
sones de totes les edats; vull 

dir que no són només joves i 
no són a un lloc extrem com 
TikTok (TikTok és el mal: 
si no voleu que les vostres 
hores s’escolin per l’aigüera 
absurdament en un bucle 
de vídeos innecessaris, no el 
toqueu; si, en canvi, l’existèn-
cia se us fa llarga, obriu-vos-
hi un compte ja). 

M’imagino –i de nou tinc 
una base tan poc rigorosa 
com el meu sentit comú– que 
els del mòbil, un cop contes-
tats els whatsapps, busquen 
passar l’estona. Per distreu-

re’s, van fent scroll avall avall, 
passant ràpid el polze per 

sobre d’un rotlle inacabable 
de missatges entre insignifi-
cants, curiosos i esfereïdors, 
sovint induïts per un algorit-
me. És en aquest sac on avui 
hi col·loquem la informació, 
les notícies: entre receptes de 
brownies sense forn i gallines 
violades en algun lloc remot.

Twitter i Netflix són la 
nostra competència, diuen 
els gurus periodístics. I entre 
que ens ho diuen i que ja ho 
veiem nosaltres als mòbils 
de la gent del metro, ens ho 
creiem. Les empreses perio-

dístiques s’han posat a inten-
tar ocupar el temps d’oci dels 
ciutadans, en comptes del 
temps de lectura i reflexió, 
perquè potser d’aquest no 
n’hi haurà, avui, i d’alguna 
cosa haurem de viure. La 
informació és una cosa més 
de totes les que ofereixen 
avui les plataformes informa-
tives online (perquè dono per 
suposat que comprar el diari 
és demodé).

No em mal interpreteu, sé 
quin és el terreny de joc i cap 
on anem, i no m’hi trobareu 
de cul mirant l’edat d’or de 
no-se-què perquè ja no l’he 
viscuda. L’entorn digital ha 
transformat el periodisme de 
moltes maneres i la majoria, 
a millor. Però, entre altres 
coses, també ens ha donat la 
dramàtica certesa del que cli-
ca la gent, que sovint és just 
el contrari del que periodís-
ticament consideraríem –o 
almenys hem considerat fins 
ara– important. Així doncs, 
val la pena informar de temes 
que al lector no li interessen? 
No es pot predicar al desert.

És així com entrem en 
aquesta deriva estranya i 
incòmoda que acosta peri-
llosament el periodisme a 
un servei a la carta del client 
i redunda en el camí cap a 
la superficialitat col·lectiva 
(per dir-ho amb una paraula 
suau). I aquí hi som tots ple-
gats, una servidora i vosaltres 
lectors. I si no, fixeu-vos en 
els dos o tres clics que feu 
a notícies al dia i penseu si 
amb això ja esteu servits.
 

Laura Serra
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Val la pena 
informar de 
temes que al 
lector no li 

interessen? No 
es pot predicar 

al desert

QUAN LLEGÍEM NOTÍCIES
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